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روزنامه

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم :

هیچ راهپیمایی و تجمعی دراربعین برگزار نمی شود

استاندار قم:

حمایت از بخش تولید نباید منجر به 
سوءاستفاده از قانون شود 

دربیانیه مشترک امامان جمعه و استاندار قم تاکید شد:

رعایت پروتکل های بهداشتی 
در ایام اربعین حسینی
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سه تَن از امامان جمعه و همچنین استاندار قم در بیانیه ای 
مشترک از عموم مردم و هیات های مذهبی این استان برای 
در  بهداشتی  ملاحظه های  و  دستورالعمل ها  کامل  رعایت 
عزاداری های اربعین حسینی و دهه آخر صفر دعوت کردند. 

و  اعرافی  علیرضا  سعیدی،  محمد  سید  آیات  بیانیه  در 

سید هاشم حسینی بوشهری و همچنین بهرام سرمست 
های  صحنه  در  همواره  شما  قم  شریف  مردم  است:  آمده 
گوناگون پیشتاز و الگو بوده اید و افتخار آفریده اید و درمیدان 
احیای مراسم  کرونا،  با بلای عالم گیر  مقابله  و  پیشگیری 
عاشورایی و سوگواری های پرشور و حماسی و خالصانه همراه

معاون مرکز سلامت و محیط کار وزارت بهداشت: 

1کلید مقابله با کرونا جلوگیری از تجمعات است

 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: ساماندهی خیابان ظهور نیازمند همراهی 
مجموعه های دیگر استانی برای شکل دهی به این محور است. علیرضا اقبالیان 
با اشاره به مشخص شدن خط بر خیابان ظهور در این منطقه، اظهار داشت: این 
خیابان هزار و ۷۸۰ متر طول دارد که ۳۷۰ متر در محدوده خدمات شهری و 
بقیه خارج از آن است. مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به اینکه بسیاری 
از مشکلات این خیابان به شهرداری مربوط نیست و دیگر دستگاه ها باید برای 

حل آن پیشقدم شوند، افزود: ما آمادگی توافق با مالکان برای توسعه خیابان و

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه روزدوشنبه 
نمایندگان قم در مجلس با وزیر نیرو آخرین مشکلات استان در زمینه آب و برق 
بررسی و برای رفع آنان تصمیم گیری شد. احمد امیر آبادی در گفتگویی در 
خصوص این جلسه اظهارداشت : در این جلسه که آقای اردکانیان وزیر نیرو 
و معاونان وی، استاندار و مسئولان استان حضور داشتند، مشکلات استان 
در حوزه های تامین برق صنایع، فاضلاب، آبرسانی به روستاها، جمع آوری 

دکل های برق داخل شهر قم و تقویت پست های برق، بررسی و برای رفع آن

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خواستارشد

لزوم همکاری دستگاه های استانی برای ساماندهی خیابان ظهور
بررسی مشکلات حوزه آب و برق استان قم با حضور وزیر نیرو؛

از تامین آب روستا ها تا جمع آوری دکل های برق از داخل شهر 
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مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم بابیان اینکه 
این استان دارای پوشش تلفن همراه است  همه روستاهای 
گفت: اجرای ۸۰ کیلومتر فیبر نوری روستایی و برخورداری 
اینترنت پر  از  ۸۳ درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان 
ارتباطات درقم است.   فناوری  از جمله ظرفیت های  سرعت 
سیدرضا موسوی با بیان اینکه توسعه زیر ساخت های ارتباطی 
در روستاها مهاجرت معکوس از شهر به روستاها و نیز توسعه 

اشتغال روستایی را فراهم می کند، افزود: کاهش شکاف

از عرضه  نفتی منطقه قم  مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
بیش از ۴۲ میلیون متر مکعب سی ان جی به خودروهای دوگانه 
سوز در جایگاه های سطح استان در سه ماهه دوم سال جاری خبر 
داد.   سید محمود طاهری اظهارداشت : مصرف ۴۲ میلیون و ۶۵۲ 
هزار مترمکعب سی ان جی در بازه زمانی مذکور، از رشد تقریبی ۱۱ 
درصدی این سوخت پاک در سبد سوخت مالکان خودروهای دوگانه 
سوز نسبت به مدت مشابه سال قبل حکایت دارد و در نتیجه به ازای 
این مقدار سی ان جی مصرف شده در استان، حدود ۴۲ میلیون لیتر

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

همه روستاهای قم دارای پوشش 
تلفن همراه است

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم اعلام کرد :

عرضه 42 میلیون متر مکعب 
سی ان جی در جایگاه های قم 
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قم  استاندار  همچنین  و  جمعه  امامان  از  تَن  سه 
های  هیات  و  مردم  عموم  از  مشترک  بیانیه ای  در 
مذهبی این استان برای رعایت کامل دستورالعمل ها 
اربعین  عزاداری های  در  بهداشتی  ملاحظه های  و 

حسینی و دهه آخر صفر دعوت کردند. 
به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی استانداری 
قم، در بیانیه آیات سید محمد سعیدی، علیرضا اعرافی 
بهرام  همچنین  و  بوشهری  حسینی  هاشم  سید  و 
سرمست آمده است: مردم شریف قم شما همواره در 
صحنه های گوناگون پیشتاز و الگو بوده اید و افتخار 
آفریده اید و درمیدان پیشگیری و مقابله با بلای عالم 
گیر کرونا، احیای مراسم عاشورایی و سوگواری های 
پرشور و حماسی و خالصانه همراه با رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی و نیز در حرکت انفاق مومنانه مواسات 

خالصانه خوش درخشیده اید.
یافته است: قم قهرمان نشان داد که  ادامه  بیانیه 
میان دیانت و سلامت، دین و دانش و عزاداری و رعایت 
شیوه نامه های سلامت و بهداشت جمع می کند و به 
ندای مراجع عظام تقلید و رهبر معظم انقلاب اسلامی 
پاسخ می دهد، به فضل الهی همه طبقات و اصناف و 
گروههای مردمی و هیات های محترم عزاداری بر این 

عهد الهی و شرعی و انسانی استوار ماندند.
بیانیه حاکی است: اکنون از مردم عزیز قم و دوست 
داران و محبان اهل بیت عصمت و طهارت )ع( انتظار 
می رود که همچنان که در دهه اول ماه محرم و ایام 
عاشورا با مراعات دستورالعمل های بهداشتی ضمن 
انسانی  وظیفه  به  عاشورایی«  فرهنگ   « پاسداشت 
و تکلیف الهی خویش عمل کردند، در دهه آخر ماه 
صفر و ایام اربعین سالار شهیدان )ع( و شرایط حساس 
کنونی نیز که شمار مبتلایان روز به روز درحال افزایش 

و آمار متوفیان روبه افزایش است و به شرایط بحرانی 
نزدیک شده ایم، به وظیفه شرعی و انقلابی خود عمل 
کنند و بیش از پیش توجه نمایند که زنده نگه داشتن 
اسلام و ذکر مصائب اهل بیت )ع( می تواند با رعایت 
شیوه نامه ها و ابتکار روش هایی نوین از جمله بهره 
گیری از »فضای مجازی« و »هر خانه یک حسینیه« و 
مانند آنها انجام گیرد و امید است از این رهگذر شرایط 
برای مهار مدیریت کرونا فراهم آید و مشکلات کارکنان 
با  ها،  بیمارستان  و  بهداشت  کف  بر  جان  و  مجاهد 
کاهش مبتلایان و مراجعان به مراکز بهداشتی و درمانی 

کاهش یابد.
بیانیه همچنین تصریح می کند: امروز در شرایطی 
که ویروس منحوس کووید ۱۹ جهانگیر شده و جان 
یا  و  گرفته  جهان  و  ایران  در  را  مردمان  از  بسیاری 
همچنان تهدید می کند به حکم عقل سلیم و اسلام 
عزیز لازم است تا »چارچوب ها و دستورالعمل های 
بهداشتی« از سوی همگان مراعات شود تا این بیماری 
مهار و در آینده به همت دانشمندان و نخبگان کشور 

درمان شود.
بیانیه می افزاید: امیدواریم در این شرایط حساس 
مردم عزیز و مسئولان محترم و نهادها به حرکت های 
مواسات آمیز و انفاق مومنانه ادامه دهند و رسیدگی 

به مستنمندان و نیازمندان را استمرار بخشند و آسیب 
دیدگان کرونا و کارگران و صاحبان مشاغل آسیب دیده 
را مورد حمایت قرار دهند و از همگان به ویژه گروههای 
جهادی مردمی و حوزوی می خواهیم که بار دیگر به 
یاری کادر درمان و بهداشت و مبتلایان برخیزند و از 

هیچ کوششی در این زمینه دریغ نورزند.
بیانیه حاکی است: فرصت را مغتنم شمرده از همه 
مردم و مسئولان محترم به ویژه سپاه بزرگ سلامت و 
پزشکان، پرستاران، بهورزان، کادر بهداشت درمان و 
نیز گروهها و قرارگاههای مردمی و جهادی و بسیجی 
و جوانان و طلاب، دانشجویان و دانش آموزان جهادی 
پیامبر  پاک  عزاداران خاندان  و  نیز همه سوگواران  و 
)ص( و هیات ها و مداحان، خطیبان، امامان جمعه و 
جماعات، مساجد استان صمیمانه تقدیر و تشکر می 

نماییم.
مهربان  خداوند  از  افزاید:  می  پایان  در  بیانیه 
و  مقاومت  محور  و  اسلامی  امت  و  اسلام  پیروزی 
عزت و سرافرازی ملت بزرگ ایران اسلامی و دفع شر 
مستکبران و همه بلاها و حل مشکلات معیشتی مردم و 
سلامت توفیق همگان بویژه مراجع عظام و مقام معظم 
رهبری و خدمتگذاران به کشور و انقلاب و تعجیل در 

فرج حضرت ولیعصر )عج( را خواستاریم.

دربیانیه مشترک امامان جمعه و استاندار قم تاکید شد:

رعایت پروتکل های بهداشتی در ایام اربعین حسینی جنگ و بحران های اطراف 
ایران برای چیست؟

تحولات دور و بر ایران مدتهاست که شتاب فراوانی 
گرفته و از مناطق مختلف بوی باروت و خون می آید. 

بسیاری بر این باورند که این حجم از بحران نمی تواند بدون پایانی مهم باشد و 
البته برخی دیگر نیز نظر دیگری دارند.

اگر در ماههای اخیر به بحرانها و حوادث اطراف کشورمان به دقت نظر کنیم 
می توان اینگونه برداشت کرد اگرچه این رویدادها گوناگون به نظر می آیند ولی 

سرجمع اتفاقات آن می تواند به یک امر مهم ختم شود.
مدتهاست که موضوع اختلافات ایران و آمریکا در مسائل مهم منطقه ای از تحولات 
عراق و سوریه تا یمن و حاشیه خلیج فارس هر روز افزایش بیشتری دارد و اخبار تنش 
ها در حال شعله کشیدن است. مدتهاست که مناقشات آمریکا با دولت جدید عراق 
رنگ و و بوی ضد ایرانی گرفته و دولت مصطفی الکاظمی در منگنه فشارهای واشنگتن 
برای گسستن روابط با ایران است. این سیاست در مسیر کمرنگ کردن حضور ایران 
در عراق و فشار به نیروهای مقاومت بویژه حشدالشعبی است که مدتهاست آمریکا با 
حیله های متعدد در صدد حذف آنان از پهنه سیاسی و امنیتی عراق است و بهانه آن 
نیز متهم نمودن شان به دست داشتن در حمله به منطقه سبز بغداد است که آمریکا 
بزرگترین سفارتخانه خود را مستقر کرده است در عین حال خالی کردن سفارت 
امریکا و کوچ آنان به شمال عراق به پیچیدگی بحران افزوده است. موضوع فشار بر 
کشورهای کوچک و مرعوب حوزه خلیج فارس اگرچه در بیان کارشناسان منطقه با 
اهداف انتخاباتی برای ترامپ نشانه گذاری شده ولی در نهایت این اقدام می تواند 
به حضور فزاینده تل اویو در جغرافیای خاورمیانه در درازمدت بیانجامد برای همین 
صاحب نظران بر این باورند که افق نگاه باید به اهداف رژیم صهیونیستی از این روابط 
باشد نه شوهای تبلیغاتی انتخاباتی ترامپ که عمری کوتاه دارد. مناقشه اخیر قره 
باغ بین آذربایجان و ارمنستان هم از جمله حوادثی است که ناگهان سربرآورد و به 
درگیری نظامی دو طرف انجامید. جالب اینکه باوجود اعلام بیطرفی تهران در این 
مناقشه باز سرزمین ما مورد اصابت گلوله قرار گرفت و حتی ایران به طرفداری و ارسال 
تجهیزت نظامی به یک طرف جنگ متهم شد. این در حالی است که تهران چند دهه 
است که برای حل مناقشه پا پیش گذاشته ولی طرفهای درگیر این مخاصمه هر دفعه 
بدلایل مبهم از حل مسئله طفره می روند. این بحرانها را برشمردم تا اینگونه نتیجه 
گیری کنم که عده ای این عوامل را مراحل شکل گیری ابتدایی یک درگیری بزرگ در 
منطقه می دانند که احتمال دارد توسط کلیه مخالفین قسم خورده ایران شکل بگیرد 
ولی در مقابل عده دیگر براین باورند که این همه سروصدا برای ارعاب در منطقه برای 
بیرون کردن رقیب قدرتمند یعنی ایران از میدان بوده و نهایت این کشمکش ها تا 
انتخابات آمریکا به طول خواهد انجامید. در هر صورت طرفداران هرکدام از دو گزینه 
فوق می توانند نشانه ها و فاکتورهای مختلفی برای ادعای خویش بیاورند ولی آنچه 
مهم است هوشیاری در میدان دیپلماسی و انتخاب برترین ها در مناقشات منطقه 
ای است چراکه در منازعات هزاران عامل می تواند در تصمیمات اثرگذار باشد ولی 
فهم درست تحولات و واکنش به موقع و حساب شده همیشه برندگان تاریخ را ساخته 

است. امیدواریم این بار نیز چنین باشد.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی: 

نهضت »کاندیدا نشدن« در انتخابات 
ریاست جمهوری راه بیفتد

حضور  تب  اینکه  بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  رئیس 
داوطلبان در انتخابات ریاست جمهوری زیاد شده است، گفت: باید نهضتی 
راه بیفتد که همه در انتخابات کاندیدا نشوند و این کار را بر عهده جریان انقلاب 
بگذارند تا فردی مناسب را برای کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری معرفی 
کنند.  علیرضا زاکانی با انتشار چند فیلم در صفحه توییتر خود درباره انتخابات با 
موضوع انتخابات ریاست جمهوری، گفت: با نگاهی به اوضاع کشور به خوبی 
می توان دریافت که وضعیت کشور تناسبی با اسلام و وجود رهبری معظم و حضور 

مردم خوب و نخبگان در عرصه های مختلف با امکانات و اقتضائات کشور ندارد.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم اعلام کرد :

عرضه ۴۲ میلیون متر مکعب سی ان جی 
در جایگاه های قم 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم از عرضه بیش از ۴۲ میلیون متر 
مکعب سی ان جی به خودروهای دوگانه سوز در جایگاه های سطح استان در سه ماهه 
دوم سال جاری خبر داد.   سید محمود طاهری اظهارداشت : مصرف ۴۲ میلیون و ۶۵۲ 
هزار مترمکعب سی ان جی در بازه زمانی مذکور، از رشد تقریبی ۱۱ درصدی این سوخت 
پاک در سبد سوخت مالکان خودروهای دوگانه سوز نسبت به مدت مشابه سال قبل 
حکایت دارد و در نتیجه به ازای این مقدار سی ان جی مصرف شده در استان، حدود ۴۲ 
میلیون لیتر در مصرف بنزین صرفه جویی شده است.  وی افزود: طرح رایگان دوگانه سوز 
کردن خودروهای عمومی از طریق ۵ کارگاه تبدیل در حال اجراست و تا آخر شهریور ماه 
تعداد ۱۲۷۲ خودروی عمومی بصورت رایگان به دوگانه سوز )بنزین+CNG( تبدیل شده 
است. مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم بیان کرد: مالکان خودروهای 
مشمول که تاکنون جهت استفاده از طرح مذکور اقدم نکرده اند می توانند با ثبت نام در 
سامانه به آدرس  GCR.NIOPDC.IR برای گازسوز کردن وسلیه نقیله خود اقدام کنند. 
گفتنی است، منطقه قم دارای ۴۱ جایگاه فعال سی ان جی است که روزانه حدود ۴۵۹ 

هزار متر مکعب از این سوخت پاک را توزیع می کنند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

فوت بیماران کرونایی درقم
 از میانگین کشوری بالاتر رفته است
آموزش ها باید به سمت استفاده از ماسک و تغییر الگوی رفتار باشد 
مردم نسبت به بیماری کرونا بی تفاوت شده اند

 استاندار قم با اشاره به اهمیت حمایت از بخش خصوصی 
در حوزه صنعت گفت: این حمایت به این معنی نباید باشد 
که ما حامی تخلف و جرائم باشیم و به بخش خصوصی باید 

متذکر شد این حمایت و تسهیلات منجر به سوءاستفاده 
نشود.  بهرام سرمست ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیل و 

رفع موانع تولید که در سالن استانداری قم برگزار شد، اظهار

حسن لاسجردی*

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه روزدوشنبه نمایندگان 
قم در مجلس با وزیر نیرو آخرین مشکلات استان در زمینه آب و برق بررسی و برای 

رفع آنان تصمیم گیری شد.
احمد امیر آبادی در گفتگویی در خصوص این جلسه اظهارداشت : در این 
جلسه که آقای اردکانیان وزیر نیرو و معاونان وی، استاندار و مسئولان استان حضور 
داشتند، مشکلات استان در حوزه های تامین برق صنایع، فاضلاب، آبرسانی به 
روستاها، جمع آوری دکل های برق داخل شهر قم و تقویت پست های برق، بررسی 

و برای رفع آن مصوباتی به تصویب رسید. 
وی گفت: در این جلسه قرار شد طرحی برای جمع آوری دکل های برق از داخل 

شهر قم تهیه شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکل صنایع استان برای 
تامین انرژی افزود: برای تامین برق شهرک های صنعتی محمود آباد و الغدیر، قرار 

شد وزارت نیرو اقدامات لازم را انجام دهد. 
و  روستا ها  در  قدیمی  برق  تیر های  آوری  جمع  در  تسریع  گفت:  آبادی  امیر 

بافت های فرسوده شهر قم از دیگر مصوبات این جلسه بود.
وی آبرسانی به روستا های استان را مورد توجه قرار داد و گفت: قرار شد آبرسانی 
به روستای کرمجگان تا پایان سال ۱۴۰۰ و روستای وشنوه تا پایان سال ۱۴۰۱ به 
بهره برداری برسد و برای تامین آب روستا های در مسیر جاده قدیم قم- تهران هم 

اقدام لازم انجام شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به افت ولتاژ در برخی مناطق 
شهر قم گفت: تقویت پست های شاهد و فرهنگیان از دیگر مصوبات این جلسه بود. 
امیر آبادی تامین حقابه کشاورزان قمی از سد الغدیر ساوه، ساماندهی تالاب مره و 

فاضلاب پردیسان را از دیگر مباحث مطرح شده در این جلسه برشمرد.

بررسی مشکلات حوزه آب و برق استان قم با حضور وزیر نیرو؛

از تامین آب روستا ها تا جمع آوری دکل های برق از داخل شهر 

آگهی ابلاغ رای قطعی

آگهی ابلاغ رای قطعی

در اجرای تبصره ماده 3۰۲ آئین دادرسی مدنی بدینوسیله به آقای 
علی ارجمند فرزند حسن ابلاغ میگردد از سوی هیات بدوی رسیدگی 
به تخلفات اداری کارکنان دانشگاه علوم پزشکی وخدمات بهداشتی 
درمانی قم به توبیخ کتبی با درج در پرونده استخدامی محکوم گردیده 
اید، لذا در صورت اعتراض، می توانید اعتراض خود را حداکثر ظرف 
مدت یک ماه از انتشار این آگهی به دیوان عدالت اداری شکایت 

نمائید.
معاونت توسعه مدیریت ومنابع 
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم
شناسه آگهی ۱۰۱۲۱۱۵

در اجرای تبصره ماده 3۰۲ آئین دادرسی مدنی بدینوسیله به خانم 
نرگس محمودی فرزند محرمعلی ابلاغ می گردد از سوی هیات بدوی 
رسیدگی به تخلفات اداری کارکنان دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی درمانی قم به توبیخ کتبی با درج در پرونده استخدامی 
محکوم گردیده اید، لذا در صورت اعتراض، می توانید اعتراض خود 
را حداکثر ظرف مدت یک ماه از انتشار این آگهی به دیوان عدالت 

اداری شکایت نمائید.
معاونت توسعه مدیریت و منابع 
 دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم
شناسه آگهی ۱۰۱۲۱۲۷

اربعین سیدو سالار شهیدان ابا عبدالله الحسین)ع( را تسلیت می گوییم
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رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت پایان یافتن هر چه سریعتر درگیری ها میان 
ارمنستان و جمهوری آذربایجان گفت: ایران برای هر نوع اقدامی برای حل 
اختلافات باکو و ایروان براساس قوانین و حقوق بین المللی و مرزهای به رسمیت 

شناخته شده دو کشور آمادگی دارد. 
الاسلام  حجت  جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در تماس تلفنی با "الهام علی اف" کشور 
جمهوری آذربایجان را همسایه خوب ایران خواند و افزود: همه مردم ایران علائق 
تاریخی، فرهنگی و مذهبی بسیار نزدیکی با جمهوری آذربایجان دارند و همواره 
دولت و ملت دوست و برادر ایران و آذربایجان روابط بسیار نزدیکی داشته اند، 
مسئولین جمهوری اسلامی نیز مواضع بسیار روشن و صریحی درخصوص 

مناقشه اخیر اتخاذ کرده اند.
 روحانی با ابراز نگرانی از مداخله احتمالی کشورهای دیگر در مناقشه آذربایجان 
و ارمنستان و تبدیل این درگیری به یک جنگ منطقه ای، تاکید کرد: امنیت، ثبات 

و آرامش منطقه و به ویژه مرزهای شمالی برای ما بسیار مهم است و این مناقشه و 
تداوم ناامنی مرزها نباید زمینه ساز نفوذ برخی گروه های تروریستی شود.

رییس جمهوری همچنین از کشیده شدن درگیری مرزی دو کشور به جنگ 
شهرها ابراز نگرانی کرد و گفت: امیدوارم این جنگ و درگیری به جنگ شهرها 
منتهی نشود که در کنار آن آواره شدن مردم و کشته شدن شهروندان غیرنظامی را 

به دنبال دارد که بسیار دردناک و خطرناک است.
روحانی با اشاره به ضرورت پایان یافتن هر چه سریعتر درگیری ها میان ارمنستان 
و آذربایجان، افزود: ایران برای هر نوع اقدامی برای حل اختلافات باکو و ایروان 
براساس قوانین و حقوق بین المللی و مرزهای به رسمیت شناخته شده دو کشور 

آمادگی دارد.
رییس جمهوری همچنین رعایت امنیت مرزهای ایران با کشورهای آذربایجان و 
ارمنستان و حفظ جان ساکنان روستاهای ایرانی همجوار با این کشورها را مورد 

تاکید قرار داد.
اجازه نخواهیم داد این مناقشه موجب ناامنی در کشورهای همسایه شود

رییس جمهوری آذربایجان نیز در این گفت و گو با ابراز خرسندی از مذاکره 
تلفنی با رییس جمهوری ایران، گفت: به خاطر مواضع سازنده مقامات رسمی 
ایران و تاکید بر حفظ تمامیت ارضی و حل مناقشه قره باغ، مراتب سپاسگزاری و 

قدردانی خود را اعلام می کنم.
"الهام علی اف"  با تاکید برقابل درک دانستن نگرانی رییس جمهوری کشورمان 
درخصوص امنیت مرزهای ایران و احتمال نفوذ گروه های تروریستی درصورت 
ناامن شدن منطقه، گفت: امنیت ایران را امنیت آذربایجان می دانیم و اجازه 

نخواهیم داد این مناقشه موجب ناامنی در کشورهای همسایه شود.
رییس جمهوری آذربایجان رابطه با ایران را برای کشورش دارای جایگاه راهبردی 
خواند و افزود: روابط دو جانبه در سال های اخیر همواره رو به گسترش بوده و باکو 

از توسعه این روابط استقبال می کند.
الهام علی اف مبارزه با تروریسم در منطقه را از جمله زمینه های همکاری تهران 
– باکو دانست و افزود: حفظ صلح و ثبات و آرامش در منطقه ضروری است و همه 

ما باید برای تحقق آن تلاش کنیم.

رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس یازدهم :

فراکسیون مستقلین 
»تریبون بی تریبون ها« است

 رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس یازدهم درباره تشکیل این مجموعه، گفت: 
افراد و بخش هایی از جامعه که در مجلس تریبون ندارند در فراکسیون مستقلین ولایی 
دارای تریبون قوی می شوند و می توان گفت که این فراکسیون »تریبون بی تریبون ها« 

است. 
»محمد باقری بنابی« درباره تشکیل فراکسیون مستقلین ولایی، گفت: صداهای 
مختلفی در مجلس وجود دارد که طبیعتا نمی توانست ذیل یک فراکسیون تعریف شود، 
فراکسیون مستقلین ایجاد شده است که افراد میانه رو از هر دو جریان و کسانی که واقعا 

از حیث وابستگی به جریان های سیاسی مستقل هستند، در یک مجموعه قرار گیرند.
رییس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس افزود: در این فراکسیون،  افرادی و بخش هایی 
از جامعه که در مجلس تریبون ندارد و نمایندگانی که نمی توانستند با فراکسیون انقلاب 
اسلامی ارتباط برقرار کنند دارای تریبونی قوی و قوی شوند و به نوعی می توان گفت این 
فراکسیون »تریبون بی تریبون ها« است. باقری بنابی با اشاره به اینکه مشکلات مردم از 
منظر و نگاهی دیگر از دلایل تشکیل این فراکسیون است، افزود: در اساسنامه فراکسیون 
مستقلین تلاش برای حل مسائل اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی و گره هایی که نیاز 
به گشودن دارند، از جمله اهداف این فراکسیون ذکر شده است. وی در بیان تفاوت 
محسوس فراکسیون مستقلین با دیگر فراکسیون های مجلس گفت: جریان خاصی 
در مجلس وجود دارد که خود را در »فراکسیون انقلاب اسلامی«  تعریف کرده اند. این 
فراکسیون پیگیر منویات جریان و گروه خاصی است ولی فراکسیون مستقلین از تعدادی 
از اصلاح طلبان و افراد مستقل تشکیل شده که ارتباطی با گروه مذکور ندارند. لذا بنای 
ما بر این است که مطالب و موضوعاتی که توسط فراکسیون انقلاب اسلامی نادیده گرفته 
یا مطرح نشده را به جدیت پی گیری کنیم. نماینده مردم بناب در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: در جلسات متعددی که خواهیم داشت برای پی گیری و به سرانجام رساندن 
طرح های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی دستور کارهای مشخصی را خواهیم داشت. 
بحث معیشت مردم از جمله اولویت های این فراکسیون است. در این رابطه بنا داریم با 
دعوت از کارشناسان مختلف اقتصادی راه حل های ارائه شده را جمع بندی و به شکل 
طرح ارائه کنیم. این نماینده مجلس با بیان اینکه فراکسیون های مختلف دنبال اهداف 
تخصصی خود هستند، خاطرنشان کرد: فراکسیون انقلاب اسلامی هم با مسائل، 
سیاسی برخورد می کند بنابراین ما باید به سمت کمک به حل مسائل کلان اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی برویم و تمرکز خود را به اموری معطوف کنیم که به آن بی توجهی 
می شود. باقری بنابی در این باره که وزن فراکسیون متبوعش به اندازه ای هست که 
اهداف خود را محقق کند، گفت: در حال حاضر به نظر نمی رسد فراکسیون اکثریتی در 
مجلس باشد، همین فراکسیون مستقلین به بیش از ۱۰۰ نفر خواهد رسید و با توجه به 
شرایط خاصی که در مجلس حاکم است تعداد زیادی از نمایندگان تمایلی به عضویت در 
فراکسیون هایی چون انقلاب اسلامی و مستقلین را ندارند بنابراین اگر آن افراد را هم در 

نظر بگیریم متوجه می شویم فراکسیون اکثریت نداریم.

یک فعال رسانه ای اصولگرا :

مسئولی که به فکر جان خود نیست
 کار پوپولیستی می کند

فعال رسانه ای اصولگرا در واکنش به انتقادات برخی نمایندگان مجلس درباره لغو 
نشست روز سه شنبه سران قوا، با بیان اینکه برخی برای تخلیه روحی خود در پی 
فرافکنی هستند، گفت: وقتی نماینده ای که تعداد آرای او به ۲۰ هزار هم نمی رسد به 

دولت توهین می کند، نشان دهنده بی اعتباری آن فرد است. 
»محمد مهاجری« درباره لغو نشست سران قوا و واکنش برخی از نمایندگان به این 
موضوع،  گفت: توهین بعضی نمایندگان مجلس به مقامات اجرایی صرفنظر از اینکه به 
لحاظ اخلاقی کار زشتی است، ولی کاملا قابل فهم است. مجلسی که الان در فضای 
مجازی با هشتگ هایی مثل دناپلاس و لاکچری مورد انتقاد مردم است برای رهایی خود 
از زیر بار فشار روانی جامعه و مردم، عصبی شده است و برای تخلیه روحی خود اقداماتی 
انجام می دهد که فرافکنی کند اما متاسفانه یا خوشبختانه تاثیری نخواهد داشت.  این 
فعال رسانه ای اصولگرا ادامه داد: حفظ جان مسوولان عالیرتبه کشور حتما مهم و لازم 
است. اگر اهمیت نداشت مقامات امنیتی کشور برای حفاظت فیزیکی آنها تمهیدات 
جدی نمی اندیشیدند. حالا اگر مقام بلندپایه ای با رفتارهای بی محابا، به فکر جان خود 
نباشد حتما دارد کار پوپولیستی می کند. اگر فلان مسوول می خواهد واقعا به اثبات 
برساند حفظ جانش اهمیت ندارد، محافظان نسبتا پرشمار خودش را مرخص کند. چرا 
این کار را نمی کند؟ وی یادآور شد: معتقدم انتقادهایی هم به شخص رییس جمهوری 
و عملکرد او و دولتش وارد است. وقتی نماینده ای که تعداد آرای او ۴ رقمی است و به 
۲۰ هزار هم نمی رسد به دولت توهین می کند، نشان دهنده بی اعتباری آن فرد توهین 
کننده است.  مهاجری تاکید کرد: اگر بخواهم توصیه ای به مجلس داشته باشم این 

است که حجم این توهین ها را افزایش دهند چون با سرعت بیشتری به قهقرا می روند.

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری:

 همه  سطوح حاکمیت باید پیشتاز
 رعایت توصیه  نهادهای تخصصی باشند

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری در رشته توئیتی تاکید کرد که 
کنترل شیوع ویروس، منوط به رعایت دستورالعمل های نهادهای تخصصی است و همه  
سطوح حاکمیت می بایست در شرایط کنونی، پیشتاز رعایت توصیه ی نهاد تخصصی 
باشند.  علیرضا معزی در این رشته توئیت افزود: ستاد ملی کرونا، توصیه ها و پروتکل های 
روشنی برای مقام های ارشد نظام تدوین و ابلاغ کرده است؛ پروتکل هایی که هم مانع از 
ایجاد اختلال در اداره  امور کشور در شرایط بحران می شود و هم از عادی سازی تجمعات 
و انتقال پیام غلط به جامعه جلوگیری می کند، توصیه هایی که حتی مقام معظم رهبری 
هم خود را ملزم به رعایت آنها می دانند و سبب تغییرات گسترده در برنامه های ایشان شده 
است. هیچ مصلحتی حتی برگزاری آیین های مذهبی هم سبب نشد که مقام رهبری، 
توصیه ها را نقض کنند. او ادامه داد: اصرار دیگر مقامات بر نادیده گرفتن پروتکل ها و 
تاکید بر ایجاد تمایز، چه انگیزه ای می تواند داشته باشد؟ معزی افزود: کنترل شیوع 
ویروس، منوط به رعایت دستورالعمل های نهادهای تخصصی است و همه ی سطوح 
حاکمیت می بایست در شرایط کنونی، پیشتاز رعایت توصیه ی نهاد تخصصی باشند. 
کوچک شمردن پروتکل ها با هر انگیزه ای، عادی سازی نقض آنهاست. معاون ارتباطات 
و اطلاع رسانی دفتر رییس جمهوری گفت: خارج از فضای قطبی و احساسی، این 
التزام و اعتقاد به رعایت پروتکل هاست که مقامات را با مردم هم تراز می کند و اتفاقا نقض 
پروتکل هاست که می تواند تصویری از فرادستی مقامات به افکار عمومی ارائه دهد، این 
نه یک بحث سیاسی و تبلیغاتی است و نه مجالی برای طعنه و کنایه نقض پروتکل ها، 

پیامی خطرناک برای سلامت عمومی است.
وی افزود: در دشواری های کنونی و همزمانی تحریم و بحران کرونا، انتظار هر نقد و 
اعتراضی می رود جز گلایه از رعایت پروتکل ها. دغدغه های تبلیغاتی و برندسازی های 

شخصی را آنقدر فربه نکنیم که از دغدغه ی سلامت عمومی هم پیشی بگیرد.
معزی تصریح کرد: حضور در بخش بیماران بدحال و به همراه بردن خبرنگار و دوربین 

نه ایستادن در کنار مردم که بی اهمیت کردن سلامت مردم است.

 در اطلاعیه شماره هفت ستاد مرکزی اربعین تاکید شد:

هرگونه راهپیمایی و پیاده روی
 دراربعین حسینی)ع( ممنوع است

 ستاد مرکزی اربعین حسینی تاکید کرد: هرگونه راهپیمایی و پیاده روی به سمت بارگاه 
حضرت علی بن موسی الرضا)ع( و سایر بقاع متبرکه به مناسبت اربعین حسینی)ع( 

ممنوع است. 
ستاد مرکزی اربعین حسین با صدور اطلاعیه شماره هفت خود  تصریح کرد: قرائت 
زیارت اربعین با اولویت قرائت در منازل و یا منطبق با شیوه نامه های بهداشتی ابلاغی 
در اماکن سرباز و در روز اربعین برگزار خواهد شد. در این اطلاعیه آمده است: پیرو 
هرگونه  انجام  بهداشتی  نامه های  شیوه  رعایت  راستای  در  و  صادره  اطلاعیه های 
بن موسی  الحجج علی  ثامن  منور حضرت  بارگاه  به سمت  پیاده روی  و  راهپیمایی 
الرضا)ع( و سایر بقاع متبرکه به مناسبت اربعین حسینی)ع( ممنوع است و قرائت زیارت 
اربعین با اولویت قرائت در منازل و یا منطبق با شیوه نامه های بهداشتی ابلاغی در اماکن 

سرباز و در روز اربعین برگزار خواهد شد.

بحران قره باغ، عوامل و 
راهکارها

غربی  شمال  مرزهای  در  کنونی  حوادث  مورد  در 
کشورمان و درگیری بین باکو و ایروان در قره باغ نکات 

ذیل قابل توجه است: 
۱- اگرچه این درگیری از آغاز استقلال جمهوری های آذربایجان و ارمنستان از 
شوروی )و به دلیل سیاست های غلط شوروی در مورد ایجاد اختلاف بین اقلیت های 
قومی( وجود داشته اما شدت جنگ کنونی و وقایع میدانی نشان می دهد که طراحی 
حوادث کنونی و تدارک لجستیکی آن از ماه ها پیش صورت گرفته است و ما اکنون 
شاهد صحنه نمایشی هستیم که عوامل آن از مدت ها پیش تدارک دیده اند. صحنه 
و  ترکی  وتجهیزات  پهپادها  از  گسترده  واستفاده  داعشی  صدها  انتقال  و  میدانی 
اسرائیلی نشانی از این تدارک است. ورود همزمان ترکیه به صحنه و آمادگی آن کشور 
برای ورود به بحران دیگری علی رغم مشکلات در دیگر مناطق )یونان، قبرس، سوریه 
و اروپا( نیز می تواند قابل توجه و نشانه ای از بعضی تدارکات فرامنطقه ای در این مورد 
باشد. اخباری که از حضور پیدا و پنهان اسرائیل در جمهوری آذربایجان به گوش می 
رسد نیز باید در همین چارچوب بررسی شود. مهمتر از همه این که باکو چگونه پس از 
چند دهه یکباره و دراین مقطع زمانی به این نتیجه رسیده که اکنون و در بحرانی ترین 
شرایط منطقه و جهان وقت آن رسیده است که موضوع قره باغ را از طریق یک جنگ 

گسترده حل کند با وجود آنکه می داند حداقل روسیه اجازه چنین کاری را نمی دهد. 
۲- منطقه قفقاز منطقه بسیار مهمی خصوصا برای روسیه و ایران است و هر گونه 
تحول در این منطقه مورد توجه دو کشور از دیدگاه امنیت ملی است. روسیه نمی تواند 
نسبت به حضور و نفوذ ترکیه در قفقاز و خصوصا حمایت همه جانبه آن کشور از جنگ 
و درگیری در آن کشور بی تفاوت باشد. اگر روسیه در سوریه مواجهه نسبتا آشکاری با 
ترکیه داشته است، یقینا نمی تواند اقدامات آن کشور در حیات خلوت خود را نادیده 
بگیرد، اگرچه به نظر می رسد ترکیه راه حل فرار به جلو و ایجاد بحران جدید برای فرار از 

بحران قبلی را اتخاذ کرده است.
3- به نظر می رسد حوادث کنونی در امتداد طرح های غربی و امریکایی برای منطقه 
و ایجاد بحران در آن است که به زودی گریبان خود ترکیه را هم می گیرد، اگرچه تاوان 
آن را همه منطقه می دهند. ترکیه )احتمالا با فریب غربی از همان نوع که صدام را وارد 
کویت کرد( وارد گرداب هایی شده است که در درازمدت بیش از همه گریبان خودش را 
می گیرد. اردوغان احتمالا فریب قول های پشت پرده و بی ارزش آمریکایی ها را خورده 
و توجه ندارد که نقشه غربی – امریکایی – صهیونیستی، ایجاد بحران تجزیه در منطقه 
است که یقینا خود ترکیه را هم با اقلیت های قوی کردی و علوی شامل می شود. دامن 
زدن به مشکلات قومی از سوی کشوری که خود درگیر بزرگترین مشکل قومی است 

بسیار عجیب است و توجیهی به غیر از فریب خوردگی یا ناچاری ندارد.
۴- منافع ملی ایران و مردم کشورمان در انسداد بحران و جلوگیری از گسترش آن در 
منطقه و پایان جنگ و دعوت به مذاکره  است. این موضوع فراتر از تشخیص حق باکو 
بر قره باغ و داوری در این مورد است )که قاعدتا باید از طریق مراجع بین الملی صورت 
بگیرد و جمهوری اسلامی به تنهایی نمی تواند نقشی در آن داشته باشد(. گسترش 
بحران در منطقه که در صورت تداوم جنگ و با وجود منافع متضاد کشورهای بزرگ 
چون روسیه، ترکیه و غرب و نیز دخالت های رژیم صهیونیستی اجتناب ناپذیر می شود، 
می تواند مردم ایران و خصوصا هموطنان عزیز آذری را در معرض آسیب های جدی قرار 
دهد. برای اجتناب از آن اولویت ما باید پایان درگیری بین دو کشور و نیز درخواست 
عدم دخالت کشورهای دیگر باشد که می تواند بر ابعاد درگیری بیفزاید وآن را به بحران 

منطقه ای تبدیل کند. 
باید توجه داشت که این درگیری بیشتر جنبه قومی دارد و ورود ایران به آن در حمایت 
از هر یک از طرف ها تنها بر شدت آن می افزاید که شرایط بحرانی کنونی در منطقه 
را حادتر و اهداف جاه طلبانه دیگر کشورها و نیز مطامع رژیم صهیونیستی را تسهیل 

می کند. 
البته دوری از بحران در عین اجتناب از انفعال و حفظ هوشیاری ضروری است و باید 
در مورد هر گونه تجاوز و نزدیکی نیروهای تروریستی به خاک ایران به همه طرف ها  

هشدار  داد.
 کارشناس روابط بین الملل و دیپلمات بازنشسته 

سخنگوی وزارت بهداشت:

تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۲۷ 
هزار و ۴۱۹ نفر رسید

 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۴۷۹ هزار و ۸۲۵ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۲۲۷ بیمار کرونایی دیگر 
در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۲۷ هزار و ۴۱۹ نفر رسیده 
است.  سیما سادات لاری روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس 
کرونا و موارد فوت ناشی از ابتلا به کووید ۱۹ در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز ۱۵ 
مهر ۱3۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴ هزار و ۱۵۱ بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که دو هزار و ۱۲۷ نفر از آنها بستری شدند. با این 
حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۴۷۹ هزار و ۸۲۵ نفر رسید. وی ادامه 
داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۲۲۷ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست 
دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۲۷ هزار و ۴۱۹ نفر رسید. لاری افزود: 
خوشبختانه تاکنون 3۹۴ هزار و ۸۰۰ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها 
ترخیص شده اند. همچنین ۴۲۰۰ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید 
این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. معاون وزیر بهداشت گفت: تاکنون چهار میلیون و 
۱۷۹ هزار و 33۸ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است. وی بیان کرد: 
استان های تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، 
لرستان، اردبیل، خوزستان، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، 
غربی،  آذربایجان  البرز،  بختیاری،  و  چهارمحال  مازندران،  رضوی،  خراسان  ایلام، 
مرکزی، کرمان، خراسان شمالی، همدان و یزد در وضعیت قرمز قرار دارند. همچنین 

استان های کردستان، هرمزگان، فارس و گلستان نیز در وضعیت هشدار قرار دارند.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

توقیف کامیون های حامل
 لوازم خانگی قاچاق

 فرمانده انتظامی قم با اشاره به توقیف پنج دستگاه کامیونت حامل لوازم خانگی 
قاچاق در این استان، ارزش محموله های کشف شده را ۱۰ میلیارد ریال اعلام کرد. 

سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگویی اظهار داشت: با اقدام های اطلاعاتی 
کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان و در راستای اجرای طرح مشترک مبارزه 
با قاچاق کالا با همکاری فرماندهی انتظامی شهرستان ساوه در یک عملیات، پنج 
دستگاه کامیونت حامل لوازم خانگی قاچاق شناسایی و توقیف شد. وی بابیان اینکه 
خودروهای مذکور از یک استان جنوبی به مقصد تهران بارگیری شده بود، گفت: در 
ادامه خودروهای کامیونت برای بازرسی به پلیس آگاهی شهرستان ساوه منتقل شد 
فرمانده انتظامی استان قم افزود: سرانجام طی بازرسی صورت گرفته ۴۶ دستگاه 
ماشین لباس شویی، ۴ دستگاه ماشین ظرف شویی، یک دستگاه یخچال ساید و ۴۰ 
دستگاه ماکروویو کشف شد.  میرفیضی ارزش محموله کشف شده قاچاق را برابر اعلام 
نظر کارشناسان ۱۰ میلیارد ریال اعلام و تصریح کرد: در این رابطه پنج تن دستگیر و 

پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع قضایی شدند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

برخورد با سارقان و اراذل واوباش
 در طرح رعد

فرمانده انتظامی شهرستان قم از اجرای طرح رعد در نقاط آلوده باهدف برخورد با 
سارقان و اراذل واوباش در قم خبر داد.  جعفریان اظهار داشت: در اجرای تدابیر فرمانده 
انتظامی استان قم در رابطه با حضور به موقع پلیس در مناطق جرم خیز، طرح رعد 
با تلاش مأموران کلانتری های فرماندهی انتظامی شهرستان قم اجرا شد. وی افزود: 
طرح رعد باهدف شناسایی و دستگیری سارقان، اراذل واوباش و فروشندگان مواد 
مخدر در نقاط آلوده سطح استان به اجرا درآمده است. فرمانده انتظامی شهرستان 
قم ادامه داد: این طرح حاصل تلاش شبانه روزی همکاران در بخش های مختلف بوده 
و تلاش خواهیم کرد به صورت مستمر با حضور تیم های عملیاتی و انتظامی در سطح 

نقاط آلوده و جرم خیز همچنان ادامه داشته باشد.

اخبار

در گفت و گو  روحانی با الهام علی اف تاکید شد؛ 

آمادگی ایران برای کمک به حل مناقشه آذربایجان و ارمنستان 

بهداشت،  وزارت  کار  محیط  و  سلامت  مرکز  معاون 
درمان و آموزش پزشکی با بیان اینکه محدودیت های 
اعمال شده در تهران بطور قطع تاثیر دارد، گفت: راه 
اساسی و کلیدی مقابله با ویروس کرونا جلوگیری از 

تجمعات است. 
و  دورکاری  اعمال  درباره  فرهادی  محسن 
محدودیت های کرونایی برای مشاغل 3 و ۴ که در تهران 
اجرایی شده، افزود: راه اساسی و کلیدی مقابله با کرونا، 
موارد  این  از  اما بسیاری  از تجمعات است  جلوگیری 

امکان پذیر نیست.
معاون مرکز سلامت و محیط کار وزارت بهداشت ادامه 
داد: باید توان بیمارستان ها در نظر گرفته شود. از طرفی 
باید به این نکته نیز توجه کرد که اعمال محدودیت، به 
معنی تعطیلی کسب و کارها است. باید به این توجه کرد 
که هرچه محدودیت بیشتر شود، بیماری کمتر می شود، 
اما در مجموع باید منطقی نگاه کرد. هیچ جای دنیا نیز 

محدودیت ها را به صورت مستمر ادامه نمی دهد.
وی افزود: وزارت بهداشت موافق دورکاری است اما 
باید به این نکته نیز دقت کنیم که دولت الکترونیک به 

طور کامل در کشور مستقر نشده و امکان دارد که در کار 
بسیاری از افراد اختلال به وجود بیاید.

 معاون مرکز سلامت و محیط کار وزارت بهداشت بیان 
کرد: محدودیت های اعمال شده در تهران بطور قطع 
تاثیر دارد زیرا مشاغل 3 و ۴ مثل مدارس، دانشگاه ها، 
تالارهای پذیرایی، باشگاه های ورزشی پر برخورد، شامل 
مواردی هستند که تماس ها در آنها زیاد بوده و خاصیت 
آن شغل هم مبنی بر تجمع است. هر رفتاری که تماس 
و تجمع را کم کند، در کاهش ابتلا به ویروس کرونا موثر 
است. البته ممکن است این محدودیت ها در یک هفته 

پاسخگو نباشد و برای یک هفته دیگر نیز تمدید شود.
جریمه برای افرادی که ماسک نمی زنند

فرهادی افزود: اختیار استانداری ها توسط ستاد ملی 
مقابله با کرونا تعیین می شود. استانداری ها درخواست 
خود برای اعمال محدودیت را به وزارت کشور و روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی نیز درخواست را به وزارت 
بهداشت  وزیر  تایید  بهداشت می فرستند. در صورت 
و وزیر کشور، درخواست ها به ستاد ملی مقابله با کرونا 

می رود.

معاون مرکز سلامت و محیط کار وزارت بهداشت اظهار 
کرد: وقتی محدودیت ها اعمال و نظم پروتکلی برقرار 
می شود، مورد حمایت اکثر مردم است. اگر به مکانی 
تذکر  نمی کند،  رعایت  را  بهداشتی  پروتکل های  که 
داده شود، مردم حمایت می کنند. وقتی پروتکل های 
بهداشتی در فروشگاه زنجیره ای یا رستوران اجرا شود، 

مردم از آن مکان استقبال می کنند.
وی ادامه داد: در نتیجه افراد اندکی باقی می مانند که 
پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند که برای این 
موضوع راه های مختلفی در نظر گرفته شده است. به 
طور مثال پلیس راهور می تواند خودروهای عمومی را که 
افراد در آن ماسک نمی زنند، جریمه کند. این موضوع 

برای اجرا در حال بررسی است.
فرهادی درباره پیگیری و رهگیری افرادی که تست 
کرونا آنها مثبت است نیز گفت: این اقدام در اروپا با 
استفاده از سیستم های الکترونیک در حال انجام است. 
اپلیکیشن هایی وجود دارد که افراد مبتلا که تست آنها 
مثبت است را ردگیری می کند و این اقدام در ایران نیز 

قابل اجراست.

معاون مرکز سلامت و محیط کار وزارت بهداشت: 

کلید مقابله با کرونا جلوگیری از تجمعات است

وزیر صنعت، معدن و تجارت، حضور اصناف را در 
مقاطع مختلف پس از پیروزی انقلاب اسلامی ماندگار 
و درخشان خواند و گفت که با کمک اصناف و فعالان 
اقتصادی، از شرایط سخت کنونی اقتصاد ایران عبور 

خواهیم کرد. 
رییسه  هیات  با  دیدار  در  رزم حسینی«  »علیرضا 
اتاق اصناف ایران با بیان اینکه تاریخ ایران، هیچگاه 
مختلف  مقاطع  در  بازاریان  و  اصناف  نقش آفرینی 
پس از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی را فراموش 
نخواهد کرد، افزود: حضور اصناف در مقاطع مختلف 
و حساس کشور در نقش یک پشتیبان کننده، همواره 
ماندگار و درخشان بوده و وزارت صنعت با اشراف کامل 
به این جایگاه و نوع نقش آفرینی، حامی این قشر عظیم 

خواهد بود.
مختلف  تشکل های  و  اصناف  حضور  وی، 
بخش خصوصی در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها 
را یک الزام برشمرد و گفت: وزارت صنعت در حوزه های 
مختلف، نشست های بسیاری را با بخش های مختلف 
صنعتی، معدنی و تجاری غیردولتی برگزار می کند تا 
بتواند تصمیماتی مبتنی بر خردورزی و کار کارشناسی 
که در نهایت به نفع تولید و اشتغال کشور تمام شود، 

اتخاذ کند.
وی تاکیدکرد: امروز کشور در شرایط خاصی به سر 

می برد که همه باید برای عبور از مشکلات دست به 
دست هم دهند، باید باور کنیم که در جنگ تمام عیار 
ابزارهای  آن،  با  متناسب  و  گرفته ایم  قرار  اقتصادی 

دفاعی را به کار بندیم.
رزم حسینی بیان داشت: هدف وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در این حوزه، مداخله نیست، بلکه استفاده 
حداکثری از پتانسیل ها و توانمندی های موجود است.

به گفته وی، هیچ یک از واحدهای صنفی علاقه مند 
به خرید کالاها با قیمت بالا نیستند، زیرا در گرانی هم 

خریدار و هم فروشنده ضرر می کنند.
وزیر صنعت با تاکید بر ضرورت هماهنگی کامل همه 
با  تجارت  و  معدن  وزارت صنعت،  مرتبط  بخش های 
جامعه صنفی کشور، خاطرنشان کرد: باید مسیر را برای 
حضور هر چه بیشتر اصناف در اقتصاد فراهم کرد و در 
حوزه کنترل قیمت و نظارت بر بازار از توان حداکثری 
آنها بهره گرفت. وی ادامه داد: امروز در شرایطی قرار 
داریم که روز به روز سفره مردم کوچک تر شده و باید 
از تولیدکنندگان و  دولت و جامعه صنفی کشور اعم 
توزیع کنندگان، دست به دست هم دهند تا ثبات را به 

بازار برگردانند.
بهبود معیشت مردم در دستور کار است

ناشی  تجارت گفت: گرانی  و  وزیر صنعت، معدن   
دارد،  وجود  اقتصادی  کلان  شاخص های  افزایش  از 

اما ثبات مهمتر از آن است که باید هر چه سریعتر به 
بازارهای مختلف برگردد و این خواسته رییس جمهوری 

است.
صنعت،  وزارت  مجموعه  در  ما  نگاه  تاکیدکرد:  وی 
معدن و تجارت آن است که با همیاری هم، از شرایط 
با  شرایط  و  کرده  عبور  ایران  اقتصاد  کنونی  سخت 

ثبات تری را تجربه کنیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت  همچنین در نشست 
هماهنگی وزارتخانه های صنعت و جهاد کشاورزی در 
خصوص تنظیم بازار کالاهای اساسی و ضروری حوزه 
کشاورزی و غذایی بر ضرورت حفظ و استمرار تولید در 
کنار توجه به معیشت مردم تاکید کرد و گفت: بهبود 

معیشت مردم در دستور کار است. 
انقلاب  معظم  رهبر  افزود:  رزم حسینی«  »علیرضا 
تامین معیشت مردم  بر روی مساله  اسلامی همواره 
تاکید داشته و سران قوا نیز این موضوع را مورد توجه 

قرار داده اند.
وی با تاکید بر ضرورت تعامل و هماهنگی دو وزارتخانه 
صنعت و جهاد کشاورزی در حوزه تنظیم بازار و تامین 
کالاهای اساسی، بیان داشت: در حوزه های مرتبط با 
تامین مایحتاج عمومی مردم، تصمیمات مشترک باید با 
هماهنگی کامل دو وزارتخانه اتخاذ شده و دستگاه های 

مرتبط نیز در این حوزه با هماهنگی عمل کنند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

باید هر چه سریعترثبات  به بازارهای مختلف برگردد 

معاون اول رییس جمهوری بر لزوم تمرکز جدی بر موضوع جهش تولید در شش 
ماهه دوم سال جاری از سوی دستگاه های اصلی متولی تولید تاکید کرد. 

اسحاق جهانگیری روز سه شنبه در جلسه کارگروه رفع موانع جهش تولید، از 
وزارتخانه های صمت و جهاد کشاورزی، بانک مرکزی و اتاق بازرگانی خواست 
به شکل جدی برای بخش تولید وقت بگذارند و به گونه ای مدیریت کنند که شاهد 

فعال تر بودن واحدهای تولیدی و فراوانی کالاهای مورد نیاز مردم در بازار باشیم.
و  فشارها  وجود  با  می شود  گفته  اینکه  افزود:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
تحریم های ظالمانه اقتصاد کشور همچنان سرپا ایستاده است به معنای عدم 
مشکل در اقتصاد و بخش تولید نیست بلکه سرپا بودن اقتصاد یعنی با وجود همه 
فشارها، به فضل الهی واحدهای تولیدی کشور همچنان فعالیت دارند و کالاهای 

مورد نیاز جامعه در بازارها موجود است.
جهانگیری ادامه داد: البته تورم و مشکلات اقتصادی، معیشت مردم را تحت 
تاثیر قرار داده اما دولت تمام تلاش خود را بکار گرفته تا هم از اشتغال کارگران 

بخش تولید صیانت شود و هم وضعیت معیشتی مردم بهبود یابد.
وی همچنین بر ضرورت توجه به بخش های پیشران اقتصاد تاکید کرد و گفت: 
بانک مرکزی سهم مشخصی از تسهیلات را برای بخش های پیشران اقتصاد 
در نظر بگیرد و تسهیلات این بخش ها را با اولویت پرداخت کند چراکه با فعال 
شدن بخش های پیشران اقتصاد، رشته های صنعتی متعدد دیگر نیز به حرکت 

در می آید.
در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  نماینده  گزارش  به  اشاره  با  جهانگیری 

خصوص نیازهای ارزی و ریالی بخش تولید، تصریح کرد: اگرچه تامین منابع 
مالی نقش مهمی در جهش تولید دارد اما شناسایی و رفع موانع اداری و ساز و 
کارهای دست و پا گیر پیش روی بخش تولید نیز بسیار مهم است و اگر این مسائل 

برطرف شوند، مسیر تحرک و جهش بخش تولید هموار خواهد شد.
وی از بانک مرکزی خواست در کنار تلاش برای تدوین سیاست های پولی و 
اعتباری و صیانت از منابع ارزی کشور، بخش تولید را نیز به طور ویژه مورد توجه 
قرار داده و به دنبال پیشنهادات و راهکارهایی برای تامین ارز مورد نیاز مواد اولیه 
بخش تولید باشد و از روش های مختلف نظیر تامین ارز مستقیم در سامانه نیما 
و یا تهاتر و دیگر روش ها برای واردات مواد اولیه مورد نیاز واحدهای تولیدی عمل 
شود. در این جلسه که وزیر صنعت، معدن و تجارت، رییس کل بانک مرکزی، 
رییس اتاق بازرگانی ایران، رییس سازمان بازرسی کل کشور و مشاور اقتصادی 
رییس قوه قضائیه نیز حضور داشتند، نماینده وزارت صمت گزارشی از مهمترین 

موانع و چالش های بخش تولید ارائه کرد.
در این گزارش از تامین منابع ریالی و ارزی به عنوان مهمترین ضرورت بخش 
تولید در سال جاری یاد شد و پیشنهاداتی نیز برای فعال کردن ظرفیت های خالی 

واحدهای تولیدی ارائه شد.
نماینده وزارت صمت همچنین ضمن ارائه گزارشی از برآورد منابع ارزی مورد 
نیاز حوزه تولید در سال ۱3۹۹، به تشریح برنامه ریزی های انجام شده برای 
مدیریت واردات و اولویت بندی در تخصیص و تامین ارز مورد نیاز بخش تولید 

پرداخت.

معاون اول رییس جمهوری  تاکید کرد :

لزوم تمرکز جدی بر موضوع جهش تولید درنیمه دوم سال

محسن زاهدی موحد*
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سلامت 

به  واقع  در  هستند.  بدن  برای  غذایی  گروه های  مفیدترین  از  یکی  میوه ها 
بروز  از  و  بدن شده  ایمنی  تقویت سیستم  باعث  دارند  که  ویتامین هایی  لطف 
براین  آلرژی ها پیشگیری می کنند. علاوه  بیماری هایی مانند سرماخوردگی و 
مواد معدنی و فیبرهای موجود در این مواد غذایی نقش بسیار مهمی در بهبود 

سلامتی دارند.
 اگر جزو افرادی هستید که روزتان را بی انرژی و کسل شروع می کنید حالا وقت 
آن رسیده که یک واحد میوه به صبحانه تان اضافه کنید. باید بدانید برخی میوه ها 
به دلیل دارا بودن مواد مغذی بیشتر و فوایدشان برای سلامتی در اولویت هستند. 
بنابراین از فردا که صبحانه میل می کنید همراه با آماده کردن پنیر، کره، مربا یا هر چیز 
دیگری که برای صبحانه میل می کنید میوه تان را نیز سر سفره بیاورید. در این مطلب 

بهترین میوه ها برای این وعده غذایی مهم را عنوان می کنیم.
میوه ها منبع مواد مغذی

میوه ها یکی از مفیدترین گروه های غذایی برای بدن هستند. در واقع به لطف 
ویتامین هایی که دارند باعث تقویت سیستم ایمنی بدن شده و از بروز بیماری هایی 
و  معدنی  مواد  براین  علاوه  می کنند.  پیشگیری  آلرژی ها  و  سرماخوردگی  مانند 
فیبرهای موجود در این مواد غذایی نقش بسیار مهمی در بهبود سلامتی دارند. 
به همین دلیل مصرف آن ها در وعده صبحانه و بدون شک در فواصل روز توصیه 
بار که از یک رژیم غذایی کامل و متنوع صحبت می کنیم  می شود. در واقع هر 

منظورمان این است که میوه ها یک پای ثابت برنامه غذایی تان باشد.
کدام میوه ها برای صبحانه بهترند؟

کیوی
کیوی را مخزن فوق العاده ویتامین C بدانید. نتایج یک پژوهش علمی که در سال 
 C ۲۰۱۶ انجام شده نشان می دهد که انواع مختلف کیوی تا سه برابر ویتامین
بیشتری نسبت به مرکبات دیگر دارد. کیوی کالری اندکی دارد اما می تواند ترکیبات 
مغذی خوبی مانند فولات، پتاسیم، فیبر، ویتامین E و K را به بدنتان برساند. دقیق تر 
اینکه مصرف منظم این میوه تأثیر مثبتی روی بدنتان دارد که از جمله می توان به 
بهبود عملکرد دستگاه ایمنی، بهبود عملکرد معده و روده ها، حفاظت از مجاری 
تنفسی و پیشگیری از بروز عفونت ها اشاره کرد. کیوی به عنوان بمب ویتامین C بسیار 
برجسته و متمایز از میوه های دیگر است. بنابراین با مصرف آن به سادگی از ابتلا به 

بیماری ها مصون خواهید ماند.
موز

ما اسم موز را میوه خندان گذاشته ایم. همین میوه خندان منبع خوب پتاسیم 
است که نقش مهمی در انقباض عضلات دارد. بنابراین اگر دچار کرامپ و گرفتگی 
عضلانی می شوید و تصور می کنید عضلاتتان به درستی یاری تان نمی کنند در 
 Current وعده صبحانه تان حتماً موز میل کنید. علاوه براین، نتایج پژوهشی که در
Hypertension Reports به چاپ رسیده است نشان می دهد که پتاسیم موجود در 
موز در تنظیم فشارخون مؤثر عمل کرده و آن را در سطح متناسب و ثابتی نگه می دارد. 
در نهایت اینکه این میوه حاوی میزان قابل توجهی ویتامین های A، C، B و B۶ است. 
باید بدانید ویتامین B۶ در متابولیسم چند ناقل عصبی مانند سروتونین و دوپامین 
نقش دارد. این هورمون ها در کنترل خلق و خوی نقش دارند و در نتیجه مصرف موز 

می تواند به شما احساس شادی و آرامش بیشتری بدهد. اگر تصور می کنید که این 
روزها کمی بی حوصله، عصبی یا مضطرب هستید در کنار صبحانه تان یک عدد موز 

میل کنید.
سیب

سیب به معنای واقعی میوه ای برای تمام فصول است. یکی از ویژگی های مهم آن 
عملکرد آنتی اکسیدانی است که به وجود فنول و فلاوونوئیدها مربوط می شود. سیب 
همچنین حاوی مواد معدنی مفیدی مانند فسفر، آهن، کلسیم و منیزیم است. پوست 
این میوه بهشتی حاوی میزان قابل توجهی فیبر پکتین است. این نوع فیبر برای 
کاهش میزان کلسترول خون مفید بوده و همچنین به عملکرد نرمال و خوب روده ها 
کمک زیادی می کند. باید گفت که سیب به دلیل دارا بودن فیبرها و آنتی اکسیدان ها 
براین  برای صبحانه محسوب می شود. علاوه  مناسب  میوه های  بهترین  از  یکی 

می توانید از این میوه در تهیه انواع غذاها و کیک ها و غیره نیز استفاده کنید.
نارنگی

نارنگی نیز مانند تمام مرکبات حاوی میزان زیادی ویتامین C است که به ترمیم 
فیبر،  حاوی  همچنین  نارنگی  می کند.  کمک  پوست  وضعیت  بهبود  و  کلاژن 
ویتامین های گروه B، زینک و منیزیم است که بهبود وضعیت سلامتی مفید و 
ضروری هستند. مصرف منظم نارنگی مشخصاً به بهبود عملکرد دستگاه گوارش، 
ایجاد احساس سیری طولانی مدت و کاهش کلسترول بالا کمک زیادی می کند. 
علاوه براین شما می توانید با مصرف این میوه آبدار امیدوار باشید که سیستم ایمنی 

بدنتان قوی تر می شود.
بلوبری

شاید بلوبری به اندازه میوه های دیگر در دسترس همه نباشد اما بدانید که مصرف 
آن فواید زیادی برای بدن دارد. چون این میوه ها کوچک و مفید سرشار از فیبر، 
ویتامین C و ویتامین K هستند. علاوه براین بلوبری کم کالری است و اگر مراقب 
تناسب اندامتان هستید می توانید بدون نگرانی آن را در برنامه غذایی تان بگنجانید. 
این میوه خوش رنگ همچنین قدرت آنتی اکسیدانی بالایی دارد چون یکی از منابع 
 DNA مهم فلاوونوئیدها محسوب می شود. بلوبری همچنین از بروز آسیب ها به
جلوگیری می کند. متأسفانه چنین آسیب هایی یکی از عوامل اصلی پیری و ابتلا 
به سرطان محسوب می شوند. نتایج پژوهش های متعدد نشان می دهد که مصرف 
منظم بلوبری باعث کاهش فشارخون بالا، کنترل شاخص گلیسمی خون، پیشگیری 
از بروز عفونت های دستگاه ادراری و پیشگیری از بیماری های مربوط به مغز می شود.

حرف آخر
ما در اینجا صرفاً چند میوه سالم و مفید را برای وعده صبحانه معرفی کردیم. بدون 
شک لیست می توان لیست بلندبالایی از میوه های خوب برای شروع یک روز پرانرژی 
تهیه کرد. علاوه بر این می توان گفت که همه میوه ها برای ساعات آغازین روز مفید 
هستند. مهم این است که میوه را در کنار منابع مغذی دیگری مانند پروتئین ها 
و کربوهیدرات ها مصرف کنید تا روزتان را بسازند. توصیه می کنیم که برای وعده 
صبحانه حتماً از دانه ها، گردو، جوی دوسر، شیرهای گیاهی و دیگر مواد غذایی سالم 
استفاده کنید چون انرژی خوبی برای شروع یک روز خوب را در اختیارتان می گذارند.

روزتان را با این مواد غذایی با نشاط شروع کنید

بهترین میوه ها برای صبحانه

 شما باید یک رژیم غذایی متعادل را دنبال کنید تا خطر 
ابتلا به فشار خون بالا کاهش یابد. سبزیجات و میوه های 
تازه را در رژیم غذایی خود جای دهید و مصرف چربی های 
اشباع شده و کلسترول را برای حفظ سلامت دستگاه قلبی 
عروقی محدود کنید. تغییر در شیوه زندگی نقش مهمی در 
درمان و کنترل فشار خون بالا ایفا می کند. اگر با یک شیوه 
ی زندگی سالم، موفق به کنترل فشار خون خود شوید، شاید 
دیگر در مراحل اولیه نیازی به دارو نداشته باشید و یا حداقل 

استفاده از آن را به تاخیر بیاندازید.
رژیم غذایی و نوع تغذیه، هم در پیشگیری از ایجاد فشار 
خون بالا و هم در کنترل و کاهش فشار خون نقش دارد. 
با روش های خانگی نیز می توانید فشار خون بالا را کنترل 
رعایت  با  که  ایم  داده  توضیح  را  نکاتی  ادامه  در  کنید. 
آنها می توانید فشار خون را پایین بیاورید و خطر ابتلا به 

بیماری های قلبی و فشار خون بالا را کم کنید.
۱. شیر کامل )پرچرب(

استفاده  پخت وپز  در  گسترده ای  طور  به  کامل  شیر 
می شود، مانند انواع خامه ها و خمیرها؛ اما مشکل شیر 
کامل این است که حاوی مقدار زیادی چربی اشباع است. 
این نوع چربی سطح کلسترول بد شما را بالا می برد که 
می تواند شریان ها را مسدود کند و در نتیجه باعث شود 
قلب برای پمپاژ خون سخت تر کار کند.از محصولات لبنی 

کم چرب یا بدون چربی، استفاده کنید.
۲. گوشت )پرچرب(

از محصولات گوشتی کم چرب یا بدون چربی، استفاده 
کنید. گوشت طیور )مرغ، بوقلمون، بلدرچین( در صورتیکه 
چربی  حاوی  شود  برداشته  آنها  پوست  پخت،  از  پیش 
اندکی خواهند بود، لذا جهت خرید اینترنتی گوشت مرغ 
)ران مرغ، سینه مرغ و...(  با قیمت متناسب و متنوع به 
سایت های معتبر موجود مثل دیجی کالا می توانید مراجعه 
کنید. اگر فشار خون دارید، از مصرف پوست مرغ خودداری 
کنید. لازم به ذکر است که پوست مرغ به تنهایی و بدون 
روغن و کره اضافه هم حاوی مقادیر زیادی چربی اشباع 
است. هنگام پختن مرغ معمولًا پوست آن مقدار زیادی 
نمک را قبل از رسیدن نمک به گوشت مرغ جذب می کند. 
گوشت هایی را انتخاب کنید که چربی قابل مشاهده اندکی 
داشته باشند یا فاقد آن باشند استفاده از گوشت هایی که 
حاوی ۱۵ درصد یا کمتر چربی می باشند، توصیه می شود. 
را  قابل مشاهده گوشت  تمام چربی های  از آشپزی  قبل 
جدا نموده و بدون اضافه کردن چربی یا روغن آن  را بپزید. 
بهتر است گوشت را کباب نموده یا به شکل آب پز یا بریان 
استفاده کنید و در صورت سرخ کردن از مقدار اندکی روغن 

زیتون استفاده کنید.
ماهی های چرب مفیدترند. چرا که حاوی سطوح بالایی 
از اسیدهای چرب امگا 3 هستند. مثل ساردین، ماهی آزاد، 

ماهی تن و شیر ماهی و قزل الا. گرچه برخی از صدف ها و 
میگوها نسبت به اکثر ماهی ها، کلسترول بیشتری دارند، اما 
میزان چربی اشباع و چربی کلی آنها نسبت به گوشت قرمز 
و گوشت طیورکمتر است و در نتیجه به عنوان غذاهای سالم 

قلبی شناخته می شوند.
از شیوه آشپزی همراه با مصرف کمتر روغن مانند آب 
کیسه های  داخل  فر  در  پختن  کردن،  کباب  پزکردن، 

مخصوص اب پز و یا بریان کردن استفاده کنید.
۳. روغن

جامد  نباتی  روغن های  و  حیوانی  روغن های  مصرف 
بالا  ترانس  چربی  یا  اشباع  چربی  حاوی  که  )هیدروژنه( 
کمی استفاده  روغن  حال  هر  در  کنید.  حذف  را  هستند 
روغن های  از  شده  استفاده  بیشترروغن  کنید  سعی  و 
غیراشباع)مثل روغن نباتی مایع( باشد. برچسب موجود 
انواع مایع  ببینید و  بر روی روغن ها و کره های گیاهی را 
روغن های گیاهی که حاوی کمتر از ۲ گرم چربی اشباع 
در هر قاشق غذاخوری می باشند را انتخاب کنید )کانولا، 
زیتون، ذرت، سویا، آفتاب گردان وکنجد(. بجای کره حیوانی 
از کره گیاهی استفاده کنید و ترجیحا از آن دسته از کره های 
گیاهی استفاده کنید که حاوی استانول ها و استرول های 

گیاهی باشند.
۴. غذای آماده و فرآوری شده

در صورت مصرف غذای آماده و فرآوری شده، آن هایی که 
از گوشت های کم چرب یا به صورت گیاهی تهیه می شوند 
بهترند، انواع سوسیس و کالباس از بهترین مارک در بازارهای 

مصرفی موجودند.
۵. مواد قندی

مصرف نوشیدنی های قندی و شیرینی جات را محدود 
کنید چرا که کالری زیادی دارند.

۶. آب نبات ها
می باشند.  بالا  خون  فشار  اصلی  دلیل  آب نبات ها 
بالا"  فروکتوز  با  ذرت  "شربت  از  سرشار  که  آب نبات هایی 
هستند موجب افزایش وزن، بیماری های کلیوی و افزایش 
به  منجر  نهایت  در  که  می شوند  دیابت  به  ابتلا  احتمال 
افزایش فشار خون می شوند. بدین ترتیب به هر قیمتی از 

آب نبات ها پرهیز کنید.
۷. نوشابه های گازدارو انرژی زا

سرشار از قند هستند و می توانند باعث افزایش فشار خون 
شوند. طبق گزارش انجمن قلب آمریکا، این نوشیدنی ها 
باید در طول یک هفته 3۵۵ میلی لیتر یا کمتر مصرف شوند.

۸. قند و شکر تصفیه شده
قند تصفیه شده همچنین عامل اصلی فشار خون بالا 
است، مصرف زیاد قند تصفیه شده منجر به فشار خون بالا 
می شود. مصرف شکر در یکی از وعده های غذایی شاید 
آن خودداری  روتین  از مصرف  اما  باشد؛  نداشته  موردی 
با  بسیار مشکل ساز شود. همچنین  زیرا می تواند  کنید؛ 
مطالعه مزایای شکر قهوه ای نسبت به شکر سفید، می توانید 

مصرف شکر قهوه ای را در این موارد جایگزین کنید.
۹. شیرینی ها

شیرینی ها، کیک ها و کلوچه ها همان طور که از نامشان 
برای  آن ها  بودن  مضر  اما  دارند؛  بالایی  قند  پیداست 
فشارخونی ها فقط به دلیل محتوای شکر موجود در آن ها 
شیرینی  تهیه  هنگام  در  سدیمی که  میزان  بلکه  نیست، 
نیز بالاست. اگر می خواهید قند و  به آن اضافه می شود 
فشارخونتان را در محدوده ی نرمال نگه دارید بهتر است از 

مصرف شیرینی ها خودداری کنید.
۱۰. نخود لوبیاهای کنسرو شده

لوبیاهای کنسرو شده سرشار از سدیم و مواد نگهدارنده 

اما اگر  هستند که موجب افزایش فشار خون می شوند؛ 
چاره ای نداشتید و خواستید از آن ها استفاده کنید، ابتدا 
لوبیاها را با کمی آب بشویید تا حداقل نمکی که روی آن 

چسبیده جدا شود.
۱۱. ترشی ها و شورها

ترشی ها و شورها معمولًا در ظروف شیشه ای سرشار از 
و میوه های  نگه داری می شوند. وقتی سبزی ها  آب نمک 
به  را  نمک  باشند  غوطه ور  نمک  آب  در  مختلف  ترشی 
خودشان جذب می کنند و فقط سطح بیرونی شان نیست 
که شور می شود بلکه بافت میوه و سبزی هم لبریز از نمک 
می شود و این یعنی دریافت زیادتر از نیاز بدن به سدیم و 

درنتیجه افزایش فشار خون.
۱۲. کافئین و قهوه

کافئین می تواند فشار خون را به میزان ۱۰ میلی متر جیوه 
در افرادی که به ندرت از آن مصرف می کنند بالا ببرد، اما بر 
روی مصرف کنندگان همیشگی قهوه تاثیر زیادی ندارد. با 
این که مصرف قهوه بر افرادی که فشار خون پایینی دارند 
تأثیر نمی گذارد، اما باید با احتیاط مصرف شود. افرادی که 
فشار خون بالای طولانی مدتی دارند، نیز باید از نوشیدن آن 

خودداری کنند.
۱۳. سس

از سس مایونز و سس سالاد کم کالری استفاده کنید. از 
مصرف سس پنیر، سس های سالاد، سس مایونز و انواع 
دیگر سس ها خودداری کنید تا خطر ابتلا به فشار خون بالا 
را کاهش دهید. بیشتر سس ها پر از سدیم هستند، مانند 
تند که ۲۶۴3 میلی گرم سدیم در هر گرم و سس  سس 
خردل که ۱۱۰۰ میلی گرم سدیم در هر گرم دارد که باعث 

بالا رفتن فشار خون می شوند.
۱۴. کره بادام زمینی

کره بادام زمینی معمولًا حاوی مقدار زیادی سدیم نیست؛ 
اما در واقع از چربی های اشباع شده تشکیل شده است. 
مصرف زیاد چربی های اشباع شده باعث انسداد شریان ها 
می شود و هنگامی که شریان ها با چربی بسته شده باشند، 
نیاز به پمپاژ سخت تری برای گردش خون در بدن است و این 

یعنی قلب باید کار بیشتری کند.
۱۵. سوپ های آماده و نودل ها

آماده شده مانند سوپ های موجود  از پیش  سوپ های 
دارای  و کرم ها  پودر شده  یا سوپ های  در قوطی کنسرو 
مقدار زیادی سدیم هستند، علاوه بر سدیم بالا حاوی مواد 
نگهدارنده برای ماندگاری طولانی مدت هستند. معمولًا یک 
قوطی سوپ می تواند حاوی حداقل ۸۰۰ میلی گرم سدیم 
باشد و این تقریباً نیمی از میزان توصیه شده روزانه سدیم 
است. یک بسته کوچک نودل حاوی تقریباً ۱۵۸۰ میلی گرم 
سدیم است و این تقریباً همان مقداری است که باید در طی 

یک روز کامل مصرف کنید.

اگر فشار خون بالا دارید قبل از خوردن این ۱۵ خوراکی دست نگه دارید

جراح گوش و حلق و بینی عنوان کرد؛

سن طلایی عمل کاشت حلزون شنوایی

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، بر ضرورت توجه به  
علائم بروز کم شنوایی در کودکان تاکید کرد و گفت: سن طلایی عمل کاشت 
حلزون شنوایی، قبل از یک سالگی علی افتخاریان، در خصوص روند تشخیص 
عارضه کم شنوایی و ناشنوایی در نوزادان، اظهار کرد: غربالگری کم شنوایی 
و ناشنوایی به صورت مستمر در کشور برای نوزادان انجام می شود. در فرآیند 
 ABR در مرحله اول و در صورت پاسخگو نبودن، تست OAE غربالگری تست

مورد بررسی قرار می گیرد.
وی در ادامه بیان کرد: هنگامی که تشخیص کم شنوایی داده شد، باید میزان 

آن ارزیابی و درمان های مناسب در نظر گرفته شود.
این جراح گوش و حلق و بینی، تصریح کرد: اگر کودک با تشخیص کم شنوایی 
عمیق یا شدید، تحت درمان سمعک و توانبخشی گفتاری و شنیداری قرار گرفته 
باشد و بعد از مدتی استفاده از آن، به گفتار مطلوب نرسد و نتواند رابطه خوبی با 
اطرافیان برقرار کند، یعنی شنوایی قابل قبولی با سمعک پیدا نکرده است؛ این 
کودک باید از نظر امکان جراحی کاشت حلزون مورد بررسی قرار گیرد؛ این دلیل 
اصلی انجام جراحی کاشت حلزون در یک کودک کم شنوای مادرزاد است. در 

این صورت توصیه می شود در اولین فرصت عمل جراحی مذکور انجام شود.
افتخاری با اشاره به اینکه سن طلایی این عمل جراحی، پیش از یک سالگی 
است، افزود: البته تصمیم به انجام این عمل در سن زیر یک سالگی به دلایلی 
همچون مشکلات بیهوشی در این سن و نبود امکان تشخیص دقیق میزان کم 
شنوایی، کمی مشکل است. بر همین اساس اگر جراحی بین سن یک تا دو 

سالگی هم انجام شود باز هم قابل قبول است.
وی در ادامه گفت: از دو سالگی به بعد، با افزایش سن، به تدریج کاشت حلزون 
نتیجه ضعیف تری پیدا می کند؛ بنابراین اگر تمام امکانات و شرایط فراهم باشد 

ترجیح بر انجام این عمل پیش از یک سالگی یا بین یک تا دو سالگی است.
رئیس مرکز کاشت حلزون شنوایی بیمارستان لقمان حکیم، بیان کرد: در 
مواردی نیز کودک در بدو تولد کم شنوا نیست و به مرور زمان دچار این عارضه 
می شود، بسته به سن کودک، والدین باید نسبت به علائمی همچون ضعف در 
ارتباط کلامی، گفتار، تحصیل و نوشتن املا هوشیار باشند و در صورت مشاهده 
هر کدام از این نشانه ها باید هرچه سریع تر برای انجام تست شنوایی سنجی 

کودک به مراکز مراجعه کنند تا علت آن مشخص شود.
به گفته عضو هیئت علمی دانشگاه، اگر در این موارد کم شنوایی برای کودک 
تشخیص داده شود، باید علت یابی صورت گیرد تا درمان مناسب را دریافت کند.

یک دندانپزشک :

لمینیت و کامپوزیت فقط برای زیبایی 
دندان نیست

یک دندانپزشک، گفت: برخلاف تصور بسیاری از افراد، لمینیت و کامپوزیت 
تنها یک شیوه زیبایی دندان نیست و افرادی که دچار شکستگی و یا فاصله بین 

دندانی هستند باید از این شیوه ها بهره ببرند.
حدیث محمدپور جراح و دندانپزشک اظهار داشت: طی چندسال اخیر در 
کشور ونیر و دو روش لمینیت سرامیکی و یا کامپوزیت تنها به عنوان شیوه های 
از ونیرها جنبه های  زیبایی دندان معرفی شده است درحالی که استفاده 

درمانی فراوانی دارد که کمتر به آن پرداخته شده است.
وی تصریح کرد: بیمارانی که دچار شکستگی دندان شده اند و یا از ارتودنسی 
نتیجه مطلوبی نگرفته اند و حتی افرادی که از فاصله نامتعارف بین دندان های 
خود رنج می برند و همین امر بهداست دهان و دندان آنها را با مشکل مواجه 

کرده، باید از روش های کامپوزیت و یا لمینیت سرامیکی درمان شوند.
محمدپور با بیان اینکه لمینیت و کامپوزیت دو قابلیت متفاوت دارند که 
داوطلبان باید به آن توجه کنند، افزود: برای استفاده از یکی از این دو روش، 
به یکدیگر، نوع عیوب  پایین نسبت  و  بالا  نحوه قرارگیری دندان های فک 
ظاهری و انتظاری که از اصلاح دندان وجود دارد باید توسط درمانگر بررسی 
شود و این موضوع نیست که مراجعه کننده بخواهد بر اساس سفارش اطرافیان 
و دوستان تصمیم گیری کند. این جراح دندانپزشک اضافه کرد: لمینت یک 
لایه نازک همرنگ دندان و از جنس سرامیک است که به منظور زیباتر کردن 
دندان ها روی سطح جلویی آنها چسبانده می شود. فرم و رنگ دندان ها با نصب 
لمینت سرامیکی اصلاح می شود. همچنین با استفاده از لمینت ونیر فاصله 
نیز پوشش داده می شوند. لمینت  بین دندان ها و شکستگی های موجود 
ونیرها می توانند تا حد زیادی تغییر رنگ ایجاد شده روی سطح دندان ها را نیز 

بپوشانند.
محمدپور، کامپوزیت را شیوه پرطرفدار درمانی در کشور معرفی کرد و افزود: 
کامپوزیت نیز یکی از روش های نوین و پرطرفدار برای ترمیم دندان و اصلاح 
است، در واقع کامپوزیت ونیر ترکیبی از ماده »رزین« است که به شکل خمیر 
ترمیم  بر  علاوه  کامپوزیت  می شود  سفت  دندان  روی  نور  تابش  با  و  بوده 
دندان های شکسته می تواند نقش پر کردن آنها با این مواد و برطرف نمودن 
لکه های روی دندان را نیز ایفا کند. وی اضافه کرد: افرادی که عادت به دندان 
قروچه دارند باید بدانند که مقاومت کامپوزیت نسبت به لمینت بهتر بوده و 
لمینت شکننده تر است البته در کامپوزیت احتمال برگشت زردی دندان ها 
بیشتر از لمینت است و این روش نیاز به پولیش و اصلاح دوره ای دارد و افرادی 
که فرصت حضور دوره ای در دندانپزشکی را ندارند نباید از این روش استفاده 

کنند.
این جراح دندانپزشک، با اشاره به اینکه لمینت شکل طبیعی تری نسبت به 
دندان واقعی دارد، افزود: لمینت نسبت به کامپوزیت دارای رنگی طبیعی تر و 
جلوه ای بهتر است، هرچند برای به کار بردن آن روی سطح دندان باید تراش 

دندان انجام شود اما نتیجه نهایی لمینت زیباتر از کامپوزیت است.
محمدپور خاطرنشان کرد: لمینت و کامپوزیت هر دو معایب و مزایای خاص 
خود را دارا هستند اما در لمینت زیبایی چشمگیرتر و طبیعی بوده و مقاومت 
کار بسیار بالا است همچنین از لمینت برای اصلاح طرح لبخند دیجیتالی نیز 
استفاده می شود که نتیجه آن فوق العاده دقیق و زیباست. از طرفی، برخی 

از دندان ها را نمی توان کامپوزیت کرد و باید برای آنان از لمینت استفاده کرد.

قرص ها و مکمل های ملاتونین برای رفع مشکلات خواب کاربرد دارند؛ ولی آیا این 
قرص ها می توانند در کاهش اضطراب نیز به ما کمک کنند؟

کسانی که در خواب شب خود مشکل دارند و نمی توانند به خواب عمیق بروند، با 
تجویز پزشک از ملاتونین استفاده می کنند تا بتوانند راحت بخوابند و ساعات خواب 
خود را تنظیم کنند. ۶۶ درصد از کسانی که برای مشکلات خواب به پزشک مراجعه 
می کنند قرص ها و مکمل های ملاتونین را دریافت می کنند. مکمل های ملاتونین 

متشکل از هورمون هایی هستند که به بدن پیام خواب می فرستند.
۱. ملاتونین چگونه خواب را تنظیم می کند؟

اگر ما خواب خوبی نداشته باشیم یا در ساعات مناسبی نخوابیم، سیکل  بدن به 
طور ناقص کار می کند و دیگر عملکرد ارگان های بدن را با مشکل مواجه می کند. 
در واقع مغز ما به طور طبیعی در نبود روشنایی ملاتونین تولید می کند. شاید توجه 
کرده باشید که وقتی لامپ روشن است به خوابیدن میلی ندارید؛ ولی وقتی منبع 

روشنایی را خاموش می کنید خواب آلود می شوید. این احساس خواب آلودگی 
نتیجه ی تولید ملاتونین در بدن است که به مغز پیام خوابیدن را می فرستد.

۲. مکمل های ملاتونین و اضطراب
برخی افراد از ملاتونین برای موارد دیگر استفاده می کنند. 3۷ درصد از بیمارانی 
که برای سلامت ذهن خود به پزشک مراجعه می کنند مانند درمان بیماری های 
اضطراب، افسردگی و کنترل استرس، مکمل های ملاتونین را دریافت می کنند؛ اما 

آیا قرص های آرام بخش درمانی برای اضطراب هستند؟ قطعا خیر.
۳. ملاتونین به درمان اضطراب کمکی نمی کند

اضطراب از مشکلاتی است که برای حل آن باید ریشه ی بیماری را در خود یا 
محیط اطراف جستوجو و  درمان کنیم. قرص های ملاتونین برای بیماری اضطراب 
شبیه یک مّسکن موقتی عمل می کنند که نه تنها بیماری را درمان نمی کند؛ بلکه 
به مرور زمان ریشه یابی و درمان را نیز دشوار می سازد؛ حتی ممکن است اعتیاد به 

قرص های آرام بخش نیز به وجود آید.
۴. ملاتونین در »روند درمان اضطراب« کمک می کند

قرص ملاتونین درمان نیست؛ بلکه در روند درمان اضطراب در کنار دیگر موارد 
برخی  درباره ی  اضطرابی  بیخوابی های  از  بسیاری  می کند.  کمک  بیماران  به 
موضوعاتی که برای ما مهم هستند پیش می آیند. صبح روز بعد به علت بیخوابی 
شب پیش مضطرب تر می شویم. این تداخل در سیکل خواب، سلامت همه ی بدن 
ما را تحت تاثیر قرار می دهد. بنابراین می توانیم برای جلوگیری از اضطراب بیشتر، در 

کنار دیگر راه حل های درمان، از این مکمل کمک بگیریم.
۵. اثرات جانبی ملاتونین

ملاتونین در بین قرص های خواب آور کمترین اثرات جانبی را دارد. با این  حال 
تهوع،  حالت  سرگیجه،  سردرد،  مانند  عوارضی  مصرف  هنگام  در  است  ممکن 

سنگینی خواب، افسردگی یا تشدید افسردگی را تجربه کنید.

آیا ملاتونین می تواند به کنترل اضطراب کمک کند؟
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معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم گفت: با توجه به وضعیت قرمز قم، 
بدون هماهنگی، همایش و مراسمی شکل نمی گیرد و از اربعین تا ۲۸ صفر 
نیز ممنوعیت ها ادامه دارد و هیچ مراسم، راه پیمایی و تجمعی در اربعین برگزار 

نمی شود. 
بیژن سلیمان پور ظهر دیروز در بیست و ششمین جلسه شورای اطلاع رسانی 
و کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با کرونا که در سالن امام 
رسانه  باید  شورا  این  جلسات  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  استانداری  جواد)ع( 
محور شود چرا که هنوز از نظر اطلاع رسانی و استفاده از ظرفیت رسانه به شرایط 

مطلوبی نرسیده ایم.
معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم افزود: انتقادات و پیشنهادات از سوی 
اصحاب رسانه در خصوص ارتقای سطح آگاهی می تواند راهگشا باشد، بدون 
تردید در فضای رسانه و اطلاع رسانی، اقدامات اثرگذاری در مقابله با کرونا شکل 

می گیرد.
وی تصریح کرد: کمیته تولید محتوا و قرارگاه رسانه ای نیازمند حمایت است و 
در این باره به برنامه ریزی بپردازیم، در این راستا شورای اطلاع رسانی با همراهی 

رسانه در این مدت با کمترین چشم داشتی تلاش کرده اند.
سلیمان پور بیان کرد: توجه به ظرفیت رسانه در جهت پیشگیری از شیوع کرونا و 
آموزش و اطلاع سانی در صدر اولویت هاست و باید رسانه وضعیت محدودیت ها و 

پلمب ها و برخوردها را نشان دهند.
وی عنوان کرد: از پیشکسوتان رسانه که دارای دانش و آگاهی هستند در جهت 
آگاه کردن جامعه استفاده شود و از حضور شخصیت های با نفوذ بهره بگیریم چرا 
که تاثیر سخنان این شخصیت ها در رعایت جامعه نسبت به پروتکل ها از مسئولان 

ببیشتر است.
معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم خاطرنشان کرد: گاهی از یک خبر و 
مطلب، تحلیل های متفاوت زیادی اتفاق می افتد که موجب ابهام می شود و باید 

دانشگاه علوم پزشکی برای صدور یک خبر به این مساله توجه داشته باشد.
وی گفت: تقویت قرارگاه رسانه ای و کمیته تولید محتوا اهمیت زیادی دارد و 
باید بتوانیم در جهت تشدید رعایت پروتکل ها، یک عملیات روانی ایجاد کنیم تا 
مراقبت ها و حساسیت ها بشتر شود و طبق مختصات فرهنگی بتوانیم توجه مردم 

را بالا ببریم.
سلیمان پور افزود: نقاط ضعف و قدرت برنامه ها و سیاست ها توسط توسط 
اصحاب رسانه نقد و بررسی شود و میزان تولید خبر و تاثیر رسانه و فضای مجازی 

را احصا کنیم.
وضعیت رعایت پروتکل ها در نظام اداری مورد انتقاد است

وی تصریح کرد: در حال حاضر وضعیت رعایت پروتکل ها در نظام اداری مورد 
نقد است و باید این انتقادات به ستاد مقابله با کرونا منتقل شود تا رعایت پروتکل ها 

با جدیت دنبال شود.
معاون استاندار قم بیان کرد: امیدواریم طرح و پیشنهاداتی نیز در مورد افزایش 
میزان رعایت میان مردم و صنوف ارائه شود و موضوع برخورد و پلمپ اصناف، 

جدی تر تلقی شود.
وی عنوان کرد: در این ایام با توجه به وضعیت قرمز قم، بدون هماهنگی، 
همایش و مراسمی شکل نمی گیرد و از اربعین تا ۲۸ صفر نیز ممنوعیت ها ادامه 

دارد و هیچ مراسم و راه پیمایی و تجمعی در اربعین برگزار نمی شود.
سلیمان پورادامه داد: نحوه برگزاری هیئت های خانگی نیز به سازمان تبایلغات 
واگذار شده است، پیشنهاد ما تعطیلی روضه های خانگی نیست، بلکه افراد توجیه 
شوند در فضاهای کوچک، تعداد زیادی از افراد را دعوت نکنند و فاصله گذاری 

اجتماعی و زدن ماسک مورد توجه باشد.
وی خاطرنشان کرد: در جهت توصیه به مردم، مداحان و روحانیت تاثیر گذار 
هستند و اگر بنا باشد روضه خانگی برگزار شود باید در سطح محدودی باشد، در 

این باره شبکه تبلیغی باید به این سمت و سو برود که اثربخش باشد.
معاون استاندار قم گفت: جایگاه رسانه در اثرگذاری بسیار مهم است، ما نگران 
شیوع بیماری اعضای خانواده هستیم که با شلوغی منازل ویروس را به سطحی 

از جامعه منتقل می کنند.
استفاده از ظرفیت تبلیغات محیطی برای مقابله با کرونا

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  نیز دراین جلسه گفت: در حال 
حاضر تمام سازه های تبلیغات محیطی در شهر قم به موضوعات مربوط به هشدار 

کرونا و عزاداری ایام صفر اختصاص یافته اند.
مهدی کلانترزاده اظهار داشت: در حال حاضر تمام سازه های تبلیغات محیطی 
سطح شهر یا درگیر مسئله بیماری کرونا و هشدارهای بهداشتی بوده و یا به 

موضوعات ایام صفر و اربعین اختصاص دارند.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به اینکه هر دو موضوع 
مهم بوده و نباید مورد غفلت قرار بگیرند افزود: یک سیاست می تواند ایجاد 

پیام های تلفیقی در تبلیغات محیطی باشد.
از  استفاده  به  اشاره  با  قم  شهرداری  الملل  بین  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
ظرفیت خودروهای عملیاتی شهرداری قم برای اطلاع رسانی و پخش پیام های 
داشته،  زمینه  این  در  شهرداری  که  توانی  داشت:  ابراز  کرونا،  هشداردهنده 

خودروهای تخلفات شهری و خدماتی بوده که به کار گرفته شده اند.
کلانترزاده با اشاره به پخش پیامهای صوتی با نظر مرکز بهداشت قم، افزود: در 
حال حاضر ۱۲ خودرو برای این موضوع اختصاص یافته است و افزایش تعداد این 

خودروها به دلیل جنبه عملیاتی برای شهر امکان پذیر نیست.
وی از دستگاه های دیگر از جمله نیروهای مسلح و مرکز بهداشت خواست تا 
خودروهای خود را به منظور پخش صوت های هشداردهنده برای همراهی با 
شهرداری به کار بگیرند. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره 
به اینکه پرخطرترین مناطق شهری در اولویت اطلاع رسانی قرار دارند، گفت: از 
زمانی که وضعیت قرمز شده پوشش اطلاع رسانی بنری و صوتی شهرداری قم 

گسترش پیدا کرده است.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

همه روستاهای قم دارای پوشش
 تلفن همراه است

دیجیتال  شکاف  کاهش  به  اشاره  با  قم  اطلاعات  وفناوری  ارتباطات  مدیرکل 
میان مناطق شهری و روستایی قم گفت: اجرای ۸۰ کیلومتر فیبر نوری روستایی 
و برخورداری ۸3 درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان از اینترنت پر سرعت از 

جمله ظرفیت های فناوری ارتباطات درقم است. 
سیدرضا موسوی با بیان اینکه توسعه زیر ساخت های ارتباطی در روستاها مهاجرت 
معکوس از شهر به روستاها و نیز توسعه اشتغال روستایی را فراهم می کند، افزود: 
کاهش شکاف دیجیتال میان شهرها و مناطق کمتر برخوردار برای تحقق عدالت 
ارتباطی ضروری است. وی با اشاره به توسعه زیرساخت های ارتباطی روستایی 
در دولت یازدهم افزود: یکی از اقدام های مهم برای توسعه زیرساخت های فناوری 
ارتباطات در سطح روستاهای قم،  توسعه شبکه فیبر نوری بود که با اجرای این طرح 
و ایجاد فیبر نوری مادر، امکان توسعه پهنای باند اینترنت به روستاهای قم توسط 
اپراتورها فراهم می شود. موسوی تاکید کرد: در فاز اول این طرح تاکنون عملیات 
اجرایی ۸۰ کیلومتر فیبر نوری روستایی در قم اجرا شده است که با این اقدام، 
تعدادی از روستاهای واقع در مسیر اجرای این طرح از مزایای اینترنت پرسرعت  بهره 
مند شده اند. مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم افزود : با احداث ۲ سایت تلفن 
همراه در روستاهای صفرآباد وچشمه شور، همچنین ارتقا تکنولوژی ۱۰ سایت تلفن 
همراه  در سایر روستاها ، وضعیت ارتباطات روستاهای تحت پوشش به حد مطلوب 
رسیده است. وی افزود: از تعداد  ۱3۱  روستای بالای ۲۰ خانوار استان تعداد ۱۰۹ 
روستا به اینترنت پر سرعت مجهز بوده وامیدواریم با تکمیل پروژه فاز اول توسعه فیبر 

نوری روستایی تعداد بیشتری از روستاها به اینترنت پر سرعت دسترسی یابند .
فناوری  زیرساخت های  اینکه  بیان  با  قم  اطلاعات  وفناوری  ارتباطات  مدیرکل 
ارتباطات مناسبی در سطح روستاهای استان ایجاد شده است، ادامه داد: تمام 
روستاهای استان ارتباط کامل تلفن همراه و دسترسی به اینترنت پهن باند برخوردار 
هستند. وی توسعه فیبر نوری را از جمله ویژگی های مهم زیرساخت های ارتباطی در 
قم دانست و افزود: در کنار ایستگاه های مخابراتی و فیبر درون شهری، ۵۷۰ کیلومتر 
فیبر نوری در سطح استان اجرا شده است که با تکمیل طرح های در دست اقدام،  
ظرفیت های ارتباطی استان ارتقا می یابد. مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم 
گفت: هم اکنون۹۰درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار قم از تلفن ثابت برخوردارند 

همچنین همه روستاهای استان دارای پوشش تلفن همراه است.

مدیرکل نوسازی مدارس  استان قم:

طرح آجر به آجر کمبود فضای آموزشی را 
مرتفع می کند

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: اجرای طرح آجر به 
آجر باعث افزایش حضور مردم در امر مدرسه می شود و کمبود فضای آموزشی در 
این استان را مرتفع خواهد کرد.  محسن پورگلیان افزود: بیش از ۲۰ سال از تشکیل 
مجمع خیران استان قم می گذرد و در این مدت 3۰۰ تا ۴۰۰ خیر با آورده های کلان 
مدرسه احداث کرده اند،  ولی توسعه حضور مردم در این عرصه به صورت کلان میسر 
نشده است. وی اضافه کرد: اما طرح آجر به آجر این امکان را فراهم می کند هر فردی 
با هر توان مالی حتی با کمترین مبلغ در امر مدرسه سازی مشارکت نماید. به گفته 
وی، طرح آجر به آجر از طرح های تحولی وزارت آموزش و پروش در حوزه نوسازی 
مدارس می باشد که امسال آغاز شده است و علاقه مندان می توانند با مراجعه به 
سامانه مهر مدرسه به نشانی اینترنتی http://khayerin.dres.ir/ و یا تماس با 
شماره تلفن 3۲۹۱۵۵۷۷- ۰۲۵ در این امر مشارکت کنند. پورگلیان ادامه داد: در 
استان قم، طرح مشارکت در تخریب و بازسازی مدرسه یک کلاسه روستای علی آباد 
کورگل بخش مرکزی در سامانه مهر مدرسه معرفی شده و خیران می توانند کمک های 
خود را برای ساخت این مدرسه ارائه دهد. وی در ادامه با بیان این که مشکل زمین در 
قم فراگیرتر و اساسی تر از مشکل اعتبار است، گفت: در هر منطقه ای که توانسته ایم 
زمینی برای ساخت مدرسه اختصاص دهیم، مدرسه به کمک خیران و اعتبارات 
ملی و استانی احداث شده است. وی افزود: جذب اعتبار پس از زمین، مشکل 
دیگر در ساخت مدرسه است؛ به ویژه اعتبارات استانی که برای امر مدرسه سازی 
بسیار محدود است. مدیرکل نوسازی مدارس قم اضافه کرد: برای دستیابی به سرانه 
استاندارد باید ۱۰۰ مدرسه در این استان احداث شود و با توجه به این که سالانه ۱۰ 
هزار دانش آموز جدید وارد مدارس قم می شوند، برای تامین فضای آموزشی مورد نیاز 
سالانه باید ۲۸ مدرسه ۱۲ کلاسه احداث شود. به گفته وی، استان قم از نظر تراکم 

دانش آموزی بیست و هفتمین استان کشور است.
 

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

قم برای استقرار صنایع پیشرفته
 امکانات لازم را دارد

امکانات  این استان  و تجارت استان قم گفت:  رییس سازمان صنعت،  معدن 
زیرساختی مناسبی برای استقرار و فعالیت صنایع پیشرفته موردنیاز کشور دارد. 

محمود سیجانی بیان کرد: صنعت قم، جوان و به روز است و بر همین اساس 
به سرعت می تواند در حوزه زیرساختی تغییرات لازم را برای استقرار صنایع پیشرفته 
در خود ایجاد کند. وی افزود: شهرک های صنعتی استان نیز از امکانات موردنیاز 
سرمایه گذاران برای استقرار صنایع پیشرفته برخوردار است و به سرعت می توان 
چرخه تولید محصولات با فنّاوری بالا را در قم فعال کرد.  وی ادامه داد: تعامل رو 
به رشد بخش صنعت قم با مراکز دانشگاهی استان و امکان استفاده از جدیدترین 
دستاوردهای علمی و مهندسی در تولید به روز محصولات، از دیگر مزایای آن برای 
استقرار صنایع پیشرفته است. سیجانی گفت: همچنین طی سال های اخیر، راهبرد 
تکمیل زنجیره تولید درقم به طورجدی مورد توجه قرارگرفته و همین عامل امکان 
مطلوبی برای تامین مواد اولیه موردنیاز صنایع ایجادشده در استان است. وی بیان 
کرد: ازجمله نکات مثبت استقرار صنایع پیشرفته و راهبردی در قم که بزرگ ترین 
بازارهای مصرف کشور در اطراف آن جای گرفته، کاهش تأثیرگذاری تحریم اقتصادی 
دشمن در حوزه صنعت و تسهیل دسترسی مردم به محصولات موردنیازشان است. 
وی ادامه داد: درحال حاضر نیز صنایع پیشرفته در بخش های مختلف همچون تولید 
لوازم خانگی، حوزه نفت و گاز،  پتروشیمی، قطعات خودرو و تجهیزات ساختمانی در 

قم فعال و در حال گسترش است.
 

حسن نجفی فرشته نجات کودک سه ساله شد

تقدیر شهردارپردیسان از باغبان 
مسئولیت پذیر

باغبان مسئولیت پذیر بوستان نخبگان در پردیسان کودک سه ساله ای را که حین 
بازی دچار سانحه شده بود، از مرگ نجات داد. حسن نجفی باغبان بوستان نخبگان 
در پردیسان کودک سه ساله را در حادثه غرق شدگی در آب نمای بوستان پردیسان 
نجات داد. در این حادثه کودک سه ساله هنگام بازی در بوستان با سقوط در آب نما 
دچار سانحه شده که توسط باغبان از آب نما خارج شد. مدیر منطقه هشت شهرداری 
قم طی مراسمی از مسئولیت پذیری و حضور به موقع حسن نجفی باغبان بوستان 
تقدیر و تشکر کرد. قابل ذکر است حسن نجفی با 3۵ سال سن و دو فرزند 3 و ۸ ساله 

سابقه ۱۰ سال خدمت در شهرداری و دو سال حضور در بوستان نخبگان را دارد.

استاندار قم:

حمایت از بخش تولید نباید منجر به 
سوءاستفاده از قانون شود 

 استاندار قم با اشاره به اهمیت حمایت از بخش خصوصی در حوزه صنعت گفت: 
این حمایت به این معنی نباید باشد که ما حامی تخلف و جرائم باشیم و به بخش 

خصوصی باید متذکر شد این حمایت و تسهیلات منجر به سوءاستفاده نشود. 
بهرام سرمست ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که در سالن 
استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: همه تلاش استان به حمایت از بخش تولید 
و صنعت و بخش خصوصی ختم می شود و همه دستگاه های خدمات رسان و اجرایی 
هم به آن ها اخطار داده شده که همکاری کنند تا حامی سرمایه گذاری و بخش تولید 

باشند.
به گفته وی، این حمایت به این معنی نباید باشد که ما حامی تخلف و جرائم باشیم 
و به بخش خصوصی باید متذکر شد این حمایت و تسهیلات منجر به سوءاستفاده 
نشود و اگر کسی شاکی خصوصی داشته و جرمی مرتکب شده است اجازه نداریم 

از این تخلف حمایت کنیم.
استاندار قم افزود: برخی مواقع از ظرفیت قانون برای حمایت از تولید استفاده 
می کنیم و حتی از اختیارات ملی هم بهره می گیریم ولی نباید خط قرمزی را زیر پا 
گذاشته و تخلفی را نادیده بگیریم و سلامت کاری باید مدنظر باشد؛ بحث تخلف و 

جرائم باید همه به آن توجه داشته باشند.
دستاورد نمایشگاه های ساخت داخل تبلیغ ظرفیت های تولیدی باشد

وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه ساخت داخل اضافه کرد: دستاوردهای نمایشگاه 
تولید داخل زمانی اثربخش خواهد بود چراکه جامعه باید از ظرفیت های تولیدی 
و صنایع خود آگاه باشد و خود صنعتگران هم از توانایی و ظرفیت تولید و نیازهای 
بازار اطلاع داشته باشند و هدف از برگزاری چنین نمایشگاه هایی رسیدن به این 

دستاوردها و اهداف مهم است.
سرمست عنوان کرد: این نمایشگاه هدف آن اجتماعی کردن صنعت است و 
هم چنین در عصر جدید باید به دنبال بین المللی کردن توانایی خود باشیم و به مدد 

انقلاب رسانه های ارتباط جمعی و فضای مجازی این امر فراهم خواهد شد.
وی از اتاق بازرگانی و دیگر تشکل های خصوصی خواست با شبکه ایران کالا 
تفاهم نامه منعقد کنند و در این زمینه ادامه داد: در قدم نخست با شبکه ایران کالا 
تفاهم نامه داشته باشید و از توانمندی استان به طور ملی اطلاع رسانی و کارآفرینان 
و صنعتگران را معرفی کنید، همان طور که مشخص بوده صنعتگران از توانایی و 

نیازهای استان خبر ندارند و باید از این فرصت استفاده کرد.
به گفته استاندار قم عصر جدید عصر ارتباطات است و صنعت باید با کمک رسانه ها 
و فضای مجازی توانمندی های خود را جهانی کند و در شرایط کرونایی موجود هم 
باید با استفاده از فضای مجازی و از طریق شبکه کالای ایرانی معرفی کرد و برای 
سرمایه گذاری ابتدا باید دنبال تبلیغ باشیم و این نمایشگاه ها در ابتدا باید به دنبال 

این هدف باشند.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

فوت بیماران کرونایی درقم از میانگین 
کشوری بالاتر رفته است

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: وضعیت رعایت پروتکل های 
بهداشتی در اصناف و مردم قم مقطعی و زودگذر شده است. 

سیامک محبی دیروز در بیست و ششمین جلسه شورای اطلاع رسانی و کمیته 
اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با کرونا که در سالن امام جواد)ع( 
استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: شرایط قم از نظر بیماری کرونا مطلوب 
نیست و بی تفاوتی نسبت به زدن ماسک و رعایت بهداشت یکی از دغدغه های مهم 

است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: در موج کرونا، تجربه اسفندماه 
سال قبل را در قم داریم اما با دو تفاوت مواجه هستیم؛ متاسفانه حساسیت لازم در 
جامعه به اندازه موج اول نیست و همدلی میان همه دستگاههای اجرایی نیز کمرنگ 

شده است.
وی تصریح کرد: وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در اصناف و مردم قم 
مقطعی و زودگذر شده است، در موج اول ۱۲۰۰ بیمار در بیمارستان بستری شدند 
و امروز با افزایش تعداد بستری به زودی بخش هایی از ظرفیت بیمارستانی به بیماران 
کرونایی افزوده می شود. محبی بیان کرد: گاهی بیماران به موقع به مراکز درمانی 
مراجعه نمی کنند که این امر نیز عوارض خود را دارد، در حال حاضر ۷۸۰ بیمار 

کرونایی در بیمارستان بستری است که در این میان ۱۵۰ بیمار بدحال هستند.
وی خاطرنشان کرد: میانگین سن ابتلا و فوتی کاهش یافته است و باید از طریق 
اطلاع رسانی و ارتقای سطح آگاهی جامعه را نسبت به رعایت پروتکل ها حساس 

کنیم چرا که وضعیت حساسیت مردم نسبت به کرونا مطلوب نیست.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم عنوان کرد: اگر بر فرض تعداد شیوع 
کرونا در قم صفر شود، با همین شرایط فعلی تا ۲۲ مهرماه در وضعیت قرمز به سر 

می بریم.
وی گفت: میزان بروز ویروس و مرگ و میر از ۴۰ روز قبل در پایین جدول بود، اما 
امروز از میانگین کشوری بالاتر رفته است چرا که رعایت پروتکل ها مطلوب نیست و تا 

زمانی که به رعایت پروتکل ها پایبند نباشیم وضعیت قرمز باقی می ماند.
محبی افزود: وضعیت رعایت پروتکل های بهداشتی در اصناف و مردم قم مقطعی 

و زودگذر شده و تجربه ای ملی است و تنها مختص به قم نیست.
وی تصریح کرد: با وجود افزایش بیماری و مرگ و میر، بی تفاوتی در میان مردم نیز 
رشد بیشتری داشته و گویا برخی از شهروندان تصور می کنند که روئین تن هستند و 
عارضه ای آنها راتهدید نمی کند و باید از ظرفیت رسانه های مختلف و اطلاع رسانی ها 

استفاده شود.
 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: تئور ی های مبتنی بر ترس به 
مرور زمان موثر نیست و با گذشت زمان باز بی احتیاطی ها را تداعی می کند و ترسی 

که در اسفند ایجاد شد دیگر وجود ندارد.
وی عنوان کرد: استفاده از ماسک نسبت به روزهای قبل کمتر شده و باید از 
اغناسازی و تئوری به غیر از ترس استفاده کنیم، در این راستا تئوری ها و سازه های 
مختلفی داریم و آموزش ها باید به سمت استفاده از ماسک و تغییر الگوی رفتار باشد.

دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم :

نخستین نمایشگاه ویترینی  کشور درقم 
احداث می  شود

 دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم گفت: برای حمایت از 
تولید ملی قم نخستین استانی است که نمایشگاه ویترینی ساخت داخل را احداث 

می کند. 
محمد حاجی زمانی ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان 
که در سالن کرامت استانداری برگزار شد، اظهار داشت: برای زمین ساختمان این 
نمایشگاه توافق در یک جلسه توافق صورت گرفت وطراحی اولیه آن انجام شده 
است. وی افزود: باید فضاسازی کنیم چون نمایشگاه نیاز به سیستم حفاظتی و 
فضای سبز دارد ومکانی برای نمایش اتاق گفت وگو اختصاص داده شده  و به دستور 

سازمان صمت نمایشگاه ساخت داخل به صورت ویترینی احداث می شود.
این  کرد:  بیان  قم  استان  کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  کل  دبیر 
نمایشگاه در دهه فجر افتتاح می شود، فراخوان دادیم و تشکلها و واحدهای تولیدی 
هم استقبال کردند، قم برای نخستین بار این کار را انجام داده است و در بحث صنایع 
پتروشیمی با توجه به ظرفیت پتروشیمی استان در این نمایشگاه طیف بزرگی به آن 
بخش اختصاص یافته است. حاجی زمانی افزود: مواد غذایی، مبلمان و چوب هم در 
این نمایشگاه به نمایش گذاشته خواهد شد اما صنایع برند استان با برند ویژه و نگاه 

ویژه ای به آن پرداخته خواهد شد.
وی  گفت: ضمن تشکر از مدیرکل امور مالیاتی استان و گزارشی که ارائه کردند 
موضوع اساسی که باید دنبال کنیم بحث نحوه پرداخت جرائم مالیاتی است هرچند 

در ابتدا مقاومت هایی وجود داشت اما این مشکل برطرف شد.

اجتماعی

هشتمین جلسه کمیته فنی ترافیک شهرداری قم 
در سال ۱3۹۹ با تصویب بیش از ۸ مصوبه و اجازه 
قدیم جمکران  از جاده  نور  بیمارستان  به  دسترسی 

برگزار شد.
هشتمین جلسه کمیته فنی شورای ترافیک با ریاست 
عباس ذاکریان معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم در سالن رضوان شهرداری قم با حضور کارشناسان 
و نمایندگان پلیس راهور، اداره کل راه و شهرسازی، 
شرکت آب و فاضلاب و نماینده سازمان پارک ها و فضای 

سبز و سایر ارگان ها برگزار شد.
در ابتدای جلسه درخواست حفاری گذر جدا منتهی 
به خیابان انقلاب و خیابان شیخ انصاری در بلوار شهید 
کریمی برای عملیات عمرانی فاضلاب از طرف شرکت 
آب و فاضلاب موردبررسی قرارگرفته و با توجه به اهمیت 
و  و تکمیل اطلاعات  بازدید میدانی  و عمق حفاری 
تصویب نحوه اجرایی شدن آن به جلسه بعد موکول 

شد.
معاونت  طرف  از  میکسر  تردد  مجوز  اخذ  سپس 
اجرایی آستان مقدس حرم حضرت معصومه )س( از 

ساعت ۱۱ شب تا ۹ صبح تصویب شد.
در ادامه جلسه مدیرعامل نوسازی و بهسازی اطراف 
حرم مطهر اصلاح و رفع نواقص یکی از کوچه های عمار 
یاسر به طول 3۰۰ متر را مطرح کرده و برای مدت ۱۰ 

روز مجوز دریافت کرد.
سازمان قطار شهری نیز برای عملیات کابل کشی 
خط انتقال برق اصلی مترو از پست اختصاصی نواب 
به سمت خیابان مطهری به طول 3 هزار و ۱۰۰ متر 
با نصب سه مفصل به فاصله یک هزار متر درخواست 

مجوز داشت.
کمیته فنی ترافیک به مدت یک ماه بدون انسداد 
مسیر و با اطلاع پلیس راهور برای حفاری به عمق۱ 
متر و ۲۰ سانتی متر در حاشیه پیاده راه و بدون امکان 

تمدید مجوز لازم را صادر کرد.
کاربردی  علمی  جامع  دانشگاه  درخواست  سپس 
برای نصب سه تابلوی هدایت مسیر موردبررسی قرار 
با تذکر عباس ذاکریان معاون حمل ونقل و  و  گرفت 
ترافیک شهرداری قم مبنی بر عدم امکان نصب بیش 

از یک تابلو مورد تصویب قرار گرفت.

در ادامه جلسه نسبت به هرس درختان برای بهبود 
دید تابلوهای راهنمایی و رانندگی هماهنگی های لازم 
با سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم انجام شده 
و به مدت یک هفته رئیس فضای سبز و مسئول ترافیک 
هر منطقه موظف به بازدید از خیابان ها و تهیه لیست 

شدند.
اخذ مجوز اجرای شبکه فیبر نوری به مدت یک سال 
از دیگر مصوبات این جلسه بود که سازمان فاوا برای 
۱۹۰ کیلومتر زیرساخت شهر هوشمند نیاز به نصب 

۱۴۰۰ کابینت در سطح شهر دارد.
در این طرح سازمان فناوری و اطلاعات شهرداری قم 
مکلف شد بعد از انجام حفاری در همان روز ترمیم را نیز 
انجام داده و با همکاری پلیس راهور از روز قبل به اهالی 

خیابان اطلاع رسانی کند.
در پایان نیز درخواست مدیرکل دفتر فنی استانداری 
نور  بیمارستان  به  راه دسترسی  بر احداث  قم مبنی 
موردبررسی قرار گرفت که با توجه به شیب بلوار آیت الله 
بروجردی و خطرات احتمالی دسترسی به بیمارستان 

از جاده قدیم جمکران تصویب شد.

درهشتمین جلسه کمیته فنی ترافیک شهرداری قم صورت گرفت:

تصویب راه دسترسی بیمارستان نور از جاده قدیم جمکران

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اتمام پروژه تله سیژ 
بوستان علوی خبر داد و گفت: اخذ مجوز بهره برداری از تله سیژ نیازمند انجام 
آزمایشاتی است که در حال انجام است و حدود یک ماه دیگر بعد از اخذ مجوز 

پروژه تله سیژ افتتاح خواهد شد.
پیام جوادیان در رابطه با پروژه تله سیژ اظهارداشت: یکی از پروژه هایی که از 
اسفند سال ۹۴ شروع کردیم تله سیژ بوستان علوی بود چون ما این تجربه را در 
شهر اصفهان هم داشتیم و به یکی از پروژه های بسیار مفرح و پراستقبال مردمی 

تبدیل شد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به اینکه در سال 
۹۵ نسبت به خرید تجهیزات از مهم ترین و بزرگترین شرکت تولید کننده تجهیزات 
تله سیژ در جهان اقدام شد، افزود: تجهیزات وارد شدند و حدود یک سال و 
نیم طول کشید و این تجهیزات داخل گمرک سلفچگان ماند و به خاطر برخی 
مشکلات ترخیص نشد و نهایتا با عنایت دستگاه قضا این تجهیزات آزاد و بلافاصله 

عملیات نصب آغاز شد.

جوادیان تصریح کرد: در حال حاضر تله سیژ آماده است، در بوستان علوی 
هم مشخص است که کابل کشی انجام شده و صندلی ها نصب شده است اما 
برای اینکه مجوز بهره برداری از اداره استاندارد بگیریم باید یک سری آزمایشات و 
مراحل را طی کنیم. وی با اشاره به برخی از این آزمایشات، تاکید کرد: برای مثال 
خط باید سه هفته به صورت خشک و با کیسه شن کار بکند تا به تایید متخصصان 
شرکت استاندارد برسد. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با 
اشاره به اینکه این پروژه توسط شرکت عمران معصومیه که از شرکت های وابسته به 
شهرداری است به صورت کامل انجام شده، خاطرنشان کرد: پروژه تله سیژ تقریبا 
به اتمام رسیده و بلافاصله بعد از اخذ مجوز بهره برداری و مسافرگیری اقدام به 

افتتاح اصلی خواهیم کرد.
جوادیان با اشاره به منظره بسیار زیبا پروژه تله سیژ، تاکید کرد: حرکت بر روی 
بوستان علوی و مشاهده مناظر زیبای اطراف آن بسیار مفرح خواهد بود که بعد 
از اخذ مجوز بهره برداری که احتمالا کمتر از یک ماه دیگر به طول خواهد انجامید 

تقدیم شهروندان قمی خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

تله سیژ قم حدود یک ماه دیگر افتتاح می شود

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم :

هیچ راهپیمایی و تجمعی دراربعین برگزار نمی شود

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: ساماندهی 
خیابان ظهور نیازمند همراهی مجموعه های دیگر 

استانی برای شکل دهی به این محور است.
به مشخص شدن خط  با اشاره  اقبالیان  علیرضا 
بر خیابان ظهور در این منطقه، اظهار داشت: این 
خیابان هزار و ۷۸۰ متر طول دارد که 3۷۰ متر در 

محدوده خدمات شهری و بقیه خارج از آن است.
اینکه  به  اشاره  با  پنج شهرداری قم  مدیر منطقه 
بسیاری از مشکلات این خیابان به شهرداری مربوط 
نیست و دیگر دستگاه ها باید برای حل آن پیشقدم 
شوند، افزود: ما آمادگی توافق با مالکان برای توسعه 
خیابان و ساماندهی آن را داریم. اقبالیان با اشاره به 

اینکه این خیابان به احداث نهر برای پیشگیری از 
مشکل ساز شدن آب های سطحی نیاز دارد، گفت: 
را هم  )عج(  بلوار حضرت حجت  پروژه  این  درکنار 

پیگیری می کنیم. 
وی اضافه کرد: بلوار حضرت حجت)عج( هم ۴۰۰ 
متر در محدوده شهری و بقیه خارج از محدوده است. 
مدیر منطقه پنج شهرداری قم ادامه داد: این پروژه 
چند مالک بزرگ دارد که اگر با شهرداری توافق کنند 
بلوار ۹۰ متری حجت احداث شده و به رینگ دوم 

شهری اتصال داده خواهد شد.
تسهیل  در  بلوار  این  نقش  به  اشاره  با  اقبالیان   
ترافیک اطراف مسجد مقدس جمکران، خاطرنشان 

کرد: ما در شهرداری این دغدغه را داریم اما دوستان 
استان باید به کمک ما بیایند و با تعریف کاربری در 
این محورها، ما را در توافق با مالکان همراهی کنند. 
وی گفت: معمولا وقتی مراسم نیمه شعبان برگزار 
تا مدت ها همه به دنبال تجزیه و تحلیل  می شود 
نقاط ضعف می روند اما در طول سال تنها شهرداری 
است که این دغدغه ها را پیگیری کرده و به دنبال حل 

ریشه ای مشکلات می رود.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با اشاره به اهمیت 
جمکران،  مقدس  مسجد  دوم  رینگ  شکل گیری 
اضافه کرد: باید مشوق هایی برای مالکان ایجاد شود 

تا توافق شهرداری با آنها سریع تر صورت بگیرد.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خواستارشد

لزوم همکاری دستگاه های استانی برای ساماندهی خیابان ظهور
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معاون وزیر ارتباطات اعلام کرد:

ارسال روزانه ۵ تن مرسوله پستی 
به خارج از کشور

 معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: شرکت ملی پست روزانه حداقل 
پنج تن بسته و امانات را به خارج از کشور ارسال می کند.

که  پست  ملی  شرکت  خبری  نشست  دیروزدر  سبحانی فر«  »رمضانعلی 
از  برخی  افزود:  شد،  برگزار  آنلاین  صورت  به  پست  جهانی  روز  مناسبت  به 
دانشمندان اعتقاد دارند پست ایران در جهان، اولین سیستم اطلاع رسانی غیر 
رسمی تاریخ بوده و به عنوان سازمان  رسمی نیز قدمتی بیش از سه هزار سال 
دارد. مبتکر پست، ایرانیان بودند و افتخار می کنیم که این خدمت از ایران به 

جهان تسری پیدا کرده است.
مدیرعامل شرکت ملی پست اشاره کرد: اما امروزه از دنیا کمی عقب مانده ایم. 
مسئله مهم این است که فرهنگسازی مناسبی صورت نگرفته است. پراکندگی 

خدمت در بخش پست بسیار زیاد است و زیر چتر یک متولی قرار نگرفته اند.  
سبحانی فر در خصوص ابتلای کارمندان شرکت ملی پست به کرونا گفت: پنج 
نفر از همکاران ما به دلیل کرونا جان خود را از دست دادند. ۵۰ نفر اکنون در 
بیمارستان بستری هستند و ۶۷۰ نفر تا امروز مبتلا شدند که برخی از آن ها بهبود 

یافته و سرکار حاضر شده اند.
او اشاره کرد: اخیرا، شرکتی برای طراحی موتوری متناسب با نیازهای شرکت 
ملی پست به ما مراجعه کرده است و فکر می کنم تا یک ماه آینده با این شرکت 
برای تولید موتور برقی قرارداد ببندیم. در فاز اول دو هزار موتور برقی را به ناوگان 
پست کشور اضافه می کنیم. درباره پهپادها نیز باید بگویم که استفاده از این 
وسیله نیاز به مجوزهای صنعت هوایی کشور دارد،  شرکت های دانش بنیان نیز 

در حال کار کردن برای ساخت این تجهیزات هستند.  
رئیس هیات مدیره شرکت ملی پست خاطرنشان کرد: امروز سرانه بسته ما 
پایین تر از کشورهای دیگر است. در گذشته ما قبوض و نامه ها را توزیع می کردیم 
اما از زمانی که تکنولوژی وارد شد نامه ها به سمت الکترونیکی شدن رفت. در 
سال بیش از ۱۰۰ میلیون قبض ارسال می کردیم که الان این اقدام صورت نمی 
گیرد. وی اشاره کرد: اما امروز با تلاشی که صورت گرفته بحث خرید اینترنتی 
جای خالی توزیع پاکت نامه را پر کرده است که البته استفاده از این امکان نیاز 
به فرهنگ سازی دارد. امیدواریم با این جایگزینی بتوانیم در وقت و هزینه مردم 
صرفه جویی کنیم.  اکنون 3۰ درصد ترافیک پست را خریدهای اینترنتی تشکیل 
می دهند. او با تاکید بر این که شرکت ملی پست به موازات پیشرفت تکنولوژی، 
تغییراتی داشته است، افزود: امروزه تامین زیرساخت مناسب از شروط اصلی 
»سورتینگ«  سیستم  توسعه  دلیل  همین  به  است.  پست  شرکت  پیشرفت 
مکانیکی را در برنامه داریم تا بسته ها به صورت مکانیکی نسبت به استان مقصد 
تقسیم شود. این کار ابتدا در تهران و پنج هاب منطقه ای انجام می شود و پس 
از آن شهرهای دیگر نیز این کار را انجام خواهند داد. سبحانی فر افزود: ارتقای 
شبکه الکترونیکی از دیگر قدم هایی است که در زمینه توسعه پست خواهیم 
برداشت. در حال برگزاری مناقصه ای برای راه اندازی سیستم ارتقا یافته یکپارچه 

الکترونیکی از مبدا تا زمان تحویل در مقصد هستیم.
وی اشاره کرد: در گذشته با وانت یا کامیون پاکت ها و بسته ها را به استان ها 
ارسال می کردیم، اما امروز ما نیز مانند کشورهای توسعه یافته، قطار را جایگزین 
کرده ایم. البته هنوز قطار اختصاصی برای این کار نداریم و صرفا واگن هایی را 
برای جا به جایی مرسولات چارتر کرده ایم. این کار نیاز به همراهی دستگاه های 
برای حمل  اختصاصی  برویم که هواپیمای  به سمتی  امیدواریم  دارد.  دیگر 

مرسولات داشته باشیم.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی  خبرداد:

عرضه مسکن در بورس، یک قدم تا اجرا
با عنوان صندوق های زمین  عرضه پروژه های مسکونی در بورس کالا که 
و ساختمان یا فروش متری مسکن شناخته می شود با اصلاح آیین نامه ماده 
۱۴ قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن به اجرای نهایی نزدیک 

می شود.
موضوع امکان تامین مالی پروژه های حمل و نقل و مسکن با استفاده از ظرفیت 
بازار سرمایه از حدود ۱۵ ماه قبل مطرح شد که در نهایت  اواسط اردیبهشت 
ماه با همکاری سازمان بورس و وزارت راه و شهرسازی به مرحله توافق و اجرای 
نهایی رسید. وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد صندوقهای زمین و ساختمان 
که هم اکنون به صورت محدود از طریق ۴ تا ۵ شرکت بخش خصوصی فعالیت 
می کنند را گسترش دهد. معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی درباره 
این صندوقها گفته بود که عرضه پروژه های مسکن در بورس کالا ضمن اینکه 
سوددهی مناسبی برای سرمایه گذاران دارد، به تولید و عرضه مسکن کمک 
خواهد کرد. این صندوقها با آنچه تحت عنوان بورس املاک و مستغلات شناخته 
می شود و اواخر مردادماه با عرضه یک واحد تجاری توسط شرکت عمران شهر 
جدید پردیس وارد مرحله اجرا شد متفاوت است. در بورس املاک، دارایی های 
مازاد شرکتهای دولتی و بانکها برای فروش در بازار سرمایه عرضه می شود. اما 
فروش متری مسکن در واقع جذب سرمایه های خرد برای اجرای پروژه های 
مسکونی و راهسازی است. سهامداران می توانند با خرید سهام که به صورت 
متری عرضه می شود در پایان پروژه سود تحقق یافته را دریافت کنند یا در صورت 

خرید کل یک واحد مسکونی، آن را به تملک خود درآورند.
محمود محمودزاده، معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی درباره 
آخرین وضعیت بورس مسکن گفته است: آیین نامه اجرایی ماده ۱۴ قانون 
ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن مشکلاتی داشت که با پیگیری های 

وزارت راه و شهرسازی هم اکنون این موانع برداشته شده است.
وی توضیح داد: موضوع احیا و راه اندازی صندوق های زمین و ساختمان و 
بهره مندی از این ظرفیت به سازمان ملی زمین و مسکن، شرکت عمران شهرهای 
جدید ابلاغ شده است تا این سازمان ها و شرکت های تابعه وزارت راه و شهرسازی 
پروژه هایی که در قالب صندوق زمین و ساختمان قابلیت ارایه دارند، آماده و ارایه 
کنند. وی تصریح کرد: به زودی از ابزار سرمایه ای احیا و راه اندازی صندوق های 

زمین و ساختمان- برای تولید مسکن استفاده خواهد شد.

سخنگوی ستاد تنظیم بازار اعلام کرد

تحویل نهاده های دامی منوط به عرضه 
کالا در شبکه توزیع

منوط   دامی  نهاده های  تحویل  گفت:  کشور  بازار  تنظیم  ستاد  سخنگوی 
به عرضه کالا در شبکه توزیع است زیرا این کار قطعا حقوق مصرف کننده و 

تولیدکننده را تامین می کند.
محمدرضا کلامی در خصوص کالارسانی نهاده ها به مرغداری ها و دامداری ها، 
اظهار داشت: ستاد تنظیم بازار در اسفندماه سال گذشته مصوب کرد خروج 

همه نهاده های دامی از بنادر منوط به مجوز وزارت جهاد کشاورزی است. 

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای محرم قراچورلی با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 

پلاک  ششدانگ  سهم  از ۱۲۲۲  مشاع  سهم  ای ۹3/۵  دفترچه  مالکیت  سند 
۱۹۴۷/۷۱ اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم در صفحه ۴۱۹ دفتر 3۷۴ ذیل ثبت 
۶۹۷۹۹ بشماره سریال ۲۸۰۱۴۷ بنام اسماعیل کریمی مزرعه شاه صادره و تسلیم 
شده که نامبرده اعلام داشته سند مالکیت دراثر سهل انگاری مفقود گردیده، لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱3۱۱۴(
عباس پور حسنی حجت آبادی – رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

بررسی ها نشان می دهد که با توجه به افزایش شدید قیمت ها، اثرگذاری وام 
مسکن از بین رفته است؛ به طوری که هم اکنون با وام ۱۶۰ میلیون تومانی زوجین 

تنها می توان در پایتخت ۶.۵ متر خانه خریداری کرد.
قدرت خرید وام مسکن به حدی پسرفت کرده که وزیر راه و شهرسازی در تازه ترین 
اظهارات خود، از ارائه پیشنهاد افزایش سقف تسهیلات مسکن به بانک مرکزی 
خبر داد. بنا به اعلام محمد اسلامی، »ما پیشنهادی برای افزایش سقف تسهیلات 
خرید مسکن ارائه کرده ایم؛ البته بسته تامین مالی آن باید توسط بانک مرکزی 
تدوین و ارائه شود و تا این بانک نظر خود را اعلام نکند، نمی توانیم در مورد افزایش 

تسهیلات تصمیم گیری کنیم.«
وی تاکید کرد: »افزایش تسهیلات مسکن به این بستگی دارد که آیا بانک مرکزی 

می تواند منابع آن را تامین کند یا خیر.«
قدرت خرید وام مسکن در تهران چقدر است؟

بررسی ها نشان می دهد تسهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم که تا اوایل سال 
۱3۹۶ حدود ۶۰ درصد قیمت یک واحد ۶۰ متری در تهران را پوشش می داد، 

حالا اثرگذاری خود را از دست داده است. در واقع هم اکنون با وام ۱۶۰ میلیون 
تومانی زوجین می توان در پایتخت ۶.۵ متر مسکن خریداری کرد.

آخرین گزارش بانک مرکزی از تحولات بازار مسکن مربوط به شهریورماه امسال 
بیانگر آن است که متوسط قیمت یک مترمربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده 
از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران به ۲۴ میلیون و ۲۸۰۰ هزار و ۱۰۰ 
تومان رسیده است که نسبت به ماه مشابه سال قبل، رشد ۹۱.۷ درصدی را نشان 

می دهد.
در این میان، بنا به اعلام معاون وزیر راه و شهرسازی، »متوسط قیمت مسکن ۲۶ 
استان کشور زیر ۱۰ میلیون تومان است.« محمود محمودزاده معتقد است: »اگر 
در تهران عدد منطقه یک را از متوسط قیمت مسکن خارج کنیم، متوسط قیمت 

مسکن پایتخت به ۱۰ تا ۱۵ میلیون تومان خواهد رسید.«
اما با این حال، به گفته وی، »براساس بررسی های صورت گرفته در ۷ استان 
کشور )در شهرهای مرکز استان( متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی )طی 
مرداد ۹۹( زیر ۵ میلیون تومان بوده است. در ۱۹ استان متوسط قیمت مسکن 

زیر ۱۰ میلیون تومان، در ۲ استان بالای ۱۰ میلیون و زیر ۱۵ میلیون تومان و فقط 
در یک استان )شهر تهران( متوسط قیمت مسکن بالای ۲۰ میلیون تومان بوده 

است.«
محمودزاده با تاکید بر این که در ۲۶ استان کشور متوسط قیمت مسکن زیر ۱۰ 
میلیون تومان است، متذکر شد: »اگر برای این استان ها متوسط گیری کنیم، 
متوسط قیمت مسکن کشور ۲۴ میلیون تومان نیست، بلکه ۱۰ تا ۱۲ میلیون 

تومان خواهد بود.«
زمان دسترسی یک خانوار به مسکن به ۱۰۰ سال رسید

آن طور که در گزارش ها دیده می شود، مدت زمان دسترسی یک خانوار به مسکن 
به ۱۰۰ سال رسیده است. محاسبات نشان می دهد در صورتی که متوسط درآمد 
هر خانوار براساس دریافتی یک کارگر قرارداد مستقیم را رقمی حدود 3 میلیون 
تومان در هر ماه فرض کنیم و از آنجایی که مرکز آمار، سبد هزینه ای خانوار از بخش 
مسکن را یک سوم درآمدهای آنها می داند، در نتیجه یک خانوار تا ۱۱ میلیون تومان 

از درآمد سالانه خود را به بخش مسکن اختصاص می دهد.
با توجه به اینکه متوسط قیمت هر متر مربع واحد مسکونی در تهران تا ۲۴.۲ 
میلیون تومان است؛ قیمت یک واحد مسکونی ۵۰ متری به یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان است، در صورتی که رشد سالانه قیمت مسکن را با رشد سالانه 
حقوق کارگر برابر و یکسان در نظر بگیریم، بیش از ۱۰۰ سال طول می کشد تا این 

خانوار بتواند از طریق سیستم پس انداز، مسکن مورد نیاز خود را خریداری کند.
اگر این فرد بخواهد بخشی از زمان مورد نظر را با تسهیلات مسکن جبران کند، 
این شاخص برای متقاضی فردی دریافت تسهیلات )۱۰۰ میلیون تومانی( به ۹۰ 

سال و برای زوجین )تسهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی( به ۸۰ سال کاهش می یابد.
افزایش وام مسکن چه زمانی کارایی دارد؟

در این شرایط، کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی اعتقاد دارند افزایش تسهیلات 
خرید مسکن فقط در صورتی قدرت خرید متقاضیان را تقویت می کند که ثبات 
اقتصادی حاکم باشد؛ در غیر این صورت با افزایش ماهانه نرخ تورم، افزایش وام 
ارزش خود را از دست می دهد. ثبات قیمت مسکن از سال ۹۲ تا ۹۵ نیز این موضع 
کارشناسان را تایید می کند. در این سال ها افزایش تسهیلات و پرداخت تسهیلات 
در قالب سپرده گذاری در صندوق مسکن یکم برای خانه اولی ها در کنار ثبات 
قیمت مسکن موجب شد متقاضیان واقعی در بازار بتوانند مسکن مورد نیاز خود 
را تهیه کنند، اما افزایش قیمت ها از پاییز ۹۶ و تشدید آن در ۲ سال و نیم گذشته، 
باعث شده که تسهیلات مسکن به ویژه تسهیلات در قالب صندوق یکم، کارایی 

خود را از دست بدهد و متقاضیان در بازار مسکن از خرید باز ماندند.
براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، راه اندازی صندوق یکم در زمانی 
که معاملات مسکن در رکود قرار داشت، با استقبال بسیار خوبی روبه رو شد. 
سیاست های دولت تا قبل از تحولات اقتصادی به وجود آمده در دو سال گذشته 
در جهت تامین مالی خرید مسکن خانه اولی ها از محل صندوق پس انداز مسکن 
یکم تا حدودی موفق عمل کرد. اما با افزایش جهشی قیمت مسکن و ثابت ماندن 
سقف تسهیلات صندوق، عملا توانایی خرید مسکن به خصوص در شهرهای بزرگ 

از متقاضیان سلب شده است.

زمان دسترسی یک خانوار به مسکن به ۱۰۰ سال رسید

سقف وام مسکن افزایش می یابد؟ 

 آنچه نقش اصلی در رشد 3۷ درصدی تولید لوازم خانگی 
طی دوره پنج ماهه نخست سال جاری داشته، بومی سازی 
قطعات و مواد اولیه مورد نیاز بوده است به طوری که امسال 
به  توانسته اند  که  کرده اند  اعلام  صنعت  این  فعالان  بارها 
بومی سازی ۷۰ درصدی مواد اولیه، اجزا و قطعات در ساخت 

انواع لوازم خانگی برسند.
وقتی خبر تعطیلی کارخانه ارج، برند ایرانی با قدمت چند 
و چشم  رنگی  منتشر شد، هنوز صاحبان چشم  ده ساله 
ترک  را  کشورمان  خانگی  لوازم  خارجی  برندهای  بادامی 
نکرده بودند و به دلیل وفور کالا در بازار و شرایط رقابتی، این 
لوازم با ترفند جایزه و تخفیف به فروش می رفت. در آن زمان 
اقشار مختلف درآمدی هنوز آنقدر قدرت خرید داشتند که 
بخواهند برای رفاه بیشتر لوازم مصرفی در خانه را ارتقا دهند و 
بازار تعمیرات لوازم خانگی و برقی رونق امروز را نداشت. بازار 

ارز ثبات داشت و تورم جلوی رفاه خانوار سد نمی ساخت.
تمام این روزها نه برای روزگاران دور بلکه به دوره قبل از 

خروج آمریکا از برجام و قبل از آغاز جنگ تمام عیار اقتصادی 
علیه کشورمان برمی گردد، همین سه سال گذشته. برخلاف 
تمام قوانین بشردوستانه بین المللی، دشمن قدیمی این بار 
اقتصاد کشور به ویژه معیشت خانوار را نشانه گرفت. قطعا با 
وضع تحریم های ظالمانه، گذران زندگی برای مردم کشورمان 
سخت شد اما امروز در حالی که شرکت های خارجی بازار 
پرمصرف ۸۵ میلیون نفری را از دست دادند، شرکت های 
داخلی پا گرفته اند و خبرهای خوش از افزایش تولید برندهای 

وطنی لوازم خانگی به گوش می رسد.
طبق گزارش های رسمی وزارت صمت، در دوره پنج ماهه 
اول سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته تولید 
لوازم خانگی داخلی  رشد 3۷ درصدی داشته است و در این 
مدت تولید یخچال به عنوان یکی از گران ترین کالای لوازم 
خانگی به ویژه نمونه خارجی آن ۱3 درصد بیشتر شد و تولید 
ماشین لباس شویی هم ۵۸ درصد افزایش یافت. صنعت در 
بخش تولید تلویزیون هم رشد بیش از ۶3 درصدی را تجربه 

کرد.
در حالی که سال گذشته ۹ میلیون تن انواع لوازم خانگی 
و  کرونا  ویروس  ماندگاری  وجود  با  شد  تولید  کشور  در 
محدودیت های ناشی از شیوع آن و تشدید تحریم ها برای 
ساخت  خانگی  لوازم  انواع  میلیون  تولید ۱۲  جاری  سال 

داخل هدف گذاری شده است.     
آنچه آمار تولید را بالا برد  

در شرایط نوسان قیمت ها و پیش بینی ناپذیر بودن بازارها، 
تحریم های سختگیرانه ای که حتی به شرکای خارجی اجازه 
بهره برداری از بازار ایران را نداد، کمبود مواد اولیه و قطعات 
مصرفی، کاهش اختصاص ارز برای واردات مواد اولیه و در 
تهدیدات  در شرایط  کار  گران، سختی های  واردات  نهایت 
ویروس کرونا، کاهش تقاضا به دلیل کاهش قدرت خرید، 
رکود و مابقی عواملی که این شرایط را برای تولید سخت تر 

کرده، نه تنها آمار تولید داخل نزولی نبود و با تکرار و حفظ 
اعداد تولید سال گذشته مواجه نبودیم بلکه علی رغم تمام 
این شرایط غیرعادی و سخت، آمارهای تولید افزایشی هم 
بوده است که مهم ترین دلیل آن پیاده سازی مهم ترین اصل 

اقتصاد مقاومتی یعنی اقتصاد درون زا و برون نگر است.
هر چند واقعیت غیرقابل انکار این است که تغییر ذائقه 
مردم برای استفاده از کالای ساخت داخل، به دلیل نبود 
لوازم خانگی محبوب برندهای خارجی یا گران بودن آن در 
شرایط امروز ارزی کشور می تواند باشد اما موضوع مهم، آغاز 
جریان اعتماد مردم به کالاهای وطنی و افزایش خرید این 

کالاها است.  
بنابراین با افزایش تقاضا نقدینگی تولیدکنندگان هم افزایش 
یافت و با رشد فروش بخشی از مشکلات تامین منابع مالی که 
سد راه تولید بود، رفع شد. اگر نخواهیم گزارش یک طرفه ای 
تولیدکنندگان  انبار  بگوییم که هنوز  باید  ارایه کنیم  را هم 
نه چندان گران خالی  ارز  نیاز  اولیه مورد  و مواد  از قطعات 
نشده است و این موضوع هم می تواند یکی از عوامل مهم 
رشد تولید باشد. البته دولت اخیرا اقداماتی برای ترخیص هر 
چه سریع تر کالاهای گروه ۲ که عمدتا از کالاهای غیراساسی 
اما مورد نیاز برای تولیدند، از گمرکات و بنادر کشور انجام 
داده است و قرار بر این است که بانک مرکزی تسهیلاتی هم 

برای ترخیص این اقلام در نظر بگیرد.
لوازم خانگی  آنچه نقش اصلی در رشد 3۷ درصدی  اما 
داشته، بومی سازی قطعات و مواد اولیه مورد نیاز بوده است 
این صنعت اعلام  بارها فعالان  به طوری که در سال جاری 
کرده اند که توانسته اند به بومی سازی ۷۰ درصدی مواد اولیه، 

اجزا و قطعات در ساخت انواع لوازم خانگی برسند.
در این میان، برخی ها مدعی اند یکی از عوامل بالا رفتن 
آمار تولید کشف لوازم احتکار شده و توزیع آن در بازار است 
که البته هنوز گزارش رسمی از سوی نهادی این ادعا را تایید 

نکرده است. با فرض اینکه ادعای مذکور درست هم بوده، 
مبارزه با فساد و برخورد با محتکران در این شرایط سخت 
و  تولیدکنندگان  برای  هم  خوبی  خبر  می تواند  اقتصادی 

فعالان واقعی بازار و هم مردم باشد.         
قیاس جرم دلالان و تحریم گران

 در گرانی لوازم خانگی
گفته می شود پس از خروج کره ای ها از بازار لوازم خانگی 
بازار خالی شد. طبق اصل اساسی  کشورمان، ۷۰ درصد 
بازار در مقابل تقاضا اگر عرضه کاهش یابد، قیمت بالا می رود 
که به آن عامل رشد نرخ ارز و افزایش نرخ تورم هم اضافه 
می شود. اما سوالی که مطرح می شود این است که چرا با 
وجود افزایش تولید قیمت ها کمتر نشد. مدیرکل صنایع برق 
و الکترونیک وزارت صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این 
پرسش و مطالبه  اعلام کرد که برخی آمارها نشان می دهد 

میزان تولید با میزان نصب در منازل تطابق ندارد.
این جمله کوتاه پرده از درد بزرگ جریان دلالی در اقتصاد 
ایران برمی دارد؛ دردی که تا کنون درمان نشده و مردم به 
ویژه اقشار کم درآمد را قربانی می کند. وقتی گفته می شود 
که میزان نصب از تولید کمتر است، یعنی این کالا از پروسه 
توزیع خارج و احتکار شده تا به طور مصنوعی عرضه را کاهش 
و گرانی را ادامه دهند. بنابراین کالایی که با هزار مشکل از دام 
تحریم ها جسته باز هم به دست مردم نمی رسد و به دام دلالان 

می افتد.
یکی دیگر از دلایل گرانی لوازم خانگی ساخت داخل این 
است که تولیدکنندگان هنوز به تولید مشترک و کاهش قیمت 
تمام شده نرسیده اند البته طبق گفته انجمن تولیدکنندگان 
لوازم خانگی؛ از نظر فنی امکان تولید لوازم خانگی ارزان 
وجود دارد و با تولید مشترک می توان قیمت ها را پایین آورد. 
از این رو امسال ۱.۵ میلیون دستگاه انواع لوازم خانگی ارزان 

تولید می شود که معادل ۲۰ درصد سهم کل کشور است.

 در رشد ۳۷ درصدی تولید لوازم خانگی ؛
جهش تولید لوازم خانگی؛ وقتی عدو سبب خیر می شود

یک کارشناس اقتصادی گفت: با ورود خودرو به بورس، دلالی از چرخه توزیع خودرو حذف شده و سوددهی کارخانه های 
خودروسازی افزایش می یابد؛ همچنین با رشد مالیات، بخشی از کسری بودجه نیز تامین می شود.

علی سعدوندی در خصوص ایده فروش خودرو در بورس، اظهار داشت: هر کاری که سبب حذف دلال شود و رابطه مستقیمی 
بین مشتری و کارخانه شکل دهد، خصوصاً در شرایط فعلی، به نفع اقتصاد کشور است، خصوصاً در موضوع خودرو که در حال 

حاضر اولویت بالایی نیز در جامعه دارد.
وی افزود: با ورود خودرو به بورس، دلالی و واسطه گری از چرخه توزیع خودرو خارج شده و سوددهی کارخانه های خودروسازی 

نیز افزایش می یابد، علاوه بر آن، عایدی دولت از مالیات نیز افزایش یافته و بخشی از کسری بودجه نیز تأمین می شود.
اعضای شورای رقابت به درستی وظیفه خود را انجام نمی دهند

این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه قیمت گذاری شورای رقابت در این مدت با شیوه نادرستی صورت گرفته است، گفت: 
متأسفانه اعضای شورای رقابت به درستی وظایف خود را انجام نمی دهند البته شکی نیست که در حال حاضر انحصار در بازار 
خودرو وجود دارد اما انحصار قیمت گذاری نیز بدعتی است که با سیاست گذاری اقتصادی دولت صورت گرفته است و این مورد 
نیز مزید بر علت شده است. سعدوندی افزود: به نظر بنده در موضوع فروش خودرو، قیمت گذاری اصلًا معنایی ندارد، وظیفه ای 
که شورای رقابت باید به سرانجام می رساند این بود که سیاست ها به نحوی اصلاح شود که پنجره واردات خودرو به نحوی 
منطقی باز باشد تا این انحصار شکسته شود و مهم تر اینکه به شرکت های خصوصی کوچک اجازه ورود به صحنه تولید و فروش 
خودرو داده شود که متأسفانه در حال حاضر اینطور نیست و هم چنان بازار انحصاری مانده است. وی خاطر نشان کرد: این نوع 
قیمت گذاری ها تأثیر چندانی بر رقابت ندارد و حتی در این چندسال باعث تحکیم انحصار شده است. در حال حاضر اگر دقت 
کنید اهرم فشار شورای رقابت بالای سر شرکت هایی که ممکن است بخواهند وارد صنعت خودروسازی شوند نیز وجود دارد و 
آن شرکت ها هم می دانند که برای ورود به بازار، شورای رقابت برای محصولات شان قیمت گذاری خواهد کرد که این مورد مانعی 
جدی برای ورود به این صنعت است و راه را برای هر نوع اختلاس برای ورود بازیگران جدید در جهت تحکیم انحصار باز می کند.
این استاد بانکداری و اقتصاد کلان در واکنش به سخنان رئیس شورای رقابت، درباره اینکه روش قرعه کشی فروش خودرو، 
بهترین راه است، گفت: مطلقاً این روش قابل دفاع نیست، باید از ایشان پرسید با چه منطقی این ادعا را مطرح کرده اند؟ در 
حال حاضر روش فعلی باعث شده که هم خودروساز و هم مصرف کننده متضرر شوند، این سیاست های مخرب با وجود آزمایش 
چندساله، هم چنان پذیرفته شده است و اجرایی می شود ولی سیاست های اصلاحی به دلایل غیرمنطقی، کنار گذاشته می شود.

طرح تامین کالاهای اساسی و اقدام ملی مسکن از جمله تصمیمات مجلس فعلی است که کارشناسان اقتصادی نسبت به 
تورم زا بودن آن ها هشدار می دهند و درخواست لغو آن ها را دارند. 

طرح تامین کالاهای اساسی با اختصاص کالابرگ، یکی از طرح های اقتصادی مجلس است که اخیرا نمایندگان مجلس 
با کلیات آن موافقت کردند؛ بنابراین، برای تامین بخشی از نیازهای معیشتی خانوارهای کشور به ویژه خانوارهای کم 
برخوردار، در شش ماهه دوم سال ۱3۹۹ و به صورت ماهانه، یارانه اعتبار خرید به هر فرد ایرانی شناسایی شده در طرح 

معیشت خانوار را از این طریق به کارت یارانه نقدی سرپرست خانوار واریز می شود.
طبق این طرح، خانوارهایی که سطح درآمد آنها کمتر از مبلغ حداقل دستمزد است، از دو برابر یارانه سایر خانوارهای 

مشمول بهره مند می شوند که شناسایی این خانوارها نیز به عهده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. 
در این بین، کارشناسان اقتصادی از آنجا که منابعی در کشور برای اجرای اینگونه طرح ها وجود ندارد و تنها منجر به خلق 

پول می شود، این قبیل طرح ها را تورم زا و مشکل آفرین برای اقتصاد می دانند. 
صادق الحسینی در این زمینه می گوید که در شرایط فعلی که تورم بالای 3۰ درصد است، اجرای چنین طرح هایی 
می تواند معادل 3۰ درصد تورم جدید ایجاد کند که بسیار خطرناک است. همچنین، طبق گفته وی این تصمیمات ظاهر 

قشنگی دارد اما با چاپ پول از جیب بانک مرکزی منابع زیادی حیف و میل می شود و فساد زیادی هم رخ خواهد داد.
علاوه براین، اقتصاددانان نسبت به اجرای طرح اقدام مسکن ملی نیز هشدار می دهند و آن را هم تورم زا می دانند؛ 
به گونه ای که صادق  الحسینی معتقد است که اینگونه طرح ها می تواند آینده اقتصاد کشور را به گروگان بگیرد و اختصاص 

اعتباراتی با نرخ ۹ درصدی از سمت بانک مرکزی به این طرح، آثار تورمی بسیار بزرگی دارد. 
همچنین، کامران ندری یک کارشناس اقتصادی دیگر نیز هشدار می دهد که اگر منابع این طرح از طریق اعطای وام 
تامین شود، منجر به افزایش تورم خواهد شد و از آنجا که تورم قدرت خرید مردم را کاهش داده، برای حل مشکل مسکن 

باید سعی کرد تا تورم مهار شود. 
از سوی دیگر، جمعی از اقتصاددانان کشور در یک نامه خواستار لغو فوری طرح اقدام ملی مسکن شدند. با این حساب، از 
آنجا که در حال حاضر اقتصاد ایران تورم بالایی را تجربه می کند و مردم تحت فشار این تورم و قیمت های بالا هستند، جایز 
است تا نمایندگان مجلس نسبت به هشدارهای اقتصاددانان نسبت به تورم زا بودن اینگونه طرح ها توجه کند و سعی شود 

تا از فشار اقتصادی بر دوش مردم کاسته شود نه اینکه باری بر دوش آن ها اضافه شود. 

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد :

حذف دلالان با فروش خودرو در بورس
کارشناسان اقتصادی  مطرح کردند؛

هشدار تورمی نسبت به دو طرح اقتصادی
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ورزشی

 با توجه به نفرات دعوت شده به تیم ملی و شناختی که از »دراگان اسکوچیچ« 
وجود دارد تیم ملی با آرایش ۲-۴-۴ خطی به مصاف ازبکستان می رود.

سرانجام پس از کش و قوس های فراوان »دراگان اسکوچیچ« توانست لیست 
خود را برای دعوت از بازیکنان تیم ملی ایران اعلام کند و بازیکنان گرد هم 
آمده اند تا با سرمربی جدید خود در ۲ دیدار دوستانه به میدان بروند. لیست 
۲3 نفره اسکوچیچ نکات جالب، ابهام برانگیز و تعجب آمیزی هم داشت که 
در  به صورت مفصل راجع به آن صحبت کردیم. در این گزارش اما قصد داریم 
پیش بینی از ترکیب و آرایش تیم ملی با توجه به نفرات دعوت شده داشته 

باشیم.
اسکوچیچ در دوران مربیگری خود خصوصا در صنعت نفت نشان داد که 
علاقمند به تغییر سیستم های متفاوت با توجه به هر بازی و حریف مورد نظر 
دارد. اسکو در تیم آبادانی از ۶ آرایش مختلف بهره برد. تیم او با آرایش های 
۲-۵-3، ۱-۶-3، ۲-۴-۴ )لوزی(، ۲-۴-۴ )خطی(، ۱-3-۲-۴ و 3-3-۴ به 
میدان رفت و نتایج مختلفی را هم گرفت. با این وجود تصور می شود که در تیم 
ملی با توجه به ابزارهایی که در اختیار دارد از یکی از این ۲ سیستم بهره ببرد که 

در ادامه به تشریح آن می پردازیم.
محتمل ترین سیستمی که اسکوچیچ روی آن احتمالا برنامه دارد آرایش 

به  متمایل  که  هافبک  و ۲  مرکزی  هافبک  یعنی ۲  است.  خطی   ۴-۴-۲
جناحین هستند. سیستمی که »یحیی گل محمدی« در پرسپولیس با آن 
تیمش را به فینال رساند و »فرهاد مجیدی« هم در استقلال در چند دیدار از 
آن بهره برد و نتیجه گرفت. خود اسکوچیچ هم با صنعت نفت با استفاده از 
همین روش ۲ بازی به میدان رفت و ۲ برد به دست آورد و گلی هم دریافت نکرد.

اما ترکیب احتمالی به چه ترتیبی خواهد بود؟
دروازه بان: با توجه به غیبت علیرضا بیرانوند به نظر می رسد جدی ترین گزینه 
برای ایستادن درون دروازه امیرعابدزاده باشد. امیر در ماریتیمو گلر فیکس 
است و در برابر پورتو هم نمایش درخشانی داشت و از اعتماد به نفس بالایی 
برخوردار است. او احتمالا جلوتر از نیازمند و مظاهری گزینه اصلی تیم ملی 
خواهد بود. مدافعان وسط: در پست دفاع مرکزی چهار گزینه روی میز اسکو 
است. شجاع خلیل زاده، عارف غلامی، محمدحسین کنعانی زادگان و مجید 
حسینی. شجاع و  غلامی روی گارد چپ می توانند بهتر کار کنند و ۲ بازیکن 
دیگر روی بازوی راست نمایش بهتری داشته اند. به این ترتیب احتمالا ترکیب 
شجاع خلیل زاده و مجید حسینی محتمل ترین گزینه است. دیگر گزینه 

محتمل زوج کنعانی زادگان و حسینی است.
مدافعان کناری: در سمت راست خط دفاعی سه گزینه در دسترس است. 

سیامک نعمتی، صادق محرمی و مجتبی نجاریان. به نظر می رسد با توجه 
به جوانی بیش از حد نجاریان و همچنین تازه کار بودن نعمتی در این پست، 
صادق محرمی گزینه اصلی برای حضور ابتدایی در ترکیب باشد. در سمت 
چپ هم تردیدی نیست که میلاد محمدی در جمع ۱۱ بازیکن اصلی خواهد 

بود.
هافبک های وسط: بیشترین ابهام در میانه میدان است. جایی که چهار 
گزینه روی فرم انجام وظیفه می کنند. به نظر می رسد برای اینکه بار تجربی 
تیم کمی بالا برود احسان حاج صفی یکی از ۲ بازیکن درون زمین باشد. دیگر 
بازیکن هم احتمالا باید از بین علی کریمی و احمد نوراللهی انتخاب شود. این 
۲ بازیکن خاصیت های مشابه زیادی دارند. با این وجود کریمی در ماه های 
اخیر آماده تر بوده و احمد در تیم ملی اخیرا حضور بیشتری داشته و حتی ۲ 
گل هم به ثمر رسانده است. با این وجود احتمال استفاده از علی کریمی بیشتر 

است. امید نورافکن دیگر بازیکن حاضر در این پست به حساب می آید.
هافبک های کناری: به هافبک های کناری برسیم. جایی که علی قلی زاده، 
سامان قدوس، مهدی ترابی و وحید امیری بازی می کنند. ترابی از لیست تیم 
ملی کنار گذاشته شد و ساسان انصاری به جمع نفرات دعوت شده اضافه شد.   
قدوس و قلی زاده می توانند متمایل به راست بازی کنند و امیری در سمت چپ 
حضور خواهد داشت. با اضافه شدن ساسان احتمال دارد قایدی به سمت 
چپ بیاید و انصاری در صف مهاجمان بایستد. با این وجود و با توجه به شرایط 
به وجود آمده استفاده از زوج قدوس-امیری به نظر می رسد نسبت به ۲ نفر 
دیگر محتمل تر باشد. قلی زاده بعد از مدت ها دوباره به تیم ملی برگشته و اصولا 

شاید در تیم ملی فعلا مهره ۹۰ دقیقه ای نیست.
مهاجمان: با وجود اینکه قایدی و رضایی نمایش درخشانی در این فصل 
داشته اند اما تردیدی وجود ندارد که زوج مخوف طارمی و سردار ازمون به 
احتمال قریب به یقین گزینه نخست دراگان اسکوچیچ است. این ۲ بازیکن در 
زمان کی روش و حتی ویلموتس هم نشان داده اند که چه درک بالایی از یکدیگر 
دارند و بعید است که این زوج به این راحتی با دستکاری سرمربی مواجه شود. 

ساسان انصاری را هم باید به جمع نفرات حاضر در خط حمله اضافه کرد.
شجاع  حسینی،  مجید  عابدزاده،  امیر  ملی:  تیم  احتمالی  ترکیب 
خلیل زاده)محمدحسین کنعانی زادگان(، صادق محرمی، میلاد محمدی، 
وحید  قدوس،  سامان  حاج صفی،  احسان  نوراللهی(،  کریمی)احمد  علی 

امیری، مهدی طارمی و سردار آزمون.
دیگر ترکیبی که می توان به آن فکر کرد سیستم 3-3-۴ است که احتمال دارد 
اسکو از آن استفاده کند. در این روش احتمالا قدوس به پست پشت مهاجم 
آورده می شود و رقابت در خط حمله با اضافه شدن ۲، سه بازیکن دیگر از جمله 
قلی زاده، ترابی و امیری سنگین تر خواهد شد. با این وجود ترکیب طارمی، 

سردار و قلی زاده به نظر می رسد محتمل تر باشد.
در پایان باید گفت که این ها همه گمانه زنی بود و با توجه به اینکه ۲ بازی پیش 
رو جنبه کاملا دوستانه و آشنایی دارد ممکن است هر تغییری در آرایش و حتی 
نفرات داخل و بیرون زمین به وجود بیاید. باید دید در عمل، سرمربی کروات 
تیم ملی چه تصمیمی را اتخاذ می کند.تیم ملی فوتبال ایران طی روزهای ۱۷ و 

۲۲ مهرماه باید به مصاف ازبکستان و مالی برود.

پیش بینی ترکیب احتمالی تیم ملی ؛

ترکیب اسکوچیچ؛ چیزی شبیه به یحیی و فرهاد رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام استان قم :

تعطیلی های مکرر خسارت سنگینی به 
باشگاه های خصوصی وارد کرده است

رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام قم با اشاره به ایجاد مجدد محدودیت ها 
برای فعالیت باشگاه های ورزشی و بسیاری از اصناف این استان به دلیل شیوع 
مجدد کرونا گفت: تعطیلی های مکرر، خسارت سنگینی به باشگاه های ورزشی 

خصوصی قم تحمیل کرده است.
سعید آمده بابیان اینکه به باشگاه های دولتی به دلیل بخشش اجاره بهای آن ها 
به دلیل شیوع کرونا خسارت کمتری واردشده است،  افزود: باشگاه های ورزشی 
و  اماکن در ماه های اخیر  این  برابر شدن اجاره بهای  به دلیل چند  خصوصی 

تعطیلی مکرر فعالیت ها، به شدت خسارت دیده اند.
وی اجاره بهای ماهانه باشگاه های متوسط و لوکس این استان را بین ۵۰ تا ۲۰۰ 
میلیون ریال اعلام کرد و گفت: افزایش هزینه ها، تعطیلی های مکرر و ناکافی بودن 
بسته های حمایتی موجب شده تا باشگاه های ورزشی به فکر واگذاری سالن و 

فروش وسایل و تجهیزات ورزشی خود بیفتند.
رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام قم بیان داشت: اداره کل ورزش و جوانان 
قم با شیوع کرونا و تعطیلی باشگاه ها، در حد توان بسته هایی برای کمک به 
باشگاه ها و مربیان استان با اعتبارات ملی و استانی تخصیص داده است که این 

کمک ها بسیار ناچیز بوده و جوابگوی هزینه های واردشده به باشگاه ها نیست.
 آمده ادامه داد: از آغاز شیوع کرونا در اوایل اسفندماه سال گذشته بازدیدهای 
گسترده ای به منظور رعایت دستورالعمل های ابلاغی ستاد ملی مقابله با کرونا از 
باشگاه های استان انجام شده که رعایت مسائل بهداشتی در این باشگاه ها بسیار 

قابل قبول بوده است.
کامل  رعایت  به  ملزم  را  خود  قم  ورزشی  باشگاه های  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
مسائل بهداشتی می دانند، اظهار داشت: رعایت پروتکل های بهداشتی توسط 

باشگاه های ورزشی با جدیت انجام می شود.
 رئیس هیات بدن سازی و پرورش اندام قم گفت: متاسفانه باشگاه هایی که 
مسائل بهداشتی را به شدت رعایت می کنند با اصنافی که نسبت به رعایت این 
موارد بی اعتنا هستند با یکدیگر مقایسه شده و هیچ تفاوتی برای فعالیت آن ها 
دلسردی  موجب  موضوع  این  که  نمی شود  گرفته  نظر  در  تصمیم گیری ها  در 

باشگاه داران شده است.
وی افزود: برخی از باشگاه ها علاوه بر استفاده از دستگاه های ضدعفونی کننده 
با استفاده از اشعه فرابنفش،  دستگاه های ضدعفونی کننده،  بسته های بهداشتی 
و کاور رایگان، علاوه بر فاصله اجتماعی بیش از ۲۰ متر در باشگاه ها، ورزشکاران 

ملزم به استفاده از ماسک و لوازم بهداشتی شخصی هستند.
آمده ادامه داد: شیوع کرونا و خسارت های سنگین ناشی از تعطیلی های مکرر 
اماکن ورزشی موجب شده تا سرمایه گذاران بخش خصوصی دیگر رغبتی برای 

سرمایه گذاری در ورزش نداشته باشند که این موضوع آسیبی جدی تر است.
وی با اشاره به نیاز باشگاه های ورزشی برای دریافت حمایت های مالی گفت: 
پیشنهاد ما این است که به جای تعطیلی همه اصناف و فعالیت های ورزشی،  در 
اعمال این محدودیت ها، رعایت شیوه نامه های بهداشتی ملاک باشد تا باشگاه ها 
و اصنافی که مسائل را رعایت می کنند فعالیت آن ها ادامه داشته باشد و از فعالیت 
واحدهای متخلف جلوگیری شود که این موضوع موجب ترغیب رعایت مسائل 

بهداشتی می شود.
بیش از ۲۰ هزار ورزشکار در باشگاه های بدن سازی و پرورش اندام قم پیش از 
شیوع کرونا روزانه مشغول فعالیت ورزشی بودند که از این تعداد حدود پنج هزار 

ورزشکار بیمه شده ذیل این هیات هستند.

اسکوچیچ: به تیم ملی ایران ایمان کامل دارم 

برای تحقق انتظارات هواداران می جنگیم
سرمربی تیم ملی در آستانه دیدارهای دوستانه مقابل ازبکستان و مالی در پیامی  

اهداف کادر فنی از این اردو و برنامه ریزی های آتی را برشمرد.
به گزارش سایت رسمی فدراسیون فوتبال، دراگان اسکوچیچ، سرمربی تیم 
ملی در این باره عنوان کرد: ما کاملًا از انتظارات تمامی مردمی که نمایندگی شان 

می کنیم و هواداران تیم ملی آگاهیم و برای تحقق آن خواهیم جنگید.
متن کامل پیام اسکوچیچ به شرح ذیل است:

قبل از هر چیز، در این اردو مهم ترین موضوع برای من و کادر فنی انتقال انرژی 
مثبت و روحیه تازه به بازیکنان و هم چنین معرفی خواسته ها و انتظارات جدیدی 

است که از آن ها داریم.
ما قویاً معتقدیم که این تیم ظرفیت های فراوان دارد و در عین حال، پتانسیل هایی 

که باید از حالت بالقوه به حالت بالفعل تبدیل کنیم.
متاسفانه در این اردو نتوانستیم بعضی از بازیکنان را به دلیل مصدومیت در اختیار 

داشته باشیم اما این مسائل در فوتبال اجتناب ناپذیرند.
ویروس کرونا نیز شرایطی را به وجود آورده که جابه جایی و سفر را برای ما سخت  
کرده است. با این حال، ما در تیم ملی برای برگزاری هرچه بهتر اردو از تمام 
وجودمان مایه می گذاریم. همانطور که گفتم، من به تیم ملی ایران ایمان کامل 
دارم. به همین خاطر نیت مان این است که تمام تلاشمان را برای انجام مسوولیتی 
که داریم به کار ببندیم. ما کاملًا از انتظارات تمامی مردمی که نمایندگی شان 

می کنیم و هواداران تیم ملی آگاهیم و برای تحقق آن خواهیم جنگید.

در پاسخ به حضور در استقلال؛ 

فکری: امیدوارم هرچه خیر است رخ دهد
 سرمربی نساجی مازندران و گزینه 
گفت:  استقلال،  هدایت  اصلی 
امیدوارم هرچه خیر باشد در این راستا 
رخ دهد. »محمو فکری« در جریان 
تمرین دیروز تیمش که در ورزشگاه 
کارگران تهران برگزار شد در پاسخ به 
اظهار  خبرنگاران،  متعدد  سوالات 
داشت: صحبت ها را دیروز انجام دادم 
و انشالا هرچه خیر است، رخ بدهد. 
وی در خصوص اینکه حضورش در استقلال نهایی شده است، گفت: امیدوارم 
برای همه اتفاقات خیر رخ دهد. باید ببینیم خدا چه می خواهد. فکری در مورد 
اینکه گفته می شود مسوولان استقلال از او خواسته اند تا خودش رضایتنامه اش را 
از نساجی بگیرد، عنوان کرد: توکل بخدا و باید ببینیم چه رخ می دهد. این مربی 
در خصوص خنده های متوالی اش در جریان این مصاحبه با لبخند جواب داد: 
من فقط در زمان بازیکنی در زمین کمی عصبانی بودم. وی در پاسخ به این سوال 
که قرار است امروز در جلسه با میدران نساجی، تکلیفش مشخص شود نیز گفت: 
جلسه داریم و باید ببینم چه اتفاقی رخ می دهد. فکری در حالی از پاسخ دادن 
کامل به سوالات طفره رفت که بنظر کار انتقال وی به استقلال تمام شده و او برای 
فصل جدید هدایت آبی پوشان پایتخت را برعهده خواهد گرفت. او سال ها بازیکن 

استقلال بود و بازوبند کاپیتانی این تیم را در اختیار داشت.

 

 بازیکن سابق پرسپولیس با بیان اینکه سرخپوشان 
انجام  آسیا  قهرمانان  لیگ  در  را  بزرگی  کار  تهرانی 
دادند، گفت: قهرمانی این تیم در این مسابقات دور از 

دسترس نیست.
رضا ترابیان در مورد پیروزی پرسپولیس برابر النصر 
به فینال لیگ قهرمانان گفت:  عربستان و رسیدن 
تیم  سرمربی  عنوان  به  محمدی  گل  که  ابتدایی 
پرسپولیس معرفی شد خیلی خوشبین نبودم که با 
تغییراتی که در این تیم صورت گرفته است بتواند نتایج 

قابل قبولی کسب کند.
اضافه  قدیمی،  بازیکن  چند  رفتن  داد:  ادامه  وی 
شدن تعدادی بازیکن جدید و عدم هماهنگی آنها می توانست به پرسپولیس ضربه بزند اما خوشبختانه نفرات جدید انگیزه 
بالایی داشتند تا بتوانند خود را ثابت کنند و همین مسئله باعث شد تا خیلی زود هماهنگی لازم بین بازیکنان پرسپولیس 

بوجود آمده و این تیم نتایج خوبی کسب کند.
ملی پوش سابق تیم ملی ایران تاکید کرد: سرخپوشان تهرانی با اینکه فشار بازیها، آنها را خسته کرده بود عملکرد بسیار 
خوبی برابر النصر عربستان داشتند و توانستند این تیم را شکست داده و به فینال لیگ قهرمانان راه  پیدا کنند. به نظر من با 
هماهنگی ای که در پرسپولیس وجود دارد قهرمانی این تیم دور از دسترس نیست و سرخپوشان می توانند جام قهرمانی را 
بالای سر ببرند. وی در مورد اینکه فاصله ایجاد شده بین دیدار نیمه نهایی و فینال شرایط پرسپولیس را تغییر خواهد داد یا 
خیر، گفت: با توجه به اینکه بازیها خیلی فشرده بود و بازیکنان دچار خستگی زیادی شده بودند به نظرم این اتفاق می تواند 
برای پرسپولیس مثبت باشد. زیرا هم استراحت خواهند کرد و هم در لیگ که از ابتدای آبان شروع خواهد شد به هماهنگی 

بیشتری خواهند رسید.
ترابیان در مورد عملکرد یحیی گل محمدی هم گفت: یحیی در لیگ قهرمانان بهترین مربی بود و حالا انتظارات از او بالا رفته 
است. خوشحالم که گل محمدی توانست خود را در پرسپولیس ثابت کند. البته او مقابل استقلال به دلیل نداشتن تمرکز یا 
اشتباهات فردی بازی را به رقیب همیشگی اش واگذا کرد و این مسئله باعث شد تا برخی هواداران پرسپولیس علیه او موضع 
گیری کنند ولی باید طرفداران به یحیی اعتماد کنند و اجازه دهند او با آرامش کارش را انجام دهد. حمایت آنها می تواند باعث 

دلگرمی گل محمدی و بازیکنانش باشد.
مدافع سابق پرسپولیس در پایان و در پاسخ به این پرسش که آیا سرخپوشان می توانند در فینال امسال سنت شکنی 
کرده و به قهرمانی دست پیدا کنند، گفت: در سالهای گذشته هرگز مقابل تیم های شرق آسیا در فینال موفق نبوده ایم اما 
امیدوارم امسال این اتفاق رخ دهد. با شناختی که از بازیکنان پرسپولیس دارم و احساس مسئولیتی که آنها نسبت به کشور 

و هوادارانشان دارند امیدوارم بتوانند فینال لیگ قهرمانان را با پیروزی به پایان رسانده و جام قهرمانی را به ایران بیاورند.

 سرپرست فدراسیون فوتبال، صعود پرسپولیس 
به فینال جام باشگاه های آسیا را نتیجه برگزاری 
لیگ و آمادگی بازیکنان دانست و تصریح کرد: 
همانند سال گذشته امسال نیز با رعایت تمامی 
دستورالعمل های بهداشتی لیگ برتر و تمامی 

لیگ های فوتبال کشور برگزار خواهد شد.
حیدر بهاروند روز سه شنبه در مجمع انتخابات 
هیات فوتبال خراسان شمالی اظهار داشت: در 
ایام شیوع کرونا فوتبال، فضای خوب و بانشاطی 

را در خانه ها ایجاد کرده است.
وی گفت: به رغم اینکه با شیوع کرونا بسیاری از 

ورزش ها تعطیل شدند ولی این فدراسیون، با برنامه ریزی هدفمند و رعایت تمامی شیوه نامه های بهداشتی، اقدام به 
برگزاری مسابقات لیگ برتر، دسته یک، لیگ دسته ۲ و دسته سوم کرد.

بهاروند با اشاره به برگزاری کلاس های آموزشی برای داوران در سطح استان ها، خاطرنشان کرد: هم اکنون کلاس 
های توجیهی داوری در لیگ برتر نه تنها برای داوران بلکه برای مربیان و بازیکنان نیز برگزار می شود زیرا بسیاری از 
مربیان و بازیکنان نسبت به قوانین بازی توجیه نیستند و برگزاری این کلاس ها نقش ویژه ای در کاهش محرومیت های 

بازیکنان، مربیان و تیم ها در رقابت ها خواهد داشت.
وی همچنین با اعلام اینکه با تایید فیفا، سامانه کمک  داور الکترونیکی دست کم برای قضاوت یک سوم رقابت های لیگ 
برتر به کار گرفته می شود، گفت: اگرچه اشتباهات داوری جزئی از بازی است ولی فدراسیون بحث وی. ای. آر را به شکل 

جدی پیگیری می کند تا با اجرایی شدن آن، اشتباهات داوری به حداقل ممکن برسد.
هیچ دولتی یک ریال برای برگزاری مسابقات استانی هزینه نمی کند

بهاروند با بیان اینکه هیچ دولتی یک ریال برای برگزاری مسابقات در استانها هزینه نمی کند، تصریح کرد: فدراسیون 
تمام هزینه های خود را برای برگزاری اردوهای ملی و استعدادیابی در رده های سنی متفاوت هزینه می کند.

سرپرست فدراسیون فوتبال افزود: در واقع تامین هزینه های برگزاری مسابقات استان ها، خارج از وظایف فدارسیون 
است و فقط در رده های سنی پایه آن هم در قالب یارانه کمک هایی اعطا می شود.

وی با اشاره به چگونگی استعدادیابی ها برای حضور در رده های متفاوت سنی تیم ملی خاطرنشان کرد: هم اکنون 
۹ پایگاه استعدادیابی در کشور فعال است که بازیکنان رده های سنی جوانان و نوجوان تیم ملی از طریق این پایگاه ها و 

بازی های لیگ برتر انتخاب می شوند.  
جعفرزاده به عنوان تنها کاندیدای ریاست هیات فوتبال خراسان شمالی با کسب ۱۹ رای موافق از مجموع آرای اعضای 

مجمع برای سومین بار متوالی به ریاست هیات فوتبال این استان برگزیده شد.

 رضا ترابیان:

قهرمانی پرسپولیس در آسیادور از دسترس نیست
سرپرست فدراسیون فوتبال:

 تمامی لیگ های فوتبال با رعایت دستورات بهداشتی برگزار می شود

 
تهران- ایرنا- سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس گفت: 
موفقیت های پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا تاریخی است و بازیکنان نشان 

دادند دل شیر دارند.
افشین قطبی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا گفت: عملکرد 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا فوق العاده بود و این تیم کیفیت بسیار بالایی 
از خود به نمایش گذاشت که فراتر از آسیا بود. بازیکنان پرسپولیس نشان دادند 

دل شیر دارند.
وی ادامه داد: به بازیکنان و کادرفنی تبریک می گویم. آنها یکبار دیگر غیرت 
ایرانی را معنا کردند. حضور افراد با تجربه و عاشقان واقعی پرسپولیس چون کریم 

باقری، افشین پیروانی، حمید مطهری و داود فنایی در کنار یحیی گل محمدی به 
پرسپولیس کمک بزرگی کرد. 

محرومیت آل کثیر انگیزه بازیکنان پرسپولیس را افزایش داد
سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: پرسپولیس با حریفان قدرتمندی 
بازی کرد که هرکدام از آنها امکانات زیادی دارند اما عملکرد خوب سرخپوشان 

آنها را به زانو درآورد.
وی تصریح کرد: متاسفانه شاهد برخی حواشی به ویژه قبل از بازی با النصر 
بودیم اما همان زمان ایمان داشتم بازیکنان ما با غیرت ایرانی انگیزه بیشتری برای 

موفقیت پیدا می کنند.
قطبی اظهار داشت: پرسپولیس در کار فنی نمایش بسیار خوبی ارایه کرد و باید 

به یحیی گل محمدی به خاطر آماده کردن چنین تیمی تبریک بگویم.
هواداران پرسپولیس بی نظیر هستند

سرمربی اسبق پرسپولیس گفت: هواداران پرسپولیس بی نظیر هستند. آنها 
عامل اصلی این موفقیت ها به حساب می آیند.

وی تاکیدکرد: هیچگاه خاطرات شیرین حضور در کنار هوادران پرسپولیس را 
فراموش نمی کنم و به اعتقاد من آنها بی نظیر هستند. انرژی مثبت آنها همیشه 
همراه پرسپولیس است و مطمئن باشید آنها بیشترین نقش را در این موفقیت ها 

ایفا می کنند.
پرسپولیس شانس زیادی برای قهرمانی در آسیا دارد

وی ادامه داد: این تیم با ادامه همین روند می تواند پنجمین قهرمانی خود را در 

لیگ برتر هم جشن بگیرد.
شانس  خصوص  در  چین  اوربرایت  شیجیاچوانگ  فوتبال  تیم  سرمربی 
پرسپولیس برای قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا گفت: تیم های قدرتمندی در 
شرق آسیا مدعی حضور در فینال هستند اما اگر پرسپولیس به این روند ادامه دهد 

شانس زیادی برای قهرمانی دارد.
قطبی در خصوص ناراحتی بازیکنان پرسپولیس از مشکلات مالی باشگاه 
اظهار داشت: مدیریت باشگاه باید هرچه سریعتر نسبت به برطرف کردن ناراحتی 

بازیکنان اقدام کند تا این همبستگی و یکدلی به خطر نیافتد.
تیم ملی ایران قدرت اول آسیا است و به جام جهانی صعود می کند

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران در مورد شانس این تیم برای صعود به جام 
جهانی گفت: ایران قدرت اول آسیا است و بی تردید شانس زیادی برای صعود 

داریم.
وی افزود: شاید در بازی های قبل خود نتایج لازم را نگرفتیم اما بازیکنان ما 

توانایی جبران نتایج را دارند.
رقابت های در لیگ چین دشور است

سرمربی تیم فوتبال شیجیاچوانگ اوربرایت در خصوص عملکرد این تیم در لیگ 
چین گفت: از عملکرد بازیکنانم رضایت دارم و خوشبختانه آنها هواداران راضی 

کردند و این از هر چیزی مهم تر است.
وی تاکید: تیم های قدرتمند و با امکاناتی در لیگ چین حضور دارند و رقابت 

تیم ها بسیار نزدیک و دشوار است.

افشین قطبی: 

بازیکنان پرسپولیس نشان دادند دل شیر دارند
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سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه به تصمیماتی که اتخاذ می شود با حسن نیت 
نگاه کنیم، گفت: بعد از حصول اطمینان، بنابر نظر وزارت بهداشت جلسه سران 

قوا حتما برگزار خواهد شد. 
»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه در پاسخ به سوال 
ایرنا درباره لغو نشست سران قوا و توهین ها و اتهام زنی برخی از نمایندگان به رییس 
اظهارداشت: سعی  بهداشتی،  رعایت دستورالعمل های  ضرورت   و  جمهوری 
می کنیم در نشست های سخنگویی به مسائل بنیادین بپردازیم؛ چندروزی است 
که اخبار و موضع گیری ها را رصد می کنم، که در شرایط امروز کشور این سخنان و 

مواضع برای افکارعمومی مضر و بی انصافی است.
سخنگوی دولت با انتقاد از برخی اتهام ها به رییس و اعضای دولت و بکار بردن 
تعابیر ناشایست، گفت: متاسفانه اصطلاحاتی شکل می گیرد که ما تاکنون این 
ادبیات را در ساخت سیاسی به این شکل نداشتیم، ما چنین واژگانی نداشتیم 
که از تریبون های رسمی نماینده ای بگوید دولت از بالا تا پایین این گونه است و 

اتهام بزند.
ربیعی افزود: اگر همین تعابیر و اهانت ها را درباره یک قوه دیگر بیان می شد 
چه اتفاقی می افتاد؟ خوشبختانه امروز عده ای با حمله به دولت تخلیه می شوند، 
اشکال ندارد و دولت این را هم به جان می پذیرد. البته عملکرد همه قوا جای نقد 

دارند ما هم قابل نقد هستیم.  
وی تصریح کرد: اساساً رمز پیشرفت و پویایی ما این است که بتوانیم با نقدهای 
راهگشا مسائل کشور را دنبال کنیم ولی استفاده از چنین تعابیری اساسا درست 

نیست.
سخنگوی دولت اخلاق را در جامعه مساله بسیار مهمی دانست و گفت: ایده ها 
از همین بیانات همه ما که در ساخت حاکمیت هستیم شنیده و الگوبرداری 

می شود.
ربیعی افزود: آنچه که مطلع هستم پیشنهاد جلسه را خود آقای رییس جمهوری 
دادند، وقت و زمان آن را هم مشخص کردند؛ زمانی که رییس محترم مجلس به 
بیمارستان تشریف بردند، از وزیر محترم بهداشت سوال شد که این بازدید در کدام 
بخش ها و تا چه اندازه بوده گفتند »در بخش های مبتلایان حتی در بخش هایی 
که افراد خیلی بدحال هم بستری هستند، این بازدید صورت گرفته است؛ ممکن 

است فرد خودش نگیرد ولی امکان انتقال آن وجود دارد.«
سخنگوی دولت ادامه داد: در کمیته بهداشتی ستادملی کرونا توصیه شد که 

بهتر است چند وقت نشست به عقب بیفتد و تأخیر صورت بگیرد.  
ربیعی گفت: رهبر معظم انقلاب الگوی بزرگی برای ما هستند و همه مکلف 
هستیم که به پروتکل های بهداشتی و توصیه هایی که صورت گرفته عمل کنیم و 

قطعاً در سایه عمل کردن به پروتکل ها آرامش بیشتری برای کار خواهد بود.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ادامه داد: البته بازدید و سرکشی 
به مراکز درمانی هم امر نکویی است و ما امر نکو را باید بگوییم که خوب است ولی 
باید در شرایطی باشد که اگر بازدید هم صورت گرفته باید بنابر نظر وزارت بهداشت 
در زمان خاص باشد و بعد از زمانی که اطمینان از عدم انتقال حاصل شد، جلسه 

سران قوا برگزار شود.
سخنگوی دولت افزود: از قبل و زمانی که این اتفاق نیفتاده بود من دیدم کسی 
پیش بینی کرده بود که اینجا بازدید می شود و این اتفاق هم می افتد مثل اینکه 

پیشگو بودند و پیش بینی کردند. نباید چنین اتفاقاتی بیفتد.
وی تصریح کرد: ما همواره به نظرات و تصمیمات احترام گذاشتیم؛ البته همه 
باید به هم احترام بگذاریم و با حسن نیت به مسایل نگاه کنیم و اگر تصمیمی 
گرفته می شود احساس کنیم که عقبه کارشناسی پشت آن بوده و حسن نیت بوده 

است.
ربیعی خاطرنشان کرد: زمان برای تشکیل جلسه فراوان است و باز هم بعد از 

حصول اطمینان و بنابر نظر وزارت بهداشت جلسه حتما برگزار خواهد شد. 
کرونا مرزبندی و تفکیکی نمی شناسد

ربیعی در ادامه نشست در پاسخ به سوالی درباره موج سوم کرونا و کاهش رعایت 
شهروندان و اینکه  آیا دولت اقدامی برای محدودیت ها در زمینه مسافرت داشته یا 
نه، گفت: در این مرحله کمیته امنیتی - اجتماعی یک سری مراکز را مشخص و 
تعطیلی این مراکز را به همه استان ها واگذار کرد که تصمیم بگیرند و تعطیل کنند.
وی افزود: در مورد سفر هنوز در ستاد ملی کرونا تصمیم گیری نکرده است و 
بیشتر باید گزارش های استان های درگیر و بیمارستان ها در کمیته اجتماعی 

بررسی شود و با توجه به تعطیلاتی که پیش رو داریم، در ستاد تصمیم بگیریم.
سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه کرونا هیچ مرزبندی و تفکیکی برای ابتلا کردن 
قائل نیست، گفت: ما هم بدون مرزبندی باید با هم زبانی، همدلی و همراهی 
همگانی به این مبارزه ادامه دهیم و کمک کنیم با افزایش نظارت همگانی و 

اقدامات داوطلبانه در جامعه به خود کنترلی در این زمینه برسیم.
افرادی که پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند، جریمه می شوند

ربیعی در پاسخ به اینکه دولت در قبال افرادی که پروتکل های بهداشتی را رعایت 
نمی کنند، چه رویکردی دارد، گفت: موضوع در کمیته امنیتی و اجتماعی مطرح 
شد و روز شنبه آینده در ستاد ملی کرونا تصمیم نهایی گرفته می شود.  در حوزه 
ادارات،  مشاغل و اصناف و حمل ونقل عمومی افرادی که پروتکل های بهداشتی 
را رعایت نکنند به صورت قطعی از ارائه خدمات به آنها جلوگیری و در این زمینه 

سختگیری ۱۰۰ درصدی برای عدم ارائه خدمات دنبال می شود.
ربیعی با بیان اینکه در گام نخست جرائم برای افرادی که پروتکل های بهداشتی 
را رعایت نمی کنند،  در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: افرادی که مبتلا شده 
و رعایت نمی کنند در گام نخست در صورتی که به تحرک خود در جامعه ادامه 
داده و رعایت نکنند،   اقدام های حقوقی علیه آنها انجام خواهد گرفت و به مقامات 

قضایی معرفی می شوند.
سخنگوی دولت ادامه داد: این افراد جان دیگر انسان ها را به  خطر می اندازند 
و اقدام این افراد به مانند این است که فردی در خودرویی که ترمز ندارد نشسته و 
جان دیگر افراد جامعه را به خطر بیندازد. البته اقدام های حقوقی علیه این افراد در 

نظر گرفته شده است که ساز و کار آن هفته جاری بررسی می شود.
داده های بیماران کرونایی در اختیار نهادهای پیگیر قرار می گیرد

ربیعی با اشاره به مدنظر قرار دادن تجربه موفق برخی از کشورها در مبارزه با 
کرونا یادآور شد: قرار است داده های وزارت بهداشت که از آزمایشگاه خصوصی 
و دولتی بیرون می آید جمع آوری شده و این دادها در اختیار نیروی انتظامی،  
بسیج و سایر افراد و نهادهایی که قرار است در کنترل بیماری کمک کنند،  قرار 
بگیرد. همچنین از طریق رصد این افراد در جامعه امکان پیشگیری و جلوگیری 
از شیوع بیشتر بیماری میسر می شود و ابزارهای الکترونیکی به کمک رصد افراد 

مبتلا خواهد آمد.
سخنگوی دولت درباره دیگر افرادی که در مراکز پرخطر مجبور به ارائه خدمت 
هستند نیز توضیح داد: برای چنین افرادی که در قسمت های پرخطر مانند 
مترو و فروشگاه ها و مراکز خرید، خدمات ارائه می دهند،  اگر فردی پروتکل های 
بهداشتی را رعایت نکنند، متوقف شده و درباره شیوه جریمه با این افراد در هفته 

آینده نیز بحث و بررسی می شود.
وی با تاکید بر اینکه باید به موضوع کرونا به عنوان یک خرد جمعی و مسوولیت 
اجتماعی نگاه شود، تصریح کرد: در صورت عدم رعایت پروتکل های بهداشتی 
هم خود مبتلا شده و هم اینکه می توانیم دیگران را مبتلا کنیم. البته باید توجه 
داشته باشیم برای عبور از شرایط سخت کشور نیازمند کاهش ابتلاها و کاهش 

بیمار مبتلا در بیمارستان ها هستیم تا چرخه اقتصاد نیز در کنار آن فعال بماند.
 حفظ امنیت شهروندان وظیفه حاکمیت و دولت است

ربیعی درباره برخورد با بدحجابی و بی حجابی در سطح جامعه، گفت: انتساب 
و استناد اخبار و مواضعی که از سوی برخی ائمه جماعات مطرح شده بود از 
سوی دفاتر آنها تکذیب شد که باید تشکر کنیم که زمینه  سواستفاده را از ناآگاهان 
داخلی و شیاطین خارجی که قصد دارند بر ضد جمهوری اسلامی مساله سازی 

کنند، گرفتند.
سخنگوی دولت اظهار داشت : سابقه نشان می دهد در این موارد همواره دو 
گروه آماده سوء استفاده هستند، یک گروه برای حمله به نظام بهانه می کنند و 
گروه دیگر برداشت های اشتباه می کنند و منتظر اقدامات غیرقانونی علیه حقوق 

دیگران می شوند.
وی حفظ امنیت شهروندان بر اساس قانون اساسی و قوانین موضوعه تکلیف و 
وظیفه حاکمیت و دولت دانست و گفت: در برخورد با تخلفات هم باید بر اساس 
مقررات عمل شود و هم اجرای آن باید بر اساس حفظ امنیت باشد و نه ایجاد 
اخلال در امنیت؛ خوشبختانه موضوع رسمی هیچکس در حاکمیت این گونه 

رفتارها نیست.
مثل ترامپ به مرگ دیگران نمی اندیشیم

ربیعی درباره ابتلای رییس جمهوری  آمریکا به ویروس کرونا و تاثیر آن بر بازارهای 
اقتصادی گفت: مساله اصلی ما در این زمینه گفتمان حیات است، برای ما زندگی 
همه انسان ها و در میان آنها همه ایرانیان و حق دسترسی همه ایرانیان به دارو و 

اقلام مورد نیاز مهم است.
سخنگوی دولت گفت: در حالی که ترامپ امروز در همه دنیا نفرت پراکنی 
می کند و انسان های زیادی ناشی از سیاست های او کشته می شوند و دستور ترور 

سردار بزرگ ما صادر می کند، اما ما مثل ترامپ به مرگ دیگران نمی اندیشیم.  
اختصاص درآمد نفت به دارو و کالاهای اساسی در سال آینده

ربیعی در پاسخ به سئوالی درباره موضع دولت در رابطه با طرح تامین کالاهای 
اساسی مطرح در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این طرح و دیگر 
ایده های مطرح درباره استفاده از ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی برای کالاهای 

اساسی در دولت در حال بررسی و نهایی شدن هستند.
سخنگوی دولت گفت: وقتی می خواستیم بسته کمک معیشتی به مردم ارائه 
کنیم هم قصد دولت ارائه کالا بود و اکنون نیز ایده های مختلفی درباره چگونگی 
استفاده از ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی برای رساندن کالاهای اساسی به دست 
مصرف کننده نهایی مطرح است که امروز هم ستاد اقتصادی دولت این طرح ها 
را بررسی کرد. ربیعی با ابراز نگرانی نسبت به وجود شکاف قیمتی بین هزینه 
پرداختی برای واردات کالاهای اساسی و هزینه ای که مصرف کننده نهایی می 
پردازد، افزود: دولت نظارت ها را تقویت خواهد کرد تا مانع هرگونه سوءاستفاده 

از این موضوع شود.
سخنگوی دولت با اشاره به بررسی طرح مجلس برای تامین کالاهای اساسی 
اقشار کم درآمد در سازمان برنامه و بودجه کشور تصریح کرد: علت مخالفت 
کارشناسان سازمان برنامه و بودجه با این طرح منبع مشخص شده برای تامین 

مالی این طرح است.
ربیعی با بیان اینکه محل تامین مالی طرح مجلس، تبصره ۱۴ بودجه سال ۹۹ 
است، گفت: حقوق کارکنان وزارتخانه هایی مثل نفت و نیرو که وظیفه تامین مالی 

هدفمندی یارانه ها را برعهده دارند از محل تبصره ۱۴ پرداخت می شود.
وی با یادآوری این موضوع که بسته معیشتی کمکی خانوار هم از تبصره ۱۴ 
تامین مالی می شود، خاطرنشان کرد: دولت الان در تامین منابع مالی آخرین 
بسته کمک معیشتی پرداختی به مردم با مشکل روبه رو شد و مجبور شد از خزانه 
وام بگیرد زیرا در شرایط کرونا میزان مصرف بنزین تغییر کرد و صادرات با مشکل 

مواجه شد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: در تامین مالی همین بسته معیشتی هم از محل 

تبصره ۱۴ در برخی از ماه ها با مشکل مواجه هستیم.
ربیعی به نمایندگان مجلس شورای اسلامی توصیه کرد: این گونه طرح ها که بار 
مالی دارند را از قبل با دولت و نظام کارشناسی کشور در میان بگذارند زیرا ارائه آنها 
بدون پشتوانه کارشناسان بدنه اجرایی کشور ممکن است تبعاتی در افکار عمومی 

داشته باشد.
وی با تاکید بر این موضوع که اراده دولت بر تامین کالاهای اساسی مردم از 
طریق ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی است، خاطرنشان کرد: به خاطر فشار تحریم 
ها، ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی کم شده که امیدواریم با بهبود شرایط بتوانیم آنرا به 

کالاهای بیشتری تسری دهیم.
با  نیاز مردم  امروز هم کالاهای اساسی مورد  اینکه  بیان  با  سخنگوی دولت 
ارز چهار هزار و ۲۰۰ تومانی تامین می شود، گفت: سال آینده هم پیش بینی 
کردیم تمام ارز حاصل از کل فروش نفت خام کشور را به دارو و کالاهای اساسی 

اختصاص دهیم.
برگرداندن ارزهای کشور در سایر کشورها سیاست های دولت است

ربیعی درباره بازگشت ارزهای صادراتی به چرخه اقتصادی کشور گفت: مبلغ ۸ 
میلیارد دلار طی ماه های خرداد وارد چرخه اقتصاد کشور شده است و بسیاری از 
واردات کشور هم براساس همین ارزها انجام شده است؛ اگر این ارزها نیامده بود 

معادل تامین ۸ میلیارد برای برخی کالاها با کمبود مواجه می شدیم.
سخنگوی دولت بیان کرد: برای بازگرداندن ارز، سیاست های تشویقی تصویب 
کردیم که یکی از آنها گسترش صادرات غیرنفتی موضوع جدی مورد نظر دولت 
است که وزارت صمت با برنامه ریزی برای صادرات هدفمند را بیشتر از گذشته 

دنبال می کند.
ربیعی بیان کرد: هر وزارتخانه ای که می تواند صادرات انجام دهد، کمیته ویژه آن 
تشکیل شده است، از طرفی تلاش برای برگرداندن ارزهای که در سایر کشورها 

داریم، یکی از سیاست های برنامه های دولت است.
با بهانه  وی ادامه داد: برخی از کشورها با فشار امریکا و در برخی از موارد 
گیری هایی که خودشان انجام می دهند در شرایطی که ایران امروز بیشترین نیاز 
را به منابع مالی خود دارد با مردم ایران همراهی نمی کنند که در خاطره تاریخی 

ما باقی می ماند.  
ربیعی افزود: وزارت خارجه و بانک مرکزی با روشهای مختلف برای برگرداندن 
منابع مالی ایران در سایر کشورها در حال رایزنی هستند و توفیقاتی هم در تعدادی 

از این کشورها به دست آورده ایم.  
گفت:  ۱۰۸  صادرکنندگان  با  دولت  جلسات  به  اشاره  با  دولت  سخنگوی 
صادرکننده متعهد که صادرات هر کدام از آنها از صادرات ۹۷ و ۹۸ و دو ماهه اول 
سال ۹۹    بیش از ۱۰ میلیون دلار بوده است، مجموعا  ۲۶ میلیارد دلار به چرخه 
برگردانده اند که عملا ۱۰۰ درصد ارز صادراتی دو سال گذشته و دو ماه اول سال 
۹۹ است و بدون تردید در سال ۹۹ صادرات غیرنفتی بیش از سال های گذشته 

خواهد بود.
راه حل غائله قره باغ،  نظامی نیست

حملات  بر  مبنی  آذربایجان  جمهوری  خبرگزاری  سوال  به  پاسخ  در  ربیعی 
ارمنستان به مناطق غیرنظامی و موضع ایران درباره هدف قرار دادن شهر گنجه، 
اظهارداشت: مواضع اصولی ما درباره اختلافات جمهوری آذربایجان و ارمنستان 
تاکنون بدون ابهام بیان شده است ما حفظ تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان و 
احترام به منشور سازمان ملل متحد و قوانین بین المللی همواره تمامیت ارضی 

جمهوری آذربایجان را مورد  تاکید قرار دادیم.
سخنگوی دولت با اشاره به اظهارات هفته گذشته خود درباره اینکه تخلیه 
مناطق اشغالی جمهوری آذربایجان مورد تاکید دولت جمهوری اسلامی ایران 
است، افزود: با این دو نظر روشن در مورد تمامیت ارضی و تخلیه مناطق اشغالی 
از  خارج  را  ثالث  طرف های  دخالت  که  می کنیم  تاکید  آذربایجان  جمهوری 

چارچوب های توافق شده حل اختلاف غیرسازنده و زیانبار می بینیم.
وی با بیان اینکه راه حل بحران را نظامی نمی دانیم، گفت: از طرف دیگر از 
آسیب رسیدن به جان و دارایی شهروندان مان در نواحی مرزی به شدت نگران 
هستیم در صورت تکرار این اتفاقات با در نظر گرفتن همه گزینه های موجود نسبت 

به آن بی تفاوت نخواهیم بود.
ربیعی خاطرنشان کرد: از دو طرف می خواهیم فورا به خشونت و خونریزی 
خاتمه دهند و اجرای قوانین بین المللی را از راه مذاکره و دیپلماسی دنبال کنند. 
البته بارها تاکید کردیم ما آماده هر گونه کمک برای پایان دادن فوری به این جنگ 
بی نتیجه هستیم و از هر گونه ابتکار عمل صادقانه  هم برای آتش بس و احیای 

دیپلماسی حمایت  می کنیم.
وی تاکید کرد: بنابراین با دو موضع روشن و شفافی که در ابتدا بیان کردم ما 
خواهان صلح و گفت وگو در منطقه  هستیم با تخلیه مناطق اشغالی و احترام به 

تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان.
ربیعی افزود: به رغم اینکه به شکل هوشمند هر کشوری که مبادلات با ما صورت 
می دهد آمریکایی ها با آن کشور تماس می گیرد و به آنها فشار می آورند؛ اما به هر 
حال گسترش کیفیت کالاها و بر اساس مقرون به صرفه بودن، خریداری کالای 

ایرانی برای تعدادی از کشورها کماکان وجود دارد.
برخی با ادعای کمک ایران به طرفین منازعه قره باغ شیطنت می کنند

ربیعی در پاسخ به ادعاها درباره کمک تسلیحاتی ایران به ارمنستان، گفت: همه 
را دیدم برخی به دنبال این شیطنت هستند و با اینگونه بیانات،  فکر می کنند نقش 
جمهوری  اسلامی ایران و همبستگی فرهنگی ایران با مردم منطقه را هدف قرار 

دهند.
سخنگوی دولت افزود: به هیچ وجه در حوزه تسلیحاتی ]کمکی[ بر دو طرف 
دعوا نمی کنیم و به روشنی هم اعلام کردیم تمامیت ارضی جمهوری  آذربایجان و 
رفع اشغال از شهرها مورد تاکید ماست.  با حسن نیت و با آشنایی که با طرف های 
درگیر داریم سیاست جمهوری اسلامی ایران این است که با طرحی مشخص به 

حل مساله بپردازد.

سخنگوی دولت :

جلسه سران قوا به توصیه ستادملی کرونا لغو شد
عده ای با حمله به دولت تخلیه می شوند 

قانون اساسی، مجلس را اصلی ترین مرجع قانونگذاری می داند اما خروج مسوولیت سنگین تقنین از انحصار 
قوه مقننه و تصمیم گیری های غیرشفاف و خارج از حدود و اختیارات قانونی از چالش های اداره کشور است که 

در شرایط بحرانی بیشتر به چشم آمده و باعث ناهماهنگی هایی می شود. 
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، »اسحاق جهانگیری« شامگاه یکشنبه در جلسه بررسی راهکارهای اجرای 
سیاست های کلی نظام قانون گذاری کشور با تاکید بر اینکه قانون اساسی حق قانونگذاری را در اختیار مجلس 
قرار داده، درباره تبعات خروج انحصار این مهم از قوه مقننه هشدار داد. تاکید جهانگیری بر این موضوع که 
پشت درهای بسته و بدون ارائه گزارش نمی توان برای مردم تصمیم گرفت؛ تکرار این نکته مهم است که اگر افکار 
عمومی در فرایند تصمیم گیری حضور نداشته و از دلایل این تصمیمات خبردار نشود امکان جلب اعتماد آن ها 

بسیار کاهش می یابد.  
اصول فصل ششم قانون اساسی، قوه مقننه را به عنوان مهم ترین رکن قانونگذار در نظام جمهوری اسلامی 
معرفی می کند که هرچند مصوبات آن نیازمند تایید شورای نگهبان است اما مجلس در راس امور قرار دارد. 
این مهم اما در برهه ها و بنا به دلایلی و به بهانه هایی چون نظارت نقض می شود. شاید متاخرترین و البته 
مهم ترین این موارد نقض شده در پروسه تصویب لوایح چهارگانه دولت موسوم به FATF بود که با وجود تایید 
دولت و تصویب مجلس، مجمع تشخیص مصلحت نظام دو لایحه از آن یعنی »الحاق دولت ایران به کنوانسیون 
مقابله با جرائم سازمان یافته فراملی« یا همان پالرمو و لایحه »الحاق به کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین 
مالی تروریسم« یا همان CFT  را رد کردند تا به گفته سخنگوی دولت علاوه بر تحریم های آمریکا نوع تازه ای از 
خودتحریمی در کشور تجربه شود. این موضوع به نوعی جایگاه مجلس شورای اسلامی را تحت تاثیر قرار داد و 

انتقادات بسیاری در پی داشت.
»علی مطهری« نایب رییس مجلس دهم بارها از عملکرد هیات نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام انتقاد 
کرده و گفته بود: »مجمع تشخیص مصلحت نظام وارد روند قانون گذاری شده و در جایگاه مجلس سنا نشسته 
است، خصوصاً که گاهی مصوبه مجلس را تغییر می دهد. این روند دست مجلس را بسته و موجب محدود شدن 
این نهاد شده است.« برخی از تحلیلگران کاهش بی سابقه مشارکت مردم در انتخابات را یکی از تبعات اصلی 
خروج پروسه قانونگذاری از اختیار مجلس و دخالت های فراقانونی در وظایف این قوه می دانند. نظرسنجی های 
منتشر شده در آستانه انتخابات یازدهمین دوره مجلس در دوم اسفند ماه سال گذشته و نیز مطالب منتشر شده 
در شبکه های اجتماعی هم حاکی از آن بود که جایگاه مجلس به عنوان مهم ترین رکن قانون گذار کشور در نزد 

مردم تنزل کرده است.
با وجود هشدارها اما به نظر می رسد تعدد مراکز قانونگذاری همچنان به عنوان معضل در اداره کشور مطرح 
است و معاون اول رییس جمهوری باردیگر آن را مورد توجه قرار داده و گفته است: »قانونگذاری در حقیقت 
وظیفه اصلی مجلس است و تنها باید به این قوه منحصر باشد اما امروز شاهد تعدد مراکز قانونگذاری در کشور 

هستیم و حتی برخی از شوراهای عالی نیز قانون تصویب می کنند.« این تعدد مراکز تصمیم گیر در شرایط عادی 
شاید تنها منجر به برخی ناهماهنگی ها و موازی کاری ها شود اما در شرایط جنگ اقتصادی، تحریم و شیوع 

بحران کرونا اداره کشور را اگر نگوییم مختل که با دشواری های بسیاری روبرو می کند.
سرنوشت طرح شفافیت قانونگذاری

آگاهی مردم درباره آنچه در ذهن مسوولان تصمیم گیر می گذرد می تواند ضمن اعتمادبخشی به جامعه بار 
روانی بی خبری و پنهانکاری را از دوش افراد بردارد. این آگاهی جز با شفاف سازی اقدامات مسوولان ممکن 
نخواهد بود و شاید به همین دلیل است که حجت الاسلام »حسن روحانی« چه در دوره نخست دولت تدبیر و 
امید و چه در دوره دوم گزاره »مردم باید بدانند« را به عنوان یکی از مهم ترین اولویت های دولتش قرار داد و در 
راستای عمل به این شعار، لایحه شفافیت را به مجلس ارائه داد که براساس آن تمام دستگاه ها و ارگان ها، نهادها 
و قوا باید در سه دسته »شفافیت وظایف، اختیارات، ماموریت ها و صلاحیت ها«، »شفافیت فرآیندهای سازمانی« 

و »شفافیت اطلاعات سازمانی« تصمیمات و اقدامات خود را به اطلاع عموم مردم برسانند.
گام مهم دیگری که دولت تدبیر و امید از همان نخسین سال فعالیت خود آغاز و تثبیت کرد، بودجه نویسی 
با حداکثر شفافیت بود. نورافکن دولت بر اسناد مالی، هزینه ها و درآمدهای خود، اطلاعات بسیار ناب و قابل 
توجهی از محل های هزینه بودجه بیت المال مشخص کرد. گسترش و توجه به مفهوم دولت الکترونیک هم دیگر 
اقدام دولت در زمینه شفاف کردن اقدامات خود بود. این در حالی است که مجلس یازدهم گرچه از همان ابتدا با 
شعار شفافیت در آرا کار خود را آغاز کرد اما با گذشت چهارماه از ارائه آن همچنان میان مرکز پژوهش های مجلس 
و کمیسیون های داخلی آن در رفت و آمد قرار دارد. جلسات غیرعلنی برخی فراکسیون های مجلس و تصمیمات 
اتخاذ شده در آن ها بدون توجه به بسترهای موردنیاز اجرای آن ها نه تنها نمی تواند شرایط را بهبود بخشد بلکه با 

شکست این تصمیمات در مرحله عمل دشواری هایی را هم می افزاید.
ارائه گزارش پیشرفت ها از سوی قوا

بخشی از اعتماد مردم به نظام اجرایی بستگی مستقیم به دریافت گزارش های دقیق و شفاف از میزان پیشرفت 
در طرح ها و تصمیمات دارد. جهانگیری درباره این مهم به تاکید رهبر معظم انقلاب در این زمینه اشاره کرده و 
گفته است: »مقام معظم رهبری در ابلاغ سیاست های کلی نظام قانونگذاری، سه قوه را به زمانبندی اقدامات و 
ارائه گزارش پیشرفت ها موظف کرده اند، باید ساز و کار دقیقی برای اجرای سیاست های کلی نظام قانونگذاری 
تدوین و با اتکاء به این سیاست ها،  بخشی از ضعف های نظام اداری و قانونگذاری کشور را اصلاح کنیم.« یکی 
از انتقادات مطرح شده به قوای سه گانه در کشور عدم ارائه گزارش محسوس از میزان پیشرفت ها در حوزه های 
مختلف است و شاید به همین دلیل است که این روزها برخی انتقاداتی را به رییس مجلس به دلیل عدم برگزاری 
جلسات پرسش و پاسخ وارد می کنند؛ انتقاداتی که دولت و رییس قوه مجریه با درک درستی آن به ویژه در دوران 
کرونا در تریبون های متعددی حضور یافته و شرایط کشور را که شامل نقاط قوت و ضعف باهم بود به اطلاع مردم 

رسانده است. گزارش های هفتگی وزرای کابینه درباره اقدامات وزارتخانه ها هم در راستای همین اطلاع رسانی 
از سوی قوه مجریه بوده است. واقعیت آن است که تلاش های برای بهبود شرایط زندگی مردم این روزها در 
بمباران خبرهای منفی و تحلیل های ناامید کننده رسانه های فارسی زبان خارج از کشور چندان دیده و شنیده 
نمی شود. در این میان اگر برخی از مسوولان فرصت های سخن گفتن به مردم را به هر دلیلی از دست دهند در 

این پروپاگاندای رسانه ای کشور بیش از همیشه ضرر خواهد کرد.

نظام قانونگذاری از چه رنج می برد؟

تبعات خروج انحصار قانونگذاری از مجلس
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امیر حسین شیرمحمدی
 پایه چهارم

 خیلی خوب

آیسان محمودی
  دوم ابتدایی
 خیلی خوب

دانیال تقدیری 
چهارم ابتدایی
 خیلی خوب

زینب کرمانی زاد 
سوم ابتدایی 
خیلی خوب

سید محمد امین غفوری 
اول ابتدایی 
خیلی خوب

کیمیا  امینی 
سوم ابتدایی 
خیلی خوب

محمد عرفان میرزایی
چهارم ابتدایی

خیلی خوب

محمد امیر پایمزد
  پنجم ابتدایی
 خیلی خوب

محمد مرتضی خزائی زاده  
دوم ابتدایی
 خیلی خوب

امیرمحمدعباسپور
 پنجم ابتدایی
 خیلی خوب

ثنا ظهرابی
  سوم ابتدایی 

خیلی خوب

زهرا احدی
 دوم ابتدایی 
خیلی خوب

سمانه سادات خونساری پور
 پایه سوم

 خیلی خوب

طهورا یاریانی هاشم 
 اول ابتدایی 
خیلی خوب

علیرضا شبیری 
 سوم ابتدایی 
خیلی خوب

کوروش سلطانی  
چهارم ابتدایی 

خیلی خوب

محمد سجاد ابراهیم بیگی
 دوم ابتدایی 
خیلی خوب

مهسا یزدیان
  اول ابتدایی 
خیلی خوب

امیرحسام بیاتی
  اول ابتدایی
 خیلی خوب

پریسا ایلانلو 
پایه هفتم

 معدل: ۲۰

دانیال صادقی دهنوی 
 چهارم ابتدایی

 خیلی خوب

ستاره دوست محمدی   
سوم ابتدایی 
خیلی خوب

سید محمد سینا موسوی 
دوم ابتدایی
 خیلی خوب

معصومه یل 
چهارم ابتدایی
 خیلی خوب

علیرضا گلستانی
 پایه  نهم 

معدل :۱۹/۸۱

محمد امین توحیدیان 
 سوم ابتدایی 
خیلی خوب

محمد مهدی حجتی
  هفتم ابتدایی
 معدل :۱۸/۸۵

آرش خراسانی
 اول ابتدایی
 خیلی خوب

حمید رضا بالیده 
 پایه دهم 

معدل:۱۹/۸۹

زهرا رشاد
 اول ابتدایی
 خیلی خوب

سهیل سالاردریایی 
اول ابتدایی 
خیلی خوب

عارف بیاتی
 پایه یازدهم

 معدل :۱۹/۴۰

محمد حسین محمدی
سوم ابتدایی
خیلی خوب

ماهان مظاهری خواه 
اول ابتدایی 
خیلی خوب

محمد صادق جعفری هرندی 
پایه پنجم 

خیلی خوب

نرگس زارعی
 سوم ابتدایی
 خیلی خوب

امیرعلی پاک  
پنجم ابتدایی- خیلی خوب

پونه خلیلی قمی 
سوم ابتدایی
 خیلی خوب

ریحانه پایمزد
 پایه هفتم 

معدل:۱۹/۸۶

سیدشهاب الدین احمدی 
دوم ابتدایی
 خیلی خوب

آتنا اسماعیل زاده 
اول ابتدایی

 خیلی خوب

فرزاد فلاح یخدانی
   پایه هفتم

معدل :۱۹/۵۷

محمد جواد سلطانی
  پایه دهم 

معدل :۱۸/۷۰

محمدحسین درودگر
 پنجم ابتدایی
 خیلی خوب

آرمین حافظی 
سوم ابتدایی
 خیلی خوب

حمیدرضا گلستانی 
دوم ابتدایی
 خیلی خوب

زهرا عاشوری
 دوم ابتدایی
 خیلی خوب

سید امیر رضا شمس مداح 
چهارم ابتدایی 

خیلی خوب

عارفه باباجانی
 پایه هشتم 

معدل :۱۹/۴۵

محیار زارع زاده
سوم ابتدایی
خیلی خوب

مبینا نیک
 پنجم ابتدایی
 خیلی خوب

محمد عباسی نوده 
اول ابتدایی 
خیلی خوب

نگار گودرزی 
اول ابتدایی 
خیلی خوب

محمد حسن مقومی
اول ابتدایی
خیلی خوب

محمد حسین مقومی 
پایه دهم

معدل ۱۹/۱۶

امیرعلی عابدیان امیری
 پایه هفتم - معدل: ۱۹/۲۵

پویا ایلانلو
 چهارم ابتدایی

 خیلی خوب

ریحانه کرمانی زاد 
سوم ابتدایی 
خیلی خوب

صبا رمضانی 
دوم ابتدایی

ستیا کلهری 
اول ابتدایی
خیلی خوب

فریماه سادات کبیری 
  دوم ابتدایی 
خیلی خوب

محمد حسین بالیده
  اول ابتدایی
 خیلی خوب

معصومه سادات کاظمیان
 پایه هشتم 

معدل :۱۹/۹۸

آریا صادقی دهنوی 
  اول ابتدایی 
خیلی خوب

حنانه علی عسکری
 اول  ابتدایی 
خیلی خوب

ملیکا محمدی 
پایه نهم 

معدل: ۲۰

زینب عاشوری
 پایه هفتم 

خیلی خوب

محمد حسین عابدینی 
چهارم ابتدایی 

خیلی خوب

سید سجاد خونساری پور
 پایه هشتم
 معدل: ۲۰

عرفان خلج
 ششم ابتدایی 

خیلی خوب

سما شبیری
پایه دهم

معدل: ۱۹/۹۴

محدثه یعقوبی
  ششم ابتدایی
 خیلی خوب

بهاره بابااحمدی
پایه نهم

معدل: ۱۸/۴۸

محمد علی مهاجری
  سوم ابتدایی
 خیلی خوب

ستاره بابااحمدی 
پایه هفتم

معدل:۱۸/۳۴

وندا معماریان
 سوم ابتدایی
 خیلی خوب

محمد علی بابااحمدی
پایه هفتم

معدل :۱۷/۹۳


